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مقاومت برای موجودیت
ابوالفضل فاتح

امام خمینی و اندرزهای سیاسی 
جمشید یوسفی
)قسمت دوم(

»کجاست رئیس جمهور آمریکا؟ چرا ساکت است؟ 
مگر نمی بیند که اســرائیل در آستانه متهم شدن به 

جنایت است؟«
این فراز برجســته مقاله اصلی جروزالم پست روز 
یکشنبه ۲۸ آوریل است که ملتمسانه از رئیس جمهور 
آمریکا  می خواهد در مسیر دادگاه  بین المللی مداخله 
کند و نگذارد حکم دستگیری نتانیاهو و دیگر رهبران 

اسرائیل صادر شود. 
چه کسی هفت ماه پیش تصور  می کرد که اسرائیل 
به چنین روزگاری گرفتار شود؟ افکار عمومی جهان 
علیه آن شــورش کند، خیابان های لندن و پاریس و 
برلین آوردگاه آزادی خواهی برای فلســطین شــود، 
دانشگاه های کشوری که مهد حمایت از صهیونیسم 
است، علیه اسرائیل قیام کند، اسرائیل برای پیشگیری 
از صدور حکــم دادگاه بین المللی به التماس بیفتد؟ 
اکثریت بالای دولت های جهان سوی دیگری بایستند 
و حامیان انگشت شمار اسرائیل به دوگانگی و لکنت 
مبتلا شوند؟ و سیل سیاست مدارانی که در پسا هفتم 
اکتبر راهی سرزمین های اشغالی شده بودند و هر کدام 
فریاد »من هم یک اسرائیلی هستم« سر داده بودند، 
یک به یک آب شــوند و حالا بــه صف منتقدان ولو 
ظاهری اسرائیل بپیوندند و آزادی فلسطین، شعار هر 

جریان انسانی و اخلاقی جهان شود؟
همه این ها و این که پروژه هفتاد ساله صهیونیسم 
جهانی طی هفت ماه به چنین بن بستی کشیده شده، 
و سقوط بهت آور قدرت نظامی، اطلاعاتی و رسانه ای 
اسرائیل را شــاهدیم، محصول رنج مقدس و جوهره 
انسانی غزه است. برای نخستین بار حماسه شکوهمند 
و شــاهکار مقاومت غزه، در کنار نمایش وحشی گری 
غیر قابل تصور یک سیســتم سیاسی و نظامی غرب 
ساخته از دریچه تمام رسانه های جهان و در یک قاب، 
به تصویر کشیده شــد و هر گوشه عالم و هر جا که 
هنوز قلب با وجدانی  می تپید را تحت تاثیر خود قرار 
داد. غزه، دعوت عام به اردوگاه انســانیت و ارائه یک 
پرســش کوتاه بود؛ آیا اگر برای جریان یا اندیشه ای 
کمتر مهم است که چرا یک فلسطینی کشته  می شود، 
نباید در فلسفه انسانی خود تجدید نظر کند؟ کشتار 
زنان و کودکان که بماند، هیچ اندیشه انسانی و معرفت 
بنیادی در جهــان نمی تواند حتی رنج یک کودک را 
توجیه کنــد و اگر چنین کرد، آیا نباید در بنیاد های 
اخلاقی آن تردید شــود؟ این همان بحرانی است که 
غرب با پشتیبانی های سیاســی و نظامی و صادرات 
جنایت به منطقه برای مدعیات حقوق بشــری خود 
پدید آورد.  از جمله داســتان خیزش دانشــگاه های 
آمریکا که رکن حمایت از اسرائیل بوده است، داستان 
تعیین کننده و نمونه ای از شکاف در افکار عمومی و 
افتادن پرده از مدعیات دروغین است و درباره آن باید 
بیشتر نوشت. همچنان که پیشتر درباره جنبش های 
پروگرسیو و خیزش نسل »زد« اروپا و آمریکا بیان شد، 
این نســل به ویژه به مدد تکنولوژی ارتباطی دریافته 
اســت که بین آنچه در کتاب ها و مدارس آموخته و 
بین شعارهای حقوق بشری که برای کوچکترین رنج 
سفیدها فریاد واانسانا سر  می دهد با آنچه در سیاست 
 نژادپرستانه حکومت هایش در این سوی عالم  می بیند، 
فاصله ای بین زمین تا آسمان مشهود است. بسیاری 

از این نســل، در ده تا بیســت ســال آینده صاحب 
کرسی های علمی و اقتصادی و سیاسی شده و موجب 
تحولات مهمی در سیاســت و فرهنگ غرب خواهند 
بود و از جمله انتظار  می رود بر رویکرد غرب نسبت به 
ملت های دیگر و نوع حمایت از اسرائیل تاثیرات مهمی 
بر جای بگذارند و لذا بعید اســت که دیگر اسرائیل از 
چنین مصونیتی حتی در غرب برخوردار باشد. روند 
نظر ســنجی ها در این هفت ماهه نیز گواه روشنی بر 

این ادعاست. 
آری، غزه با مقاومت و مظلومیت اســتثنایی خود 
در برابر جنایتکاری شبانه روزی و بی هدف اسرائیل، 
جنبــش بیداری جهان را موجب، و قطب نمای همه 
جنبش های اخلاقی و انسانی شد. غزه با مقاومت خود، 
در برابر گــزاره غلط و تحمیلی »تاریخ را قدرتمندان 
 می نویسند«، گزاره درست »تاریخ را مقاومت مظلومان 
 می نویسد«، قرار داد و موجودیت فلسطین را نه تنها به 
یک حق، بلکه به یک واقعیت دست یافتنی و نزدیک 

تبدیل ساخت. 
مقاومت و موجودیت، دو روی یک ســکه اند، هیچ 
موجودیتی بدون مقاومت باقی نخواهد ماند. آنها که 
مقاومت مردم فلسطین را به سخره  می گرفتند، حالا 
باید قانع شده باشند که تا پیش از شکل گیری واقعی 
مقاومت ها، فلسطین و نه تنها فلسطین که کل منطقه، 
فقط در حال عقب نشینی و از دست دادن و التماس 
بود و از آن روزی که اندیشــه مقاومت شکل گرفت، 
فلسطین و منطقه هر روز به موجودیت خود نزدیکتر 
شــد. ثمره هیچ مقاومتی فقط برای امروز نیســت. 
مقاومت، بذر جنبش ها و موجودیت های آینده است. 
و از تحولات مهم در این هفت ماهه، پاســخ ایران به 
اسرائیل در برابر جنایت کنسولگری در سوریه بود. آنان 
که پاســخ ایران به اسرائیل را نیز در نمی یابند، خوب 
اســت از همین دریچه به موضوع بنگرند. صرف نظر 
از هر گرایش سیاســی، این پاسخ را  می توان در قالب 
دکترینی که باید نامش را »مقاومت برای موجودیت« 
گذاشت ارزیابی کرد، که ریشه در ارزش ها و پیامدهای 
بازدارنده دفاع مقدس دارد، و ماهیتا، دارای پیامدهای 
مهم برای منطقه و اســتقلال میهن خواهد بود. در 
کشــاکش همان روزها، به عینه از زبان مردم کوچه 
و بازار و برخی نخبگان منطقه نیز شــنیدم که پاسخ 
نظامی ایران را حساب شــده، نخستین قدرتنمایی 
واقعی یک کشور مسلمان در برابر اسرائیل و دفاع از 
مظلومیت فلسطین  می دانستند و ابراز  می داشتند که 
ایران تنها کشوری است که در برابر این ستم با همه 

هزینه ها ایستاده است.
چنین رخداد مهمی ناشــی از قدرت درون بنیاد 
کشور اســت که به مرحله تولید رسیده است. علاوه، 
 می دانیم که بین قدرتمند بودن و تولید قدرت تفاوت 
اســت. به طور مثال، اســرائیل یا عربستان به لحاظ 
ابزار نظامی با خرید یا دریافت ســلاح های پیشرفته 
ظاهرا قدرتمندند، اما اگر حمایت ها از آنها فروکاهد، 
سرنوشت آنها در برابر یک تهاجم سخت مبهم خواهد 
بود چرا که قدرت آنها درون بنیاد نیســت. اما ایران 
نه تنها خوددارای قدرت نظامی درون بنیاد اســت و 
 می تواند بدون حمایت قدرت های دیگر ایســتادگی 
کند، بلکه تــوان آن را به لحاظ ایدئولوژیک و نظامی 

یافته اســت که تولید قدرت کند و دیگــران را نیز 
قدرتمند ســازد، همان گونه که در لبنان یا فلسطین 

شاهد هستیم و این نکته بسیار مهمی است.
و البته یک افســوس هم باقــی  می ماند؛ با خود 
 می اندیشم ایرانی که  می تواند نه تنها به لحاظ نظامی 
قدرتمند باشــد بلکه  می تواند تولید قدرت فکری و 
نظامــی کند و هم پیمانانی را با خــود پیوند دهد و 
از جملــه مردمی چون مردم یمــن را که فقیرترین 
ملت های جهانند، چنان به لحاظ خودباوری فکری و 
توانمندی نظامی قدرتمند سازد که آمریکا و انگلیس 
را در تنگه عدن دچار سردرگمی نمایند، و ایرانی که 
 می تواند چنان پاسخ استراتژیکی را به اسرائیل طراحی 
کند، که بسیاری از ملت های منطقه را به شعف وادارد 
و قدرت بازدارندگی خود را به رخ بکشد، و موجودیت 
خــود را تضمین کند و ایرانی کــه در بی اعتباری و 
دروغگویی بســیاری از دول مســلمان، حامی درجه 
اول فلسطینی است که شعار آزادیخواهان عالم است، 
چگونه است که در عرصه سیاست های داخلی و کسب 
رضایت مردم از حکمت و نخبگی استراتژیک به دور 

افتاده است؟ 
فراموش نکنیم، همچنان که دو گانگی های غرب 
و یا هر تصویر از خشــونت های دانشگاه های آمریکا، 
حاکمیت های لیبرال دموکراسی را با پرسش های جدی 
مواجه  می سازد، در ایران نیز وضعیت شکاف طبقاتی و 
فساد و ویژه خواری و احکام سنگین دادگاه ها و زندانی 
کردن نخبگان و تصاویر خشونت های خیابانی، شعارها 
و مدعیات رهبران کشــور را با پرســش های اساسی 

مواجه  می سازد. 
در دورانی که ۳۳ ســال پس از فروپاشــی نظام 
کمونیستی شوروی، و در تحولات اخیر منطقه پرده 
ایدئولوژی های شــرق و غرب فرو افتاده، »نه شرقی 
و نــه غربی بودن« برای هر انســان، خود مفهومی از 
آزاد و آزاده بودن اســت. در چنین دورانی اســلام و 
تشیع  می توانســتند و  می توانند با تکیه بر جوهره و 
ارزش های انسانی، اخلاقی، عقلانی و اعتدال و معنویت 
خود، قد علم کنند و پیام های روشــنی برای بشریت 
داشته باشــند. و ایران نیز  می توانست و  می تواند در 
کنار حمایت از جنبش آزادی و سرنوشت فلسطین، 
در عرصه داخلی یک سیســتم مردم سالار حداکثری 
را تجربه و معرفی کند و حق سرنوشت مردم خود را 
نیز به واقع و کمال به رسمیت بشناسد و الگویی برای 
منطقه باشد. افســوس دارد که به دلیل عملکردها و 
تضادها و تحکم ها و بی قانونی ها و افراط و تفریط ها، 
نتوانسته ایم به چنین الگویی نزدیک شویم و اینجاست 
که هفت ماه پس از هفت اکتبر، در حالی که نســل 
جوان جهان به پا خاســته و غزه شــاهد جوانه زدن 
ثمرات مقاومت خویش است، و در حالی که دل های 
جوانان ذاتا با مظلوم اســت، هنوز بخشــی از نســل 
جوان ما گویی در تردید خود مانده اند و متاسفانه آن 
مقاومت تاریخی را بخشــی از سربلندی و موجودیت 
خود اعلام نمی کنند. حــال آن که مقاومت و آزادی 
فلســطین، موجودیت و آزادی بشــریت از یک رنج 
جهانی اســت و هر انسان و جنبش آزادی خواه و هر 
حاکمیت سیاسی در آینده با میزان قرابت خود با این 

تحول قرن سنجیده خواهد شد.

3- مردم سالاری
مــردم ســالاری در مجموع تعابیــر و تعاریف 
مختلف، مترادف با دموکراسی و به معنی آن است 
که اداره و کنترل جامعه توسط نمایندگان مردم و 
در چارچوب قانون پذیرفته  شــده صورت می گیرد 
و تضمین کننده آزادی، اســتقلال، رضایت مندی و 

اجرای عدالت اجتماعی و سیاسی می باشد.
به همین جهت مردم سالاری در مقابل اریستو 
کراســی یا حکومت گروهی و یــا صنف خاص بر 
مــردم قرار می گیــرد و این شــیوه از حکومت را 
می توان در بردارنــده ی ویژگی هایی چون؛ برابری 
انسان ها، حاکمیت مردم بر مردم، حاکمیت قانون، 
وجــود آزادی های فردی و اجتماعــی و تأکید بر 

حقوق طبیعی و مدنی افراد برشمرد.
از تحقیق و مطالعه در سیســتم اجتهادی امام 
خمینی نیز چنین فهمیده می شود که دموکراسی 
و مردم سالاری و به تعبیر دقیق تر، حاکمیت مردم 
در نظرگاه وی جایگاهی وثیق داشته و جمهوریت 
نه تنهــا هیچ تنافر و تضادی با دیــن ندارد، بلکه 
اساسا برپایی حکومت دینی مستلزم نیل به چنین 
شرایطی است. همچنان که امام خمینی می گویند: 
هیچ یک از ملل دنیا آن طوری که اســلام آزادی 
طلب اســت، نیســت . »صحیفه امام: ۶ ج - ۴۹۴ 

ص«.
با این ملاحظات می توان گفت چنانچه از دین 
قرائتی متفاوت با قرائت امام راحل داشــته باشیم، 
بی تردید با مردم سالاری تعارض پیدا خواهد کرد 
و در چنین فرضی است که حقوق شهروندان دیگر 

یکســان نخواهد بود، بلکه بر اســاس مؤلفه های 
جنســیت» زن - مــرد«، خودی و غیــر خودی، 
مســلمان و غیر مسلمان و... متفاوت شده و عنوان 
شــهروندی و به تبع آن مردم ســالاری مفهومی 

نخواهد داشت.
از این رو اگر بخواهیم براســاس مبانی فقهی و 
فکری، اجتهادی و فلســفه سیاســی امام خمینی 
عمل نماییم، بازاندیشــی در اصــول و فروع و هم 
در روش ها ضروری اســت و این بازخوانی نیازمند 
تجدید نظر در  عناصر مصلحت و زمان و مکان، به 

معنای دقیق است.
زیرا در اندیشه ی امام خمینی مبنای نظام مردم 
سالار به ویژه نظام مبتنی بر مردم سالاری دینی بر 
اساس حاکمیت قانون بوده و مردم نه از روی اجبار 
و تــرس بلکه با اختیار و میــل و علاقه و آزادی از 
حکومتی که خود وضع کرده اند، تبعیت می کنند و 
مشــروعیت حکومت علاوه بر وجهه  دینی، در گرو 

مقبولیت مردم هست.
در نظام مردم سالار انســان موجودی عقلانی 
و گزینش گر اســت و توجه به میزان رضایتمندی 
شــهروندان از حکومت اصل مســلم بوده و مردم 
هســتند که با عقلانیت و گزینش گری، حاکمان 
باکفایــت و نه ویژه خواران و رانــت خواران را به 
منظور اداره ی امور خویــش برگزیده و متجاوزان 
به حقوق آنان و حاکمان بی کفایت و ناکارآمد را به 

حاشیه رانده و یا عزل می نمایند.
بر این اساس اســت که گفته می شود در نظام 
مردم سالار، حاکمان مشــروعیت قدرت و اقتدار 

خود را از مردم می گیرند.
توجه به نقش و حضور و مشــارکت فعال مردم 
در حکومــت از چنان جایگاهی در اندیشــه امام 
خمینی برخوردار اســت که ایشــان مشــروعیت 
حکومت را بدون قید و شرط وابسته به رای مردم 
دانســته و می فرمایند: حکومتی که مبتنی بر رأی 

مردم نباشد مشروعیت ندارد. 
»صحیفــه امــام ۱۳۸۹: ص۳۶۷« و حتی در 
بخش دیگری از بیاناتشــان بیعت با ولی مسلمین 
در صــدر اســلام را مصداق پایبنــدی و توجه به 
اهمیت مردم ســالاری تعبیر می نمایند. »صحیفه 

امام: ۲۰ج- ص ۴۵۹«.
بنابراین نمی توان ادعای مردم سالاری داشت، 
امــا با نوع خاصی از قرائت دینی و سیاســی نافی 
 نقش مــردم بــود و با آنــان برخــوردی دوگانه 
داشت. در فصول و ایام انتخابات بر طبل حضور و 
ضرورت مشــارکت آنان کوفت و در دیگر عرصه ها 
حضــور آنان را نــه تنها لازم و ضروری ندانســت 
بلکه بی توجه به اراده و خواســت آنان چه در مقام 
تصمیم گیری و چه در مقام عمل و اجرا، به ایفای 
نقــش خود پرداخت، حال آن کــه مقتضای نظام 
مبتنی بر مردم سالاری دینی مراعات حقوق آحاد 

مردم و عقاید آنان بوده است. 
 دیگــر ســخن آن کــه نبایــد تصــور شــود 
مردم سالاری دینی همان حکومت متدینان است 
بلکه مردم سالاری دینی به مفهوم حکومتی است 
کــه در آن نفس دین و ارزش های برآمده از آن در 

حوزه های مختلف حضور جدی و فعال دارد.

یادداشتیادداشت
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متن پیشنهادی به حماس منتشر شد

عقب نشینی اسرائیل در مذاکرات
از اولین پرتاب ماهواره از چابهار 

تا سفر گروسی به ایران

تلاش دولت برای مصادره  
افتخار ابرپروژه »اومااویا«

معلمان ماندگار 
در سینمای ایران
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گروه سیاسی- خاطره میرزا: اعضای کابینه ســیزدهم طبق روال هر هفته با 
حضور در حیاط دولت به پرســش های خبرنگاران پاســخ دادنــد. علیرضا زاکانی 
شهردار تهران درباره قرارداد خرید واگن مترو از یک شرکت چینی گفت: یک عده 
نمی خواهند مردم سود کنند و  قبلا هم گفته ام عده ای علاقه دارند یک عده خاصی 
در این کشور سود کنند و عموم مردم ضرر کنند و این خوب نیست و از انسانیت هم 

به دور است. زاکانی درباره چگونگی کمک شهرداری در طرح نور گفت:...

در حالــی ابرپــروژه »اومااویا« در هفته اول اردیبهشــت ماه با حضور رئیس دولت 
ســیزدهم و رئیس جمهور سریلانکا افتتاح شــد که این پروژه یک بار دیگر هم در 
دولت روحانی با حضور سفیر وقت ایران در سریلانکا افتتاح شده بود. سال ۱۳۹۸، 
وزیر نیرو دولت روحانی از اجرای پروژه ای چند منظوره در کشور سریلانکا خبر داد 
که چند روز قبل، یعنی هشتم آبان، با حضور مایتریپالا سریسینا، رئیس جمهور وقت 

سریلانکا و زائری امیرانی، سفیر وقت ایران در سریلانکا...

پیشــینه معلم  بودن برای بعضی از بازیگران سینمای ایران، اتفاقات جالبی را رقم 
زده؛ باعث شده تا سیدجواد  هاشمی، معلم احسان علیخانی شود. مهران رجبی در 
کلاس درس، جدی تر باشــد و زهره حمیــدی، والدین بچه ها را مثل کاراکترهای 
فیلم ببیند. البته که مهوش وقاری را نیز وادار کرده تا برای همیشه تدریس را کنار 
بگذارد. »بازیگری همان معلمی اســت با این تفاوت که تخته معلمی، سیاه است و 

تخته بازیگری، سفید«. این جمله را سیدجواد  هاشمی در یکی از...

دبیر علمی چهل و پنجمین کنگره سالیانه جامعه جراحان ایران هشدار داد

زنگ خطر بروز کبد چرب در جامعه
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رهبر معظم انقاب اســامی در روز 
معلم در دیدار هزاران نفر از معلمان و 
فرهنگیان سراسر کشور، تکریم و تشکر 
از معلم را وظیفه فرد فرد ملت خواندند 
و با اشــاره به اینکه آموزش وپرورش 
از لحاظ اهمیــت و تأثیرگذاری با هیچ 
نیست،  مقایسه  قابل  دیگری  دستگاه 
افزودند: هویت ســازی نسل نوجوان و 
جوان و ایجاد شوق و امید در او، تحول 
مستمر، توانمندسازی مادی و غیرمادی 
معلمین، حمایت از مراکز تربیت معلم، 
تقویت معاونت پرورشی و الگوسازی در 
جامعه معلمین، مهمترین سرفصل های 

کاری آموزش وپرورش است.
رهبر انقلاب علت متفاوت بودن اهمیت 
آموزش وپرورش با دیگر دستگاه ها را تربیت 
منابع انســانی برشــمردند و گفتند: همه 
دستگاه ها بکارگیرنده نیروی انسانی هستند 
منابع  پرورش دهنده  آموزش وپــرورش،  اما 

انسانی است.
حضرت آیت الله خامنه ای معلمان فعال را 
هویت سازان نسل نوجوان و جوانان دانستند 
و گفتنــد: هر حرف و رفتار و موضع گیری و 
حتی اشاره معلم در شخصیت سازی نسل نو 

تأثیر دارد.
ایشــان وجود نیروی انســانی خوب را 
غیرقابل مقایســه با منابع و ســرمایه های 
طبیعی خواندند و گفتند: پیشرفت،  امنیت، 
سلامت، علم و تحقق همه ارزش های انسانی 
و اســلامی در کشــور در گرو وجود نیروی 
انسانی مناســب اســت که این کار عظیم 

برعهده آموزش  و پرورش است.
حضرت آیت  الله خامنه ای ســخنان وزیر 
آموزش وپــرورش در ایــن دیــدار را خوب 
ارزیابــی کردند و افزودنــد: بحمدالله برخی 
نکاتی که در سالهای گذشته بیان کرده ایم 

در مسیر اجرا قرار گرفته است.
رهبر انقــلاب در تبیین ســرفصل های 
اجرای ســند تحول  مهم آموزش وپرورش، 
را مهمترین خواندنــد و گفتند: از انفعال و 
کم توجهی به این سند در سال های گذشته، 
ضرر کردیم اما بازنگریِ در حال نهایی شدن 
این ســند و تدوین نقشه راه اجرایی آن خبر 
خوبی است که ترمیم سند تحول با استفاده 
از نخبگان داخــل و خارج آموزش وپرورش، 

باید مستمر ادامه یابد.
»توانمندسازی«، سرفصل دومی بود که 
حضرت آیت الله خامنــه ای در باب وظایف 

آموزش وپرورش مطرح کردند.
ایشــان گفتند: توانمندسازی معیشتی و 
مادی معلمان همیشــه مورد تأکید بوده و 
اکنون نیز هرچه ممکن اســت باید در این 

زمینه تلاش شود.
رهبر انقلاب افزودند: توانمندســازی اما 
محور دیگــری هــم دارد  و آن قوام یافتگی 
کار »معلمی« اســت؛ یعنی معلم از نیروی 
معنوی و عشــقی که در وجود هر انسانی به 
تعلیم و تربیت وجود دارد، اســتفاده کند و 
با بهره مندی از ملزومات، نیازها و تجربیات، 
شــغل پرمرتبت معلم را قوام و اســتواری و 

استحکام دهد.
ایشــان در همین بحث، نیــت، روحیه، 
انگیزه و درک حقیقی از »معلمی« را لازمه 
پرورش نســل  نو دانستند و افزودند: معلمی 

صرفاً با کلاس و تدریس محقق نمی شود.
همچنین  خامنــه ای  آیــت الله  حضرت 
تقویت مراکز تربیت معلم را لازمه دستیابی 
جامعه معلمین به ســطح تــراز خواندند و 
افزودند: دانشــگاه فرهنگیان و دیگر مراکز 

تربیت معلم باید کاملًا تقویت شوند.
سرفصل سومی که رهبرانقلاب به تبیین 
پرداختند، اهمیت و لــزوم تقویت معاونت 
پرورشــی بود. ایشــان گفتند: در برهه ای 
عــده ای می گفتند معاونت پرورشــی لازم 
نیســت و خود معلم در کنار تعلیم وظیفه 
پرورش را هم انجام می دهد؛  البته این حرف 
درست است اما صرف توجه معلم به مسائل 
پرورشــی کافی نیســت و باید مجموعه ای، 

متولی این مسئله بسیار مهم باشد.
حضرت آیــت الله خامنه ای، جلوگیری از 
ایجاد و شــیوع آسیب های اجتماعی را جزو 
توقعات از جوانان خواندند و گفتند: مقدمه 
و شرط تحقق این مهم آن است که در خود 
مدارس آسیب های اجتماعی وجود نداشته 
باشــد که این جزو وظایف معاونت پرورشی 

است.
تبیین صحیح مسائل بنیادی کشور و نظام 
برای نوجوانان و جوانان، وظیفه دیگر معاونت 
پرورشی بود که رهبر انقلاب با اشاره به آن 
گفتند: اگر میلیون ها جوان و نوجوان، مصالح 
بنیادی و مسائل اساسی کشور را بشناسند، 
از جبهه دوست و دشــمن آگاه باشند و در 
مقابل اهداف دشمنان ملت واکسینه شوند، 
ســرمایه گذاری عظیم رســانه ای و سیاسی 

دشمنان نتیجه ای نخواهد داد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای افزودند: 
دانش آمــوزان، جوانان و نوجوانــان باید از 
منطق و عقلانیت سیاســت ها و رفتار نظام 
باخبر باشــند و بدانند پشــت شــعارهای  
»مرگ بر آمریکا« و »مرگ بر اسرائیلِ« ملت 
چه منطقی نهفته اســت و چرا ایران حاضر 
به ایجاد روابط با برخی کشــورها و دولت ها 
نیست. رهبر انقلاب در ســرفصلی دیگر با 
تأکید بر اهمیت ثبات مدیریتی در آموزش 
و پرورش، تغییــرات کوتاه مدت مدیریتی را 
موجب به ثمر نرســیدن کارهای اساســی 
دانســتند و گفتند: بنــده در مدیریت های 
ســطح بالا تا متوسط تأکید بر ثبات دارم تا 

بتوان برنامه ها و کارهای مهم را دنبال کرد.
حضرت آیــت الله خامنه ای با اشــاره به 
وجــود الگوهایی بــرای اقشــار در صنوف 
مختلــف جامعــه، الگوســازی و معرفــی 
نمونه هــای برتــر معلمــان را ضــروری و 
شــوق آفرین خواندنــد و افزودند: آموزش و 
پرورش باید الگوهای موفقی همچون معلمی 
که خوب تدریس می کند یا سالهای طولانی 
از عمــر خود را صرف تدریس کرده اســت، 

یــا رنج رفت و آمد به مناطق دشــوار برای 
تدریس به دانش آمــوزان را به جان خریده 
است، شناســایی، و این معلمان را به عنوان 

قهرمانان تعلیم و تربیت معرفی کند.
ایشــان در بخش دیگری از سخنانشان و 
در بیان انتظــارات از جامعه معلمان، معلم 
را نــه فقط آموزنده علم بلکه پرورنده هویت 
دانش آموز خواندند و گفتند: معلم می تواند 
توانایی های بالقوه و استعدادهای دانش آموز 
را همچون اســتخراج طلا و نقره از معدن، 
کشــف و بالفعل کند؛ بنابراین معلم باید در 
کنار علم آموزی، انگیــزه، همت، اعتماد به 
نفس و شوق به درس و کار هم به دانش آموز 

بدهد تا ظرفیت های درونی او شکوفا شود.
»دادن نگاه ملی بــه دانش آموز« انتظار 
دیگری بود که رهبر انقلاب با اشــاره به آن 
گفتند: نــگاه ملی یعنی دانش آموز بداند که 
تحصیــل و کلاس درس قطعه ای از حرکت 
عمومیِ پیشــرفت و جزیی از ماشین عظیم 
پیش برنده کشــور و نظام اســت، بنابراین 
لازم است دانش آموزان را با افتخارات ملی، 
داشــته های کشــور، پیروزی های ناشی از 
راههای درست، آشنا و همچنین از خطرها و 

دشمنی ها آگاه کنید.
ایشان امیدآفرینی را وظیفه دیگر معلمان 
دانستند و افزودند: امید تضمین کننده آینده 
کشور است و اگر کسی امید را در دل و جان 
جوان و نوجوان برانگیزد در واقع به ساخت 
آینده کشــور کمک کرده است و به همین 
علت اســت که مکرراً بر امیدآفرینی اصرار 
می کنیم. حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
افرادی که از سر لجاجت با نظام یا دولت یا 
اشخاص دیگر، جوانان را ناامید می کنند در 

واقع به آینده کشور لطمه می زنند.
»تشــویق دانش آموزان بــه فعالیت های 
اجتماعی« و همچنیــن »مهارت آموزی به 
دانش آموزان«، توصیه های دیگر رهبر انقلاب 

به معلمان بود.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی 
سخنانشان به مسئله غزه پرداختند و افزودند: 
بــا وجود تلاش های زیاد صهیونیســت ها و 
پشــتیبانان آمریکایی و اروپایی آنها مسئله 
غــزه همچنان مســئله اول دنیا اســت که 
اعتراض هــا به جنایات رژیم صهیونیســتی 
در دانشــگاههای آمریکا و گســترش آن به 
دانشــگاههای اروپا از نشــانه های استمرار 
حساســیت افکار عمومی جهان به مسئله 

غزه است.

ایشــان افزایــش روزافزون فشــار افکار 
عمومــی بر روی رژیم اشــغالگر را ضروری 
خواندنــد و افزودنــد: رفتــار وحشــیانه و 
بی  رحمانه سگ هار صهیونیستی باعث اثبات 
حقانیت موضع جمهوری اســلامی و ملت 
ایران شــد و کشتار سی و چند هزار نفر که 
نیمی از آنها زنان و کودکان هســتند ذات 
شریر و خبیث رژیم صهیونیستی و حقانیت 
موضع همیشگی ایران را به همه دنیا نشان 

داد.
رهبر انقلاب، رفتار آمریکا و دستگاه های 
مرتبــط با آنها را در قبــال »اعتراض بدون 
خشــونت و تخریب« دانشــجویان معترض 
به جنایات اســرائیل، دلیل دیگری بر اثبات 
موضع جمهوری اســلامی ایران در بدبینی 
بــه دولت آمریــکا دانســتند و گفتند: این 
موضوع به همه نشان داد که آمریکا شریک 
جرم و همدســت صهیونیســت ها در گناه 
نابخشــودنی کشتار مردم غزه است و برخی 
حرف های به ظاهر دلســوزانه آنها هم دروغ 
است؛ بنابراین موضع جمهوری اسلامی که 
نمی توان به دولت آمریکا خوش بین بود و به 

آن اعتماد کرد، اثبات شد.
راه حل  تنها  آیت الله خامنــه ای  حضرت 
مســئله فلسطین را پیشــنهاد مطرح شده 
از جانب ایران یعنی بازگشــت فلسطین به 
صاحبان اصلی آن اعم از مسلمان، مسیحی 
و یهودی خواندنــد و تأکید کردند: تا وقتی 
فلسطین به صاحبان خود بازنگردد مشکل 
غرب آســیا حل نخواهد شــد و حتی اگر 
بیســت، سی سال دیگر هم تلاش کنند که 
رژیم صهیونیستی را ســر پا نگه دارند -که 
ان شاءالله نمی توانند- این مسئله، حل شدنی 
نخواهد بود. رهبر انقلاب افزودند: فلسطین 
باید به مردم آن بازگردد و پس از تشــکیل 
نظام فلسطینی، خودشان تصمیم بگیرند که 

با صهیونیست ها چه کنند.
ایشــان با اشــاره بــه تحرکاتــی برای 
عادی ســازی روابط رژیم صهیونیســتی و 
کشــورهای منطقه، گفتند: بعضی ها خیال 
می کننــد با این کارها مســئله حل خواهد 
شد در حالی که با فرض عادی شدن روابط 
رژیم صهیونیستی با کشورهای عربی اطراف، 
نه تنها مشــکل حل نمی شود بلکه مشکل 
متوجه دولت هایی خواهد شــد که با چشم 
بستن بر جنایات رژیم اشغالگر با آن دست 
دوســتی داده اند و ملت ها به جان خود آن 

دولت ها خواهند افتاد.

گروه سیاسی- خاطره میرزا: اعضای 
کابینه سیزدهم طبق روال هر هفته با 
حضور در حیاط دولت به پرســش های 

خبرنگاران پاسخ دادند.
برخی نمی خواهند مردم سود کنند

علیرضا زاکانی شهردار تهران درباره قرارداد 
خرید واگن مترو از یک شرکت چینی گفت: 
یک عده نمی خواهند مردم سود کنند و  قبلا 
هم گفته ام عــده ای علاقه دارنــد یک عده 
خاصی در این کشور سود کنند و عموم مردم 
ضرر کنند و این خوب نیســت و از انسانیت 
هم به دور است. زاکانی درباره چگونگی کمک 
شهرداری در طرح نور گفت: اینکه چطور به 
خدمت نیاز داشته باشند نیازشان را آنها اعلام 
می کنند وظیفه ما مشخص است طبق وظیفه 
خودمان به هر کســی در شهر خدمت کند 
کمک می کنیم، نظام خدمت خود را بر اساس 
نظام مشــارکتی گذاشــته ایم و با مشارکت 
مردم و مشــارکت نهادها و دستگاه ها کار را 
پیش می بریم اگر هم هر کســی نیاز داشته 
باشد به ما می گوید چه خدمتی می توانیم به 

او ارائه کنیم و این کار را انجام می دهیم.
مصوبه ارائه خدمات پزشکی رایگان 

به کودکان زیر ۷ سال اباغ شد
بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و 

آموزش پزشــکی درباره مصوبه دولت درباره 
ارایه خدمات رایگان به کودکان زیر ۷ ســال 
در مراکز دولتی توضیحاتی ارایه و اعلام کرد 
که این مصوبه به همه بیمارستان های وزارت 

بهداشت ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه هر حادثه یا  بیماری که 
در هفت ســال اول زندگی رخ دهد، در بقیه 
عمر باقی می ماند و ســلامت فرد را مختل 
می کند، گفت: بر این اســاس به پیشــنهاد 
وزارت بهداشت، در هیات دولت این طرح به 
تصویب رسید که خدمات رایگان به کودکان 
تا زیر ۷ سال در مراکز دولتی داده شود تا از 

این طریق سلامت آنها ایمن شود.
 از پایگاه چابهار ماهواره به فضا 

پرتاب می کنیم
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ابراز امیدواری کرد که فاز اول پایگاه 
چابهار که برای ارســال پرتابگرهای سوخت 
جامد به فضا در دست ساخت است، تا پایان 
سال به بهره برداری برسد. این پایگاه پایگاه 
راهبردی و اســتراتژیک در صنعت فضایی 
کشور برای فرستادن ماهواره به فضا خواهد 

بود.
وی همچنین خبرداد: به مناســبت روز 
معلم یک بسته اینترنتی را برای معلم هایی 

که در نرم افزار شــاد حضور دارند، اختصاص 
می دهیــم. معلمــان عزیــز تا ســقف ۳۰ 
گیگابایت از این بســته اینترنتی به صورت 
رایگان اســتفاده کنند. این بسته به صورت 
اتوماتیک برای آنان فعال می شــود و نیاز به 

ثبت نام نیست.
۱۳۰ بازرس آژانس مجاز به حضور

در ایران هستند
محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
درباره همکاری با آژانس در خصوص بازرسان 
آژانس تصریح کرد: ما ورود هیچ بازرســی را 
ممنوع نکردیم ۱۳۰ بازرس آژانس مجاز به 
حضور در ایران هستند. بازدید آنها در حال 
انجام است. استفاده از حقوق مسلم هر عضو 
آژانس طبیعی اســت و این مساله سیاسی 
نیست و ما در فرایندهای همکاری با آژانس 
این موصوع را مکرر اثبات کرده و آنها هم به 

آن اذعان دارند.
وی همچنین با بیــان اینکه هفته آینده 
اولین کنفرانس علوم و فنون هسته ای برگزار 
می شود، اظهار کرد: گروسی مدیرکل آژانس 
نیز به عنــوان مهمان ویژه در این کنفرانس 

حضور خواهد داشت و سخنرانی می کند.
حقوق حداقل بگیران بازنشستگان 

تامین اجتماعی
۳۵ درصد افزایش یافت

علــی بهــادری جهرمــی ســخنگوی 
دولت با اعلام اینکه به پیشــنهاد ســازمان 
تامیــن اجتماعــی و وزارت کار، افزایــش 
اجتماعی  تامین  بگیران  حقوق مســتمری 
تصویب شــد، گفت: حقوق حداقل بگیران 
بازنشستگان حوزه تامین اجتماعی ۳۵ درصد 

افزایش یافت. 
وی توضیح داد: امروز به پیشنهاد سازمان 
تامین اجتماعی و وزارت کار، افزایش حقوق 
مســتمری بگیران تامین اجتماعی تصویب 
شــد و حقوق حداقل بگیران بازنشستگان 
حــوزه تامین اجتماعــی ۳۵ درصد افزایش 

یافت و یک بازنشســته دارای همسر و یک 
فرزند حداقل حقوق بالای ۱۰ میلیون تومان 
خواهد شد. برای سایر سطوح ۲۲ درصد به 
اضافه عدد ثابتی که معمول هر سال بود در 

هیات وزیران تصویب شد.
حدود ۵۹ درصد تالاب  هامون 

آبگیری شده است
علی ســلاجقه رئیس ســازمان حفاظت 
از محیط زیســت درباره حــق آبه هیرمند، 
اظهار کرد: با توجه بــه هماهنگی هایی که 
با هیئــت حاکمه افغانســتان در خصوص 
حقابه هیرمند داشته ایم، حدود ۶۰ میلیون 
متر مکعب رهاســازی آب صــورت گرفته 
است. ســیلاب ها هم در منطقه به ما کمک 
می کنند تا هامون شرایط بهتری پیدا کند و 
امیدواریم بــا رایزنی هایی که در حال انجام 
آن هســتیم بتوانیم انحرافی که بر روی این 
رود وجــود دارد را مســدود کنیم، وضعیت 
تالاب هامــون بهتر خواهد شــد. حدود ۵۹ 

درصد تالاب هامون آبگیری شده است.
خبر وزیر ورزش درباره نوشته شدن 

آیین نامه حق پخش ورزش
کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان با 
تاکیــد بر اینکه حق پخش متعلق به ورزش 
کشور اســت و محدود به دو باشگاه نیست، 
گفــت: آیین نامه حق پخش توســط وزارت 
ورزش و جوانان و سازمان صدا وسیما نوشته 
می شود. وی ادامه داد: حق پخش گره ورزش 

است و باید باز شود. 
این اتفاق بعد از نوشــته شدن آیین نامه 
مربوطــه توســط وزارت ورزش و جوانان و 
ســازمان صدا و ســیما که در برنامه هفتم 
توسعه پیش بینی شــده، می افتد. آیین نامه 
مذکور بعد از نهایی شــدن در هیات دولت 
تصویب و ابلاغ می شــود. بــا پرداخت حق 
پخش خیلی از مشــکلات رفع می شــود و 
بخــش خصوصی راحت تر بــه حوزه ورزش 

ورود می کند.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار معلمان و فرهنگیان سراسر کشور تاکید کردند

توانمندسازی معیشتی و مادی معلمان

گزارش »مردم سالاری« از حیاط دولت

از اولین پرتاب ماهواره از چابهار تا سفر گروسی به ایران

واکنش رئیس صدا و سیما به جلوگیری از پخش 
سریال »حشاشین« در شبکه نمایش خانگی

رئیس سازمان صدا و سیما در مورد جلوگیری از پخش سریال »حشاشین« 
در شبکه نمایش خانگی توضیحاتی ارائه کرد.

به گزارش ایلنا، پیمان جبلی رئیس ســازمان صدا و سیما در پایان جلسه 
هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران درباره تبلیغات انتخاباتی نامزدها برای 
دور دوم انتخابات مجلس دوازدهم در رسانه ملی گفت: مناظره ها ضبط شده و 
ان شــاالله از روزی که تبلیغات رسمی مرحله دوم انتخابات مجلس شروع شود 
پخش خواهد شــد. وی افزود: در صدا و سیمای استانی ما و علاوه بر تبلیغات 
تلویزیونی ۲۰ دقیقه ای که هر نامزد مثل دوره خواهد داشت، مناظره هم بین 
نامزدها ان شــاالله پخش خواهد شــد که این روزها در حال ضبط است و فکر 
می کنم تقریباً در تمام مراکز اســتانی مــا دیگر برنامه های ضبط مناظره تمام 

شده باشد.
رئیس سازمان صدا و سیما درباره نمره این سازمان در حوزه کار روی مساله 
عفــاف و حجاب گفت: نمره قطعاً خیلی بالایــی نخواهد بود نه به دلیل اینکه 
اقدامی نشده اقدامات زیادی شده منتها چون حجم این مسئله و این درگیری 
به معنی فراگیری موضوع در سطح جامعه مهم است که هم عمق فرهنگی دارد 
هم عمق تاریخی دارد هم عمق اجتماعی دارد و فراگیری آن بسیار زیاد هست 
کارهای بســیار بیشتری باید انجام شود. اما قطعاً باید کارهای بیشتری شود و 
برنامه های صدا و سیما هم آماده شده که قابل ارائه است و ان شاالله در آینده هم 

به حجم این برنامه هم به لحاظ کمی و هم کیفی اضافه خواهد شد.
وی یادآور شد: مهمترین برنامه های ما غلبه دادن گفتمان کارآمدی حجاب 
در امر اجتماعی در واقع کنشگری عفیفانه زن مسلمان، ارائه نمونه های بسیار 
موفق کنشگری زنان مسلمان هم در ایران و هم در کشورهای مختلف و اینکه 
حجاب عاملی برای نقش آفرینی بیشتر زنان در امور اجتماعی است  و مقایسه 
آنچــه که حجاب به عنوان یک امکان به زنان برای نقش آفرینی بیشــتر اعطا 
می کند و مقایسه با نقشی که در جوامع غربی برای زن دیده شده و نگاه ابزاری 
که به زن در این جوامع نمی شود و علاوه بر آن ابعاد احکامی و تعبدی حجاب و 
عفاف هم در برنامه های مختلف تهیه شده این روزها در حال پخش است عرض 
کردم در ســطح مطلوب نیست اما داریم تلاش می کنیم که انشالله هم کمی و 
هم کیفی بهبود پیدا کند. جبلی در مورد وضعیت بسته شدن دفتر صدا و سیما 
در آذربایجان گفت: اطلاعات به روز ندارم اطلاع دارم از سال های پیش با توجه 
به محدودیت هایی که برای صدا و سیما و بقیه نهادهای فرهنگی در جمهوری 
آذربایجان پیش آمده بود برای دفتر هم صدا و سیما محدودیت های پیش آمده 
بود که جاهای دیگه هم هست اطلاع به روز ندارم اما باید تلاش بکنیم از طریق 
وزارت محترم امور خارجه که محدودیت برداشته شود. وی درباره حذف سریال 
حشاشین از شبکه نمایش خانگی بله ساترا مسئولیت دارد که جلوی هر آنچه 
که محتوای تحریف شده است و به فهم و درک اجتماعی لطمه می زند و افکار 
عمومــی را منحرف می کند را بگیرد، باید تنظیم گری و نظارت کند، به نظر ما 
سریال حشاشین سریالی است که همانطور که ساترا هم در بیانیه اش گفت بر 
اساس واقعیت های اتفاق افتاده نیست بلکه بر اساس تحریف تاریخ اتفاق افتاده 
به همین خاطر هم ســاترا برای پخشش به سکوها تذکر داد و سکوها هم در 

همین راستا اقدام کردند.
جبلی در پاســخ به این ســوال که تکلیف معاونت سیاسی سازمان به کجا 
رسیده صاحبی فعالیتش ادامه می دهد یا فرد دیگری خواهد آمد، گفت: این به 

تصمیمات داخلی سازمان مربوط می شود و در حال بررسی هستیم.

گشت ارشاد مدیران به معنای برکناری 
و بگیر و ببند نیست

رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهوری با بیان اینکه با هیچ مدیری عهد 
اخوت نبسته ایم، از برکناری بیش از ۱۰۰ مدیر متخلف و ناکارآمد خبر داد. 

به گزارش ایرنا، حسن درویشیان »رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور« 
و »نماینــده ویژه رئیس جمهور برای هماهنگی، پیگیری و اجرای نقشــه ملی 
پیشــگیری و مقابله با فساد در دســتگاه های اجرایی«، استقرار گشت ارشاد 
مدیران را از اقدامات بسیار اثربخش دولت مردمی برشمرد و افزود: گشت ارشاد 
مدیران، صرفا به معنای برکناری و بگیر و ببند نیست بلکه به معنای تذکر در 
جهت اصلاح است. مدیران اجرایی سرمایه های ملی کشور هستند که به هیچ 
وجه با دارایی های مادی قابل قیاس نیســت. یکی از راه های صیانت از مدیران، 
تذکر دادن اســت. درویشیان افزود: در تمام مواردی که احساس کنیم با تذکر 
امکان جلوگیری از انحراف وجود دارد، اقدام می کنیم. در ســطوح بالا،  میانی و 
استانی مدیریتی هرگاه به این نتیجه برسیم که مدیری کارآمدی و شایستگی 
لازم را ندارد، برکنار شده است. اقدام در این حوزه نیز در قریب به اتفاق موارد 
توسط مدیران اجرایی انجام شده است، در مواردی نیز گزارش خدمت شخص 

رئیس جمهور ارایه و دستور به برکناری توسط ایشان صادر شده است.

اتباع غیرمجاز افغان دستگیر
و از کشور خارج می شوند

علیرضا فخاری با بیان اینکه شــهر و استان تهران با ویژگی های خاص خود 
مظلوم اســت، گفت: از نمایندگان مجلس می خواهیم که نسبت به اوضاع این 
شهر و استان همت کافی را داشته باشند چرا که شان تهران این نیست که در 
جایگاه ۳۱ بودجه کشــور و رشد ۴ درصد قرار بگیرد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رســانی استانداری تهران، علیرضا فخاری شامگاه سه شنبه در نخستین جلسه 
شورای اداری ۱۴۰۳ که با حضور وزیر کشور برگزار شد، اظهار کرد: نزدیک به 
۵۰ درصد از اتباع حاضر در کشــور در استان تهران ساکن هستند و اقدامات 
لازم به کمک سایر نهادها در حال انجام است که اتباع غیرمجاز را دستگیر و از 
کشور خارج شوند. به گفته وی، اتباع مجاز را نیز چه در حوزه اقتصادی چه در 
حوزه اجرایی و فرهنگی باید سازماندهی کنیم، بخشی از ظرفیت های ما اکنون 

در اختیار اتباع است که باید برون دادهایشان را در این زمینه نمایان کنند.
اســتاندار تهران با بیان اینکه شهر و استان تهران با ویژگی های خاص خود 
مظلوم اســت، افزود: از نمایندگان مجلس می خواهیم که نسبت به اوضاع این 
شــهر و اســتان همت کافی را داشته باشند چرا که شان تهران این نیست که 
در جایگاه ۳۱ بودجه کشــور و رشد ۴ درصد قرار بگیرد. وی ادامه داد: بودجه 
تهران از اولین اســتان یعنی اصفهان، ۲۷ رتبه پایین تر اســت که رشد در این 
امر جنب وجوش، برنامه و رعایــت چارچوب ها و اصول را برای تغییر وضعیت 
می طلبــد و اگر این کار صورت نپذیرد این مظلومیــت باقی می ماند، ما اراده 
نکردیم ولی جمعیت ناســازگاری که نقش مصرف کننــده دارند، برغم اینکه 
یک چهارم تولید، ۵۲ درصد ســهم مالیاتی کشــور و ۵۰ درصد شرکت های 
دانش بنیان در حوزه استان تهران است، با ظرفیت اقتصادی مان فاصله زیادی 
داریم. فخاری با انتقاد از ضعف شــدید در جریان برنامه ریزی استان، تصریح 
کرد: هیچ سازمان و دستگاهی در استان تهران برای ۱۴۰۳ نباید بدون برنامه 

باشد و باید نظام بودجه بندی و اولویت های آن مشخص باشند.
وی بــا تاکید بر اینکه جهت گیری های ما باید برای یک برنامه پنج ســاله 
در دســتور کار قرار بگیرد، افزود: تدبیر از وحدت نظرها بیرون می آید، ما باید 
بتوانیم در جهت گیری های اســتان با اهداف مشخص قدم برداریم، اگر در نظر 
وحدت داشــته باشــیم در عمل نیز وحدت خواهیم داشت. استاندار تهران در 
بخش دیگری از سخنان خود به مسوولان استان توصیه کرد با هادیان جامعه، به 

خصوص ائمه جمعه همکاری وتعامل داشته باشند.
فخاری با بیان اینکه همه باید کمک کنند تا در ۲۱ اردیبهشت ماه و در مرحله 
دوم انتخابــات نیز در چنین جایگاهی بمانیم و ادامه دهیم، گفت: ما باید برای 
انتخابات سال آینده از الان تلاش کنیم و جهت گیری های ما جهت گیری های 
مشخصی باشد. استاندار تهران مشارکت و جامعیت را عامل قدرت ملی خواند و 
افزود: امینت یک امر نادیدنی اما قابل حس است، به لطف خدا متولیان امر به 

زیبایی عمل کرده و صحنه های زیادی را برای رقابت ایجاد کردند.
فخاری اظهار کرد: بزرگترین آفتی که ما با آن مواجه هستیم توجه نکردن به 
فرآیندها، خروجی ها و نتیجه گیری ها است. وی گفت: ضروری است که مدیریت 
برنامه و بودجه در حوزه آمایش ســرزمین، آخرین وضعیت همه سازمان ها و 
ادارات را ارائه دهد تا متوجه ضعف خود شــوند، استان تهران در یک سرزمین 
کوچک با حجم بزرگ و جریان های نامتجانس قرار گرفته است. استاندار تهران 
یکی از مسائل مهم پایتخت را مساله آب دانست و افزود: پروژه هایی در دست 
اقدام داریم، اما بحث، چگونگی تعیین اولویت ها است و باید اولویت ها مشخص 

شوند، برای ارائه برنامه حتماً اولویت سازمان ها را می خواهیم.

ویژه

دولت

رویداد

هیچ ایرانی در عملیات وعده صادق 
از واکنش دشمن نترسید

سردار سرلشکر حسین سلامی در همایش گرامی داشت 
مقام اســتاد و مربی که در ستاد فرماندهی کل سپاه بیان 
کرد: دهه ها مجاهــدت، پذیرش ســختی ها و ملامت ها، 
ملامت هایی که از تیرها و کمان ها از میان زبان های ناآگاه 
و از بغض متراکم دشمن همواره نقطه مرکزی هدایت نظام 
را نشــانه گرفته تا این قائمه پایدار و این استوانه استوار و 
این رکن مهم غلبه اســلام را تضعیف کنــد، در تمام این 
میدان های کثیــر، خداوند متعال ســخاوتمندانه نصرت 
خویش را بر قلب مؤمنان و بر قلب ولی امر ما جاری کرده 
است و به قلوب استحکام بخشیده است. سرلشکر سلامی 
خاطرنشان کرد: در عملیات وعده صادق شما دیدید که هیچ 
ایرانی از اینکه دشمن چه واکنشی نشان می دهد، نترسید. 
با اینکه همه خیال می کردند این دشمن عکس العمل نشان 
می دهد، هر ملتی بازتاب شــخصیت رهبر خویش است، 
خصوصیت رهبری و امامت این است که شخصیت، هویت 
و خصوصیات او بر پیکره جامعه تکثیر و جاری می شــود. 
وی افزود: عملیات وعده صادق استثنایی ترین تصمیم نظام 
بود، امکان ندارد هیچ رهبری و هیچ نظامی در نقطه ای از 
عالم در این موقعیت چنین تصمیمی را بگیرد، تصمیمی 
که از یک طرف بر یک شــجاعت عظیم و از سوی دیگر بر 
یک حکمت عمیق تکیه داده اســت، وسعت این تصمیم و 
شجاعت آن شگفتی ساز این ماجرا بود، بخش مهم قدرت 
ما همین تجلی این اراده بود. فرمانده کل سپاه عنوان کرد: 
ما که اجرا کننده هستیم کار سختی انجام نمی دهیم، او که 
تصمیم می گیرد و مسئولیت این عمل را بر عهده می گیرد 
و در میان فشرده ترین صف آرایی جهانی و در قلب آن فرو 
می رود و دشمن را از میانه بر میدارد، او منبع اصلی قدرت 

ماست.
سرلشکر سلامی ادامه داد: این عملیات از این طرف روی 
یک نقطه انجام شــد با همان تعبیر همان هندسی نقطه 
روی صفحــه کاغذ، اما از آن طرف یک جهان پاســخ داد. 
جغرافیای آن طرف یونان، مدیترانه، دریای ســرخ، حجاز، 
عراق، اردن، فلسطین، ترکیه این جغرافیایی جنگی بود که 
دشــمن به کار برد. این طرف یک عمل محدود کسر فوق 
العاده از یک قدرت عظیم کسر بسیار کوچکی از یک قدرت 
بــزرگ اما آن طرف همه ظرفیت هــای یک جنگ بزرگ 
همزمان بدون غافلگیری بکار گرفته شــد. وی اضافه کرد: 
تقریبا ۹۰ درصد غافلگیری ما گرفته شــده بود و دشمن 
شــاید لحظه دقیق و هدف دقیق را نمی دانســت. اما این 
جغرافیای صهیون آنقدر کوچک است که همه نقاط به هم 
مرتبط هستند اما فرانسه، اردن، انگلیس، آمریکا و اسراییل 
و دیگران در شــعاعی وسیع تر همه با تمام قدرت بودند و 
همه عمل کردند و در مقابل یک عمل کوچک یک جنگ 
بزرگ را انجام دادند که البته فقط یکبار می توانستند این 
عمل را انجام دهند. اگر موج دوم حملات ســر می گرفت 
کارایی این سیســتم یکپارچه دفاعــی حداقل ۵۰ درصد 
کاهش پیدا می کرد و در موج ســوم ۵۰ درصد موج دوم و 
به همین نسبت. فرمانده کل سپاه اظهار کرد: این که این 
تصمیم گرفته شود که با وجود اعلام بزرگترین قدرت تاریخ 
بشر که ما در کنار صهیونیست ها با اراده آهنین ایستاده ایم. 
در ایــن نقطه کوچک پرتراکم پدافندی همه آمدند و همه 
می گویند واکنش نشــان می دهیم با این فرض با چنین 
دشمنی مستقیم و رسمی با پذیرش مسئولیت صدها فروند 
موشــک و پهپاد پرواز می کنند، چه اتفاقی صورت گرفته 
است، جنگ به سرزمین صهیونیست ها کشیده شده است 
وقتی موشــک با هم تلاقی می کنند در آسمان روی سر 
صهیونیســت ها اســت و همه می بینند و برای اولین بار 
پــس از دهه ها یک قدرت جنگ را در ســرزمین و فضای 
صهیونیست ها کشیده است. هشت ساعت دلهره آشفتگی، 
ترس، اضطراب این اراده شــلیک قدرت بی نظیری است و 

همه می دانند این قابل تکرار است و این معادله ما است.
سرلشکر سلامی افزود: این عملیات همه جهان را آرام 
کرد حتی دشمنان ما آرام شــدند. این کسانی هم که در 
شــمال و غرب و جاهای دیگر ژســت اقتدار می گرفتند 
همه خاموش شدند. وی ادامه داد: رژیم صهیونیستی اصلا 
جنگ را در ســرزمین خود نمی پذیرد. در دکترین دفاعی 
اسراییل جنگ در خارج از مرزها است. برای صهیونیست ها 
بازدارندگی به مفهوم عدم وجود اراده شــلیک اســت نه 
اصابت. هیچ کس نباید اراده شــلیک داشته باشد که همه 
اینها شکسته شد. جنگ پیش دستانه باطل شد. ما رسما 
اعلام کردیم که می زنیم و همه می دانستند. این عظمت 
است که رسما اعلام می کند می زنیم. سیلی می زنیم. می 
زند و نمی ترســد و به خدا توکل می کند. آخرین عبارتی 
که رهبری به ما فرمودند این بود که بر خداوند توکل کنید. 

توکل توام با تدبیر و حکمت و اراده و قدرت.

ناگفته های سردار حاجی زاده
از حمله موشکی سپاه به اسرائیل 

فرمانــده نیروی هوافضای ســپاه با اشــاره به عملیات 
موشکی پهپادی وعده صادق علیه رژیم صهیونیستی گفت: 
آمریکا، انگلیس و فرانسه به کنار رژیم صهیونیستی آمدند و 
بسیاری از کشورهای اطراف هم به این رژیم کمک کردند.

ســردار امیرعلی حاجی زاده فرمانــده نیروی هوافضای 
سپاه با اشاره به عملیات موشکی پهپادی وعده صادق علیه 
رژیم صهیونیســتی گفت: این عملیات نکات پنهان زیادی 

دارد و تنها یک بخشی از یک نیرو بود.
به گزارش تسنیم، وی افزود: ما آن شب در این عملیات 
تنها از ۲۰ درصد از امکاناتی که برای عملیات فراهم شده 
برای تنبیه استفاده کردیم و برای همین ۲۰ درصد هم یک 
صف آرایی عجیب و غریبی شــد. سردار حاجی زاده تاکید 
کرد: آمریکایی ها که گفته بودند ما دخالت نمی کنیم کاملا 
دخالت کردند و آمدند کنار رژیم صهیونیستی و رژیم هم 
حملات به مناطق شمال و محور حزب الله و غزه را تعطیل 
کرد و حتی یک بدون سرنشین هم در آن مناطق نداشتند 
و همه را به ســمت ایران بســیج کردنــد. فرمانده نیروی 
هوافضای سپاه ادامه داد: آمریکا، انگلیس و فرانسه به کنار 
رژیم صهیونیستی آمدند و بسیاری از کشورهای اطراف هم 
بــه این رژیم کمک کردنــد. وی تصریح کرد: آمریکایی ها 
عــلاوه بر هواپیما رزم ناوها و ناوهای هواپیمابر خودشــان 
را آوردند و آن شــب تنها ۲۰ درصد توان نیروی هوافضای 
سپاه صرف مقابله با آمریکا و انگلیس و فرانسه و همه اینها 
شــده بود و با این حال پیروزی بزرگ حاصل شد. سردار 
حاجی زاده گفت: این پیروزی به برکت خون شهدا و تدبیر 
و تصمیم مقام معظم رهبری و دعا و تبلور اراده مردم بود.

دفاعی
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اعلام جرم دادستانی تهران
علیه برخی از فعالان رسانه ای 

مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: برخی از فعالان رســانه ای که با استناد به 
گزارش جعلی و پر از اشــتباه بی بی سی، با همراهی گروه های ضد انقلاب اقدام 
به انتشار مطالب کذب در رابطه با پرونده نیکا شاکرمی کرده بودند به دادستانی 

تهران احضار شدند.
به گزارش ایلنا، مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد:  به واســطه انتشار مطالب 
کذب، توهین آمیز و تبلیغ علیه نظام در فضای مجازی پس از انتشــار گزارش 
جعلی سایت انگلیسی BBC در رابطه با پرونده نیکا شاکرمی، دادستانی تهران 

علیه تعدادی از خبرنگارها و فعالان رسانه ای اعلام جرم کرد.
دادستانی تهران در راستای وظیفه قانونی عدلیه برای مقابله با برهم زنندگان 
امنیت روانی جامعه، ضمن اعلام جرم، برای این افراد پرونده قضایی تشکیل داد 

و جهت ارائه توضیحات به دادسرای تهران احضار شدند.

سخنگوی هیات منصفه دادگاه های مطبوعاتی خبر داد

نتایج رسیدگی به پرونده رویداد ۲۴ و ناداستان
سخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی گفت: دادگاه رسیدگی 
به پرونده های مجله ادبی ناداستان و پایگاه خبری رویداد ۲۴ با حضور اعضای 

منصفه در شعبه نهم دادگاه کیفری یک تهران برگزار شد.
به گزارش ایلنا، اکبر نصراللهی در این باره گفت: اتهام   محمد حیدری  مدیر 
مســئول  رویداد ۲۴   در شکایت   مهدی قدیمی مدیرعامل شرکت واسپاری 
ملت »نشــر مطالب خــلاف واقع«  در مطلبی با عنــوان حقوق ۱۷۰ میلیون 
تومانی مدیرعامل شرکت لیزینگ ملت با دستور مدیر بانک ملت!  در نوزدهم  
تیر ۱۴۰۲  بود که  در آن گفته شده است  »مهدی قدمی« مدیرعامل شرکت 

واسپاری ملت، از شرکت های زیرمجموعه بانک ملت، »نجومی بگیر« است. 
وی افزود: هیات منصفه بعد از شــنیدن دفاعیات متهم  محمد حیدری  مدیر 
مسئول  رویداد ۲۴   را با اکثریت آراء  مجرم دانست و مستحق تخفیف ندانست.

نصراللهــی ادامه داد: پرونده دیگری که مورد بررســی گرفت  مربوط به  آرش 
صادق بیگی مدیر مســئول و صاحب امتیاز  مجله ناداستان و  مهدی طلوعی 
ســردبیر مجله مذکور به اتهام اشائه منکرات و اشاعه تصاویر و مطالب  خلاف 
عفت عمومی  بود  که هیات منصفه در این پرونده هم با اکثریت آرا متهمان  را  
مجرم شناخت اما مستحق تخفیف دانست. نصراللهی در پایان گفت: رای دادگاه  
رســیدگی به پرونده اتهامات  محمد حیدری  مدیر مسئول  رویداد ۲۴، آرش 
صادق بیگی مدیر مســئول و صاحب امتیاز  مجله ناداستان  و  مهدی طلوعی 
ســردبیر مجله مذکور  که به ریاست قاضی کریمی در شعبه ۹ دادگاه کیفری 

یک  برگزار شد، متعاقبا صادر خواهد شد.

عدلیه

افشاگری جعفرزاده از طراح ایده 
ساخت ۴ میلیون مسکن

جعفرزاده ایمن آبادی با تاکید بر اینکه وعده ساخت۴ میلیون مسکن به پاشنه 
آشیل دولت رئیسی تبدیل شده است، گفت: یکی از نمایندگان مجلس یازدهم 
که در برنامه هــای تبلیغاتی، همراه رئیس دولت بــوده، چنین وعده ای را به 

رئیسی پیشنهاد داده است.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده ادوار مجلس، در گفتگو با سایت اقتصاد 
۱۰۰، در پاسخ به این سوال که چه کسی پیشنهاد مطرح کردن ایده ساخت ۴ 
میلیون مسکن را به آقای رئیسی داد، گفت: در زمان برنامه های تبلیغاتی، یک 
نفر همراه با ایشان به استودیو رفت، من فقط در حد یک کد می گویم، آن یک 
نفر از دوستان سابق کمیسیون برنامه و بودجه و از نمایندگان معروف گذشته 
بود که من بعد از این برنامه به او زنگ زدم گفتم آقای فلانی این حرف را تو در 

کاسه آقای رئیسی گذاشتی. چرا این کار را کردی؟ا
وی ادامه داد: بحث مســکن، اقتصاد خودش را دارد، ای کاش در مورد مسکن 
آقای ســعیدی کیا را بیاورید، من سالیان ســال با آقای سعیدی کیا در بحث 

مسکن مهر در دوره آقای احمدی نژاد کار کردم.
ایمن آبادی با تاکید بر اینکه، دولت به صورت کامل دستش را بر روی مسکن 
بگذارد و چه اینکه دســتش را هم به صورت کامل از روی بحث مسکن بردارد 
اشــتباه اســت، گفت: من برای آقای آخوندی احترام قائل هستم ولی یکی از 
نقدهای ما به آقای آخوندی همین بود گفتیم هردوتایش اشــتباه است و ای 

کاش آقای رئیسی از این تجربه استفاده می کرد.

رویداد

علی ربیعی:
انگار این روزها، استاد مطهری 

هر لحظه ترور می شود!
آنچه این روزها به نام جمهوری اسلامی فریاد زده می شود و چیزی که از اسلام 
با »پایداری« زیاد بازنمایی می گردد، همگی، تیرهایی است که هر روز بر اندیشه 

و نگاه مطهری شلیک می شود.
علی ربیعی در کانال تگرامی خود به مناسبت روز معلم نوشت: »آنچه این روزها 
به نام جمهوری اســلامی فریاد زده می شود و چیزی که از اسلام با »پایداری« 
زیاد بازنمایی می گردد، از جمهوری به جمهوری بی مردم، از فرهنگ برآمده از 
جامعه به فرهنگ مهندســی و زوری شده تا فقر گستری به نام انقلابی گری و 
همچنین بی اعتنایی به آرای ناشی از وجدان جمعی جامعه به اسم خدا، همگی، 
تیرهایی اســت که هر روز بر اندیشه و نگاه مطهری شلیک می شود؛ این بار نه 
با شــلیک گلوله ای به مغز با جهالت »فرقان«، بلکه شلیک به اندیشه به بهانه 

»پایداری« بر اصول! استادان و معلمان جامعه ساز، روزتان گرامی باد«

آذری جهرمی:
بسازیم، کلنگ نباشیم!

وزیر ارتباطات دولت دوازدهم نوشت: سیاستگذاری سازنده، نیازمند کار و تلاش 
مضاعف است اما در سیاستگذاری کلنگی، مصاحبه و دستور دادن و تظاهر به 

حمایت از حقوق مردم کفایت می کند.
محمدجواد آذری جهرمی در کانال تلگرامی خود با اشــاره به هشــدار برخی 
مسئولان برای مسدودســازی فعالیت دیوار و شیپور در صورت عدم همکاری 
برای مقابله با قیمت سازی ها نوشت: »برخی سوداگران با قیمت سازی جعلی 
در سکوهایی چون دیوار و شیپور، نسبت به ایجاد التهاب در بازار مسکن اقدام 
می کنند. این گزاره ای اســت که چند مدتی اســت در مصاحبه های متولیان 

سیاستگذاری مسکن و شهرسازی ایران به دفعات شنیده شده است.
آیــا این گزاره صحت دارد؟ پاســخ احتمالا مثبت اســت، اما با همان احتمال 

می شود گفت که این پدیده فراگیر نیست و بیشتر منطقه ای است.
ما راه حلی که سیاستگذار مسکن و شهرسازی ارائه می کند، عمدتا »کلنگی« 
اســت. بستن سکوها در صورت عدم همکاری، همکاری چیست؟ تخریب بازار 
به دســت خود صاحبان سکو! یا فشــار نابجا بر پلیس برای شناسایی عوامل 
ســوداگری و دستگیری آنها و یافتن سلطان ســوداگری مسکن!  و در نهایت 

افزایش اصطکاک مردم با حکومت. در این شرایط تناقض آلود چه باید کرد؟
دخالت کلنگی سیاســتگذار با شــعار حمایت از مردم و تعطیلی سکو؟ خب 

صاحبان سکو و فعالان تجاری در آن، مگر از مردم نیستند؟
شاید راه حل نگاهی به نحوه مدیریت در سایر بازارها باشد. در بازارهای مالی، 
این پیشامدها با ایجاد و نمایش مفهوم »عمق بازار« در کنار قیمت پیشنهادی، 
کنترل می شود. عمق بازار به ترید کننده درک بهتری از میزان عرضه و تقاضا 
در بازار مربوطه را می دهد. سیاستگذار سازنده، بجای تخریب کلنگی پلتفرم ها، 
با اســتفاده از داده های ناشناس شده سامانه معاملات مسکن، متوسط نرخ هر 
متر مربع مسکن معامله شــده در هر کوچه و معبر را با استفاده از زیرساخت 
ســامانه GNAF در وزارت ارتباطات، شفاف ســازی میکند و با ترکیب این 
اطلاعات با قیمت سازی برخی سوداگران در این سکوها، آنها را افشا میکند و 
به خریداران یا مستاجران درباره ساختگی بودن قیمتها هشدار می دهد. البته 
مراقب اســت تا با دســت کاری نکردن قیمتها توسط خودش، اعتماد مردم را 

هم از بین نبرد.
طبیعی اســت که سیاستگذاری سازنده، نیازمند کار و تلاش مضاعف است اما 
در سیاستگذاری کلنگی، همان مصاحبه و دستور دادن و تظاهر به حمایت از 

حقوق مردم کفایت می کند.

سوشیال

آغاز تبلیغات مرحله دوم انتخابات 
مجلس از بامداد امروز

ســتاد انتخابات کشور در اطلاعیه شــماره یک اعلام کرد 
تبلیغات مرحله دوم انتخابات مجلس شــورای اسلامی از 
بامداد ۱۳ اردیبهشــت به مدت یک هفته آغاز می شود. به 
گزارش ایسنا به نقل از کمیته اطلاع رسانی ستاد انتخابات 
کشور، متن این اطلاعیه به شرح زیر است: به آگاهی مردم 
شریف ایران اسلامی و تمامی نامزدهای مرحله دوم انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی می رساند، در 
اجرای ماده )۷۰( قانون انتخابات مجلس شــورای اسلامی، 
فعالیت های تبلیغاتی کلیه نامزدهای واجد شرایط از ساعت 
۰۰:۰۰ بامداد روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۱۳ آغاز و در 
ساعت ۰۸:۰۰ صبح روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۲۰ پایان 

می یابد.

مخالفت مجلس با افزایش تعرفه 
تاکسی های اینترنتی

نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و اســکو در مجلس شورای 
اسلامی از مخالفت با افزایش ۱۰ درصدی تعرفه تاکسی های 
اینترنتی در ازای دریافت غیرقانونی مالیات بر ارزش افزوده 
با امضای بیش از ۳۰ نماینده و ارجاع آن به هیات رییســه 
مجلس خبر داد و گفت: در این راســتا طرح سوال از وزیر 
امور اقتصادی و دارایی نیز به دلیل تاثیر تورمی این تصمیم 
در اقتصاد کشــور، مدنظر قرار گرفته است. به گزارش ایلنا 
حجت الاســلام محمدرضا میرتاج الدینی با اشــاره به بند 
۱۲ ماده ۱۲ قانــون ارزش افزوده مصوب ۱۳۸۷ مبنی بر 
معافیت خدمات حمل ونقل عمومی مسافری درون و برون 
شهری، جاده ای، ریلی، هوایی و دریایی از پرداخت مالیات 
بــر ارزش افزوده، اظهار کرد: بنابر جز ۱۳ از بند ب ماده ۹ 
قانون مالیات بر ارزش افــزوده مورخ ۱۴۰۰، این معافیت 
تثبیت و توســعه یافته است و در عین حال، ارائه خدمات 
حمل ونقل عمومی مســافری از طریق انعقــاد قرارداد نیز 
مشمول بند ۱۲ ماده ۱۲ قانون شناخته شده و از پرداخت 
مالیات و عوارض ارزش افزوده معاف است که هدف اصلی 
قانون  گذار در این راستا، کاهش هزینه های مصرف کننده 
نهایی یعنی مردم در تامین نیاز حمل ونقل به عنوان یکی 

از نیازهای اساسی بوده است. 
میرتاج الدینی با اشــاره به اینکه درصد اســتفاده مردم از 
تاکســی های اینترنتی به دلیل بهره بردن این ســکوها از 
هوش مصنوعی، در دســترس و امن تر بودن رو به افزایش 
است، بیان کرد: در عمل با افزایش سهم این بخش، سهم 
۷۰ درصدی ســفرهای خودروهای شخصی بدون نظارت 
کاسته شده و به سکو های اینترنتی افزوده می شود که این 
اتفاق بســیار مثبتی برای مدیریت کلان کشــور و توسعه 
اقتصاد دیجیتال و ساماندهی این کسب و کار حمل و نقلی 
به عنوان یک صنعت اشــتغال زا  و بســیار مهم در کشور 

است.
نماینــده مــردم تبریز، آذرشــهر و اســکو بــا تاکید بر 
اینکه علی الرغم وجود نص صریح قانون و وجود بخشــنامه 
اختصاصی دال بر معافیت تاکســی های آنلاین از پرداخت 
ارزش افزوده توسط مردم، تصریح کرد: متاسفانه ادار ه های 
مالیات براســاس ابلاغیه جدید به شــرکت های تاکســی 
اینترنتی، اقــدام به طلب ارزش افــزوده از مردم کرده اند 
که مجلس شورای اســلامی با افزایش ۱۰ درصدی تعرفه 
تاکسی های اینترنتی در ازای دریافت غیرقانونی مالیات بر 

ارزش افزوده توسط سازمان امور مالیاتی، مخالف است.

غضنفرآبادی:
بعید است بررسی قانون مهریه 

به مجلس یازدهم برسد
رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت: بعید است 

بررسی قانون مالیات بر مهریه به مجلس یازدهم برسد. 
موســی غضنفرآبادی در گفت وگو با ایلنــا، درباره این که 
قانــون مالیــات بر مهریــه در چه مرحله ای قــرار دارد و 
دارای چه ویژگی هایی است، گفت: در نوبت بررسی است، 

جزئیات را به زمان بررسی واگذار کنیم.
رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: بعید است قانون مالیات بر  مهریه  به این 
مجلس برســد اما در نوبت صحن قرار دارد. وی با اشــاره 
به جمعیتــی که به دلیل عدم پرداخــت مهریه در زندان 
هستند، گفت: به دنبال این هستیم ان شاالله کمتر کسی به 
زنــدان برود و محور این طرح از زندان رفتن خیلی از افراد 

جلوگیری می کند.

حذف مشمولان بالای 35 سال 
از برنامه هفتم

نماینده نجف آباد در مجلس از حذف معافیت مشــمولان 
بالای ۳۵ ســال دارای ۲ فرزند یا بیشــتر از لایحه برنامه 
هفتم توســعه کل کشــور خبر داد. به گزارش تســنیم، 
ابوالفضل ابوترابی نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به مصوبه مجلس درباره معافیت مشمولان 
بالای ۳۵ ســال دارای ۲ فرزند یا بیشــتر، گفت: در بهمن 
ماه سال گذشــته و در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم 
توسعه کل کشور ماده ۱۰۲، بند ت، تبصره )۱( نمایندگان 
مصوب کرده بودند که این گروه از  مشــمولان از سربازی 

معاف شوند.  
وی افزود: شورای نگهبان نسبت به این مصوبه ایراد گرفت 
و بنده در نامه ای به رئیس شــورا خواستار بازنگری در نظر 
اعضا نســبت به این مصوبه مجلس شــدم.  نماینده مردم 
نجف آبــاد در مجلس بیان کرد: در جلســه روز گذشــته 
مجلس و در جریان بررسی ایرادات شورای نگهبان نسبت 
به لایحه برنامه هفتم توسعه کل کشور، معافیت مشمولان 
دارای ۲ فرزند و بیشتر و بالای ۳۵ سال که با ایراد شورای 
نگهبان مواجه شــده بود، از قانون برنامه هفتم حذف شد.  
ابوترابــی بیان کرد: در مجلس بعدی با ارائه یک طرح این 
موضوع را با کاهش ســن یعنی مشمولان بالای ۳۰ سال و 

دارای ۳ فرزند یا بیشتر مجدد پیگیری خواهیم کرد.  

دیده بان ایران فیلتر شد
سعید سیف نوشــت: دیروز )سه شنبه( عصر در یک اقدام 
غیرمنتظره ســایت دیدبان ایران بدون اطلاع قبلی فیلتر 
شد. سعید سیف مدیرمســئول دیده بان ایران در صفحه 
شخصی خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »دیروز 
عصر در یک اقدام غیرمنتظره ســایت دیدبان ایران بدون 
اطلاع قبلی فیلتر شد. تلاش ما در این ۸ سال این بود که 
صدای مردم باشیم.  هنوز هیچ نهادی مسئولیت فیلترینگ 
را به عهده نگرفته اســت. حالا اگر با تعطیلی این سایت و 
بیکاری همکاران ما مشکلی از مشکلات کشور حل خواهد 

شد که حرفی نیست.«

انتخابات

مجلس

ویژه

ادعاهای اخیر مهدی نصیری در گفت وگو 
با بی بی ســی که خواستار آن شده بود 
اپوزیسیون شکاف بین مصطفی تاج زاده 
و رضا پهلــوی را با یک اتحاد پر کنند، 
او  است.  شــده  همراه  واکنش هایی  با 
مدعی اســت که پادشاهی مشروطه و 

جمهوری خواهی می توانند متحد شوند.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، در همین 
راستا، عباس ســلیمی نمین، فعال سیاسی 
اصولگرا که ســابقه حضور در روزنامه کیهان 
هوایــی را در کارنامه خود دارد، با اشــاره به 
مواضع اخیر مهدی نصیــری گفت: »خیلی 
تمایــل ندارم که به ایشــان بپــردازم اما به 
طــور کلی نبایــد از یک تجربه غافل شــد. 
عناصر تندرو هیچ وقت در یک موقعیت ثابت 
نمی ماننــد، یعنی در هر زمینه ای نوســانات 
آنان بســیار افراطی اســت و به همین دلیل 
به هیچ وجــه مورد اعتماد واقع نمی شــوند. 
هیچ کســی نمی تواند تضمیــن کند که یک 
عنصر تنــدرو افراطی در یک موقعیت و یک 

موضوع باقی بماند.«
برخورد بد نصیری با نماینده 

رهبری در کیهان 
وی ادامــه داد: »قطعا این موضوع در جامعه 
زیان بار اســت زیرا مخــرب و تخریب کننده 

روابط هســتند. به خاطر دارم که در دوران 
نمایندگی رهبری آقــای خاتمی در روزنامه 
کیهان، هر چه به آقای نصیری گفته می شد 
که احترام نمایندگی رهبری را حفظ کنید، 
انتقــاد کنید اما منزلــت نمایندگی رهبری 
را بــا ادب و احترام حفظ کنید و بنویســید، 
ایشان بی ادبانه و جسورانه برخورد می کند و 
برای ما شایسته نبود.« فعال سیاسی اصولگرا 
بیان کــرد: »چنین فردی وقتــی التماس و 
درخواســت از آقای خاتمی می کند که رای 
برای من بگشــا، آقای خاتمی بــه او اعتماد 
می کند؟ خیر. هیچ کسی نمی تواند به این ها 
اعتمــاد کند؛ به همین دلیــل مدام تندتر و 
تندتر شده و ســعی می کنند جایی را برای 
خــودش بیابند و طبیعتا سرنوشــت خوبی 
پیدا نخواهند کرد. عناصر افراطی که از ایران 
رفتند، ابتدا حرفشــان این بــود که ایران به 
اندازه کافی نســبت به آمریکا موضع پررنگ 
ندارد، اما یواش یــواش که در تقابل با نظام 
جمهوری اســلامی قرار گرفتنــد، در افراط 
غرب گرایی با صهیونیست ها که افراطی ترین 
نژادپرســتان نظام حاکم در جهان هستند، 

پیوند خوردند.«
هیچ کسی نمی تواند به نصیری اعتماد کند

ســلیمی نمین، با بیان اینکه این افراد حاضر 

هســتند بالاترین جنایــات را بــرای رژیم 
صهیونیســتی انجــام بدهند تا غــرب آنان 
را بپذیــرد و مواضع ضدغربی گذشته شــان 
فراموش شــود، گفت: »آقای نصیری مجبور 
اســت که ایــن  کار را برای فراموش شــدن 
مواضع تند و افراطی خود در گذشــته انجام 
دهــد. روز به روز مواضــع افراطی تری اتخاذ 
خواهد کرد تا اینگونه پذیرفته شود. هیچ کس 
نمی توانــد به او اعتماد کنــد و در این وادی 
بیشتر سقوط خواهد کرد. بنابراین، فاجعه ای 
رخ خواهد داد که در رابطه با منافقین و سایر 

نیروهای افراطی رخ داد.«
تا نقطه سقوط کامل پیش

خواهد رفت
این چهره سیاسی اصواگرا با اشاره به مواضع 
گذشــته مهدی نصیری گفت: »قبلا مواضع 
افراطی داشــتند الآن تفریطی. ایشان بر این 
باور بود کــه زن برای لذت بخشــی به مرد 
آفریده شــده اســت. هرچی به ایشان گفته 
می شد که این دیدگاه با نظر اسلام نمی خواند 
و نظرات امام خمینی)ره( و رهبری این گونه 
نیســت، حرف خودش را مــی زد. در بحث 
تکنولوژی هم یک دیدگاه بسیار عقب افتاده 
داشت که این ها نشانه مدرنسیم است و نباید 

استفاده کنیم.«

وی افزود: »چنین فردی برای اینکه گذشته 
خودش را ترمیم کند، مجبور اســت که در 
وادی نقطه مقابل تندروی بیشــتری کند و 
تا نقطه سقوط کامل پیش خواهد رفت. ولی 
مطمئنا هیچ کسی به او اعتماد نخواهد کرد، 
غرب و عناصر غرب زده هم به اعتماد نخواهند 
کرد. اینکه امروز به طرف رضا پهلوی که خود 
ایرانیان خارج از کشور او را لاابالی می دانند، 
رفته تا اعتبار و جایگاهی کسب کند، چنین 
مســئله ای برای گذشــتگاه محقق نشد که 
درباره ایشــان محقق شود. به تجریه دیگران 

هیچ توجهی قرار نیست داشته باشد.«
ســلمین نمین با اشــاره بــه مخالفت های 
اصلاح طلبان بــا مواضع اخیر مهدی نصیری 
خاطر نشــان کرد: »شــما یک وقتی جریان 
اصلاح طلب را نقد می کنید، اشکالی ندارد و 
خوب اســت، یک عده  هم اصولگرایان را نقد 
می کنند و بسیار خوب اســت، اما هتاکی و 
حرمت شــکنی هرگز نقد نیست. در گذشته 
یک بار آقای مخملباف درباره زندگی خودش 
در یک جلسه خصوصی توضیحاتی ارائه کرد 
و یــک بحثی را درباره مادرش بیان کرد. من 
هر چه به آقای نصیری گفتم که این حرف در 
جلسه خصوصی بیان شده و درز پیدا کردن 
آن خلاف اخلاق اســت، شــما یک موضع و 
نقدی را به نسبت به آقای مخملباف نسبت 
به کارهای هنــری دارید، اما نباید به مادر او 
پرداخته و در روزنامــه منعکس کنید، غلی 
رغم تذکر جدی که به ایشــان داده شد، این 

مطلب را منعکس کرد.«
اصلاح طلبان مهدی نصیری

را نمی پذیرند
وی ادامــه داد: »یعنی خــلاف اخلاق برای 
تخریب. مــا باید تفاوت بین نقد و تخریب را 
متوجه باشــیم. آقای نصیری با این گذشته 
از ســوی اصلاح طلبان مــورد پذیرش قرار 
می گیرد؟ یک موقعیت برتری می خواهد رقم 
بزنــد آیا مورد پذیرش قــرار می گیرد؟ خیر. 
امکان دارد از او بــرای بهره برداری تبلیغانی 
شود اما این موضوع با اعتماد کردن فرق دارد. 
هرگز کســی به او اعتماد نخواهد کرد و راه 
به او نخواهند داد.« وی افزود: »اصلاح طلبان 
اگر قرار باشد موضع بگیرند، شخصیت هایی را 
دارد اما اینکه ایشان پرچم داری و میدان داری 
کند را نخواهند پذیرفت و برای تخریب رقیب 

سیاسی بهره خواهند برد.«

وزیر کشــور درباره انعقاد قراداد بین 
شــهرداری تهران و چین برای تامین 
واگــن، گفــت: کار خوبی اســت که 
شهرداری انجام داده است و هیچ نقاط 
منفی در رابطه قرارداد این خرید وجود 

ندارد.
به گزارش ایســنا، احمد وحیدی در حاشیه 
جلسه امروز هیات وزیران درخصوص اجرای 
طرح انسداد مرز در شرق کشور، بیان کرد: 
انســداد مرز یک پروژه قدیمی است و چند 
بار شروع و رها شده بود که با دستور جمهور 
و تخصیص منابع، در شــرق کشــور دنبال 

می شود و در حال اجراست.
وی درخصوص تقســیم اســتان تهران به 
تهران شرقی و غربی نیز عنوان کرد: برنامه 
تقسیمات کشوری طبق نیازهای هر منطقه 

طراحی می شــود و تقسیم استان تهران در 
دســت بررســی اســت. وحیدی همچنین 
با بیان اینکه انتخابــات مرحله دوم در ۲۲ 
حوزه و ۱۱ هزار شــعبه برگزار خواهد شد، 
اظهارکرد: از همه مردم دعوت می کنیم که 

در این انتخابات شرکت کنند.
مرحله دوم مثل مرحله اول مهم است. همه 
گروه ها و سلایق و جریان ها به میدان بیایند 

و مردم را به حضور تشویق کنند.
وزیر کشــور درباره مطرح شدن پرونده نیکا 
شاکرمی در رســانه های بیگانه، گفت: الان 
دانشجویان در دانشــگاه های آمریکا و اروپا 
در حال حمایت از مردم فلســطین هستند. 
می خواهند توجهات را از این اعتراضات دور 
کنند. از ســویی می خواهند عملیات وعده 
صادق را مخــدوش کنند. آنها آمدند و یک 

سوژه بسیار مضحک که همه ابعاد آن روشن 
اســت را مطرح کردند که پاسخ آن هم داده 
شد و مشخص شد؛ دشمن و رسانه های آنها 
به گزارش های دروغ و دور از واقع متوســل 

شده اند تا عملیات روانی انجام دهند.
وی در خصــوص کمــک به ســیل زدگان 
سیســتان و بلوچســتان، گفت: دولت فعلا 
۱.۵ همــت برای کمک مصــوب کرد البته 
بعد از بررســی های بیشــتر، اگه نیاز باشد 
کمک بیشتری می شــود. این کمک ها در 
استان شــروع شده اســت. وحیدی درباره 
انعقاد قراداد بین شــهرداری تهران و چین 
بــرای تامین واگن، گفت: کار خوبی اســت 
که شــهرداری انجام داده است. امیدواریم 
طبق برنامه ها اجرا شود. اصل ما بر حمایت 
داخل اســت و اولویت بر تولید داخل است، 

اما ســایر نیازمندی ها را از خارج تامین می 
کنیــم. قرارداد طبق روال قانونی خود انجام 
شده است. وی افزود: هدف شهرداری از عقد 
قرارداد با چینی ها نوسازی ناوگان بوده است. 
امیدواریم در مرحله اجرا نیز طبق برنامه ها 
محقق شود. هیچ نقاط منفی در رابطه با این 
قــرارداد وجود ندارد، بحــث هوای پاک در 

تهران بسیار مهم است.
وحیدی درباره اجرای طرح نور، گفت: طرح 
نور براســاس تکالیف قانونی اســت و فراجا 
به عنوان ضابط قوه قصاییــه اجرا می کند. 
دســتگاه های دیگر هم مسئولیت دارند که 
باید بــه آن عمل کنند تــا از ناهنجاری ها 
جلوگیری شــود. تا الان هم خــوب انجام 
 شــده و مورد اســتقبال مردم و مسئولان 

قرار گرفته است.

بررسی لایحه  عضو کمیســیون ویژه 
عفــاف و حجاب، با اشــاره به اجرای 
طرح نور در کشــور و احتمال موازی 
کاری با لایحه عفــاف و حجاب گفت: 
مجازات  قانون  بحث  ارشــاد،  »گشت 
اســلامی، مــاده ۶۳۸ و تبصره آن، 
مصوبات شورایعالی انقلاب فرهنگی به 
قوت خودش باقی است. لایحه عفاف و 
ابلاغ شود، در جهت  حجاب زمانی که 

تقویب طرح نور است.«
محمدتقی نقدعلی، عضو کمیســیون ویژه 
بررســی لایحه عفاف و حجاب، در گفتگو با 
خبرآنلاین، درباره ایرادات شورای نگهبان به 
لایحه عفاف و حجــاب، بیان کرد: »ایرادات 
شــورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب، 
پیرامــون چگونگی شناســایی به وســیله 
سامانه های تصویری و کیفیت شناساسایی 

توســط فراجا بود. گاهی اوقات مامور فراجا، 
فردی را که کشــف حجاب کرده براســاس 
قانون جریمه می کرد و شناسایی او بر اساس 

مشاهده کارت ملی و مشخصات او است.«
وی گفت: »گاهی اوقات، این کار براســاس 
سامانه های تصویری انجام می شود و شورای 
نگهبان این ابهام را به نسبت به سامانه های 
تصویــری و چهره نگاری داشــت که آیا در 
آن ها خطا وجــود دارد یا خیــر، بر همین 
اساس نماینده شــورای نگهبان در جلسات 
کمیسیون حاضر شــد. کیفیت سامانه های 
تصویری باید به تایید کارشــناس مربوطه 
برسد و برای او محرز شود که در شناسایی 
افراد خطا رخ نداده اســت، این کارشــناس 
مربوطه گزارش مفصلی از کیفیت ســامانه 
و چهــره نگاری ارائه کردنــد. البته ابهامات 
دیگری هم وجود داشت، مانند اصل ۷۵ که 

دولت بار مالی را قبول کرد.«
لایحه عفاف و حجاب طرح نور را 

تقویت می کند
نماینده خمینی شــهر با اشاره به اظهارات 
اخیر سخنگوی دولت گفت: اظهارات ایشان 
را دقیق ندیده ام، اجازه بدهید، ملاحظه کنم.

عضو کمیســیون ویژه بررسی لایحه عفاف 
و حجاب، با اشــاره به اجــرای طرح نور در 
کشــور و احتمــال مــوازی کاری با لایحه 
عفاف و حجاب گفت: »گشــت ارشاد، بحث 
قانون مجازات اســلامی، ماده ۶۳۸ و تبصره 
آن، مصوبــات شــورایعالی انقلاب فرهنگی 
به قوت خودش باقی اســت. لایحه عفاف و 
حجاب زمانی که ابلاغ شود، در جهت تقویت 
طرح نور است. در طرح نور زمانی که با یک 
شخص مکشــفه مواجه می شوید که بعد از 
تذکر مصداق افرادی است که باید به مراکز 

ارشــاد مواجه شــود، اما بعد از این که این 
لایحه ابلاغ شــد، اگر صرفا فعل انجام شده 
کشــف حجاب باشــد، مامور مربوط توسط 
سامانه های طراحی شده جریمه می کند، اگر 
مصداق براندازی باشد طبق این قانون در جا 

او را بازداشت می کند.«
مجازات خاصی برای سلبریتی ها 

وی گفــت: »لذا، این قانون دســت نیروی 
انتظامی را بازتر می کند و منافاتی با قوانین 
موجود ندارد، یک مقداری تفصیل بیشتری 
بین برهنگی، بدپوششی و برداشت روسری 
قائل شــده که هــر کــدام از این ها درجه 
هنجارشــکنی خاصی دارد. مجازات خاصی 
برای ســلبریتی ها و کســب کارها و ادارات 
دولتی و مجازات ســنگینی برای افرادی که 
سازمان یافته کشف حجاب می کنند، در نظر 

گرفته شده است.«

سلیمی نمین از تندروی های مهدی نصیری روایت می کند

قبلا مواضع افراطی داشت الان تفریطی 

وحیدی در حاشیه هیات دولت

نقاط منفی در رابطه با قرارداد خرید واگن های مترو وجود ندارد

محمدتقی نقدعلی خبر داد

ایراد شورای نگهبان به سامانه چهره نگاری در لایحه عفاف و حجاب

یک عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی 
کشور در خصوص قرارداد شهرداری تهران 
با شــرکت چینی گفت: گویــا در خصوص 
مفاد این قرارداد مُصر بر محرمانگی است و 
دلیل این اصرار را هم شرایط تحریم عنوان 
می کنند که البته انتشــار خبر و مشخصات 
شرکت و عکس های مربوط به انعقاد قرارداد 
در واقع بهانه محرمانگی را مورد تردید قرار 

می دهد.
احمد علیرضابیگی در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا، درباره انتقاد به شــهرداری تهران در 
خصــوص حیف و میل کــردن بودجه این 
سازمان به واسطه برخی از تصمیمات گفت: 
نهاد شــهرداری یک ناظری به اسم شورای 
شــهر دارد و درحال حاضر شورای اسلامی 
شــهر تهران در معرض یک آزمایش خطیر 

قرار گرفته است.
این عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی 
کشــور مجلس شورای اســلامی بیان کرد: 

البته به واســطه یک عصبیت سیاســی که 
وجود دارد و مجلس هم در ارتباط با دولت 
به آن مبتلا اســت، به نظر نمی رسد اقدام 
خاصــی در این مورد رخ دهــد، زیرا تعلق 
خاطری که مجلس به به دولت داشــت به 
طوری که ۲۵۰ نفــر از نمایندگان مجلس 
مسئولین ستادهای انتخاباتی آقای رئیسی 
بودند و همین امر ســبب شــد  مجلس از 
وظیفه نظارتــی خودش غفلت کند، همین 
هم دامن گیر شورای شهر تهران شده است.

وی تاکید کرد: مردم انتطار دارند شــورای 
شــهر تهران در مقام نمایندگــی آن ها به 
وظایف نظارتی خود عمل کند و اگر دغدغه 
و نگرانی هایی پیش آمده اســت، حکایت از 
این دارند که مردم احساس می کنند شورا از 
وظیفه خود غفلت و بی توجهی کرده است.

از  علیرضابیگی عنوان کــرد: صحبت هایی 
جانب بعضی از نمایندگان شــورای شهر در 
خصوص قراردادی که شــهرداری با شرکت 

چینی منعقد کرده اســت بیان می شــود و 
گویــا در خصوص مفاد این قــرارداد مُصر 
بر محرمانگی اســت و دلیل ایــن اصرار را 
هم شــرایط تحریــم عنــوان می کنند که 
البته انتشــار خبر و مشــخصات شرکت و 

عکس های مربوط به انعقاد قرارداد در واقع 
بهانه محرمانگی را مورد تردید قرار می دهد. 
انتظار این اســت شــفافیت وجهه اهتمام 
شــهرداری تهران باشــد تا از این حرف و 

حدیث ها پرهیز شود.

واکنش علیرضابیگی به ماجرای قرارداد شهرداری تهران با شرکت چینی



کاهش 16 درصدی مبادلات تجاری
 ایران و ترکیه

آمارهای منتشرشده توسط اداره آمار ترکیه نشان می دهد مبادلات تجاری 
ایران و ترکیه در ســه ماه نخســت ۲۰۲۴ به یک میلیارد و ۳۶۴ میلیون دلار 

رسیده است.
مبادلات تجاری دو کشــور در این دوره نســبت به مدت مشابه سال قبل 
کاهش ۱۶ درصدی داشــته است. در ســه ماهه نخست سال میلادی گذشته 
یک میلیارد و ۶۳۵ میلیون دلار کالا بین دو کشور مبادله شده بود. به گزارش 
ایلنا،افت مبادلات تجاری دو کشور در این دوره مربوط به افت واردات ترکیه از 
ایران بوده اســت. ترکیه در ماه های ژانویه تا مارس سال میلادی گذشته، ۹۳۴ 
میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود؛ این رقم با افت ۴۱ درصدی در سه ماهه 
نخست امسال به ۵۴۷ میلیون دلار رسیده است. در عین حال صادرات ترکیه 
به ایران در ســه ماهه نخست امسال با رشد ۱۶ درصدی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل مواجه شده و به ۸۱۷ میلیون دلار رسیده است. ترکیه در سه ماهه 
نخست سال قبل، ۷۰۱ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده بود. براساس این 
گزارش، مبادلات تجاری ایران با این کشور در سال ۲۰۲۳ به ۵ میلیارد و ۴۹۰ 
میلیون دلار رسیده بود. ترکیه در این سال ۳ میلیارد و ۳۱۰ میلیون دلار کالا 

به ایران صادر و ۲ میلیارد و ۱۸۰ میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.

کاهش قیمت نفت توقف بردار نیست
قیمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار آســیا تحت تاثیر امیدهای 
فزاینده به توافق صلح در خاورمیانه و افزایش ذخایر نفت و سوخت آمریکا، برای 

سومین روز متوالی کاهش یافت.
بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در ژوئیه، ۷۰ سنت معادل ۰.۸ درصد 
کاهش یافت و به ۸۵ دلار و ۶۳ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا برای تحویل در ژوئن، ۷۵ ســنت معادل ۰.۹ درصد 
کاهش یافت و به ۸۱ دلار و ۱۸ ســنت در هر بشــکه رسید. نفت خام پس از 
معاملات پرتلاطمی که در آوریل داشت و طی آن در واکنش به پاسخ ایران به 
حمله تروریستی رژیم صهیونیستی به ساختمان کنسولی ایران در دمشق، به 
بالاتریــن حد از اکتبر صعود کرد، ماه مه را با کاهش قیمت آغاز کرد.انتظارات 
برای آتش بس به دنبال ازسرگیری مذاکرات میان حماس و رژیم صهیونیستی 
در قاهره، قیمت نفت را پایین تر برده اســت. به گزارش ایسنا، تحلیلگران گروه 
بانکی ANZ در یادداشتی اعلام کرد: احتمال توافق آتش بس بین حماس و 
رژیم صهیونیستی، نگرانی ها نســبت به تشدید مناقشه و هر گونه اختلال در 
عرضه نفت را کمتر کرده اســت. با این حال، بنیامین نتانیاهو، نخســت رژیم 
صهیونیستی روز سه شنبه وعده داد هر پاسخی که حماس به آخرین پیشنهادها 
برای توقف درگیری ها و بازگرداندن گروگان های اسرائیلی پاسخ دهد، حمله ای 
را کــه مدت ها وعده داده بود به شــهر رفح در جنوب غــزه انجام دهد، ادامه 
خواهد داد. بر اساس گزارش رویترز، عامل دیگری که قیمت نفت را تحت فشار 
کاهشی قرار داد، رشد ذخایر نفت آمریکا و تولید این کشور بود. اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا اعلام کرد تولید آمریکا از ۱۲.۵۸ میلیون بشکه در روز در ژانویه، 
به ۱۳.۱۵ میلیون بشــکه در روز در فوریه رسیده که بزرگترین رشد ماهانه در 

حدود سه سال و نیم گذشته بوده است.

سقوط آزاد رمزارزها

قیمــت  رمزارزها در اولیــن روز از ماه می میــلادی و در بحبوحه فروش 
گسترده تر بازار به شدت کاهش یافت. افزایش نگرانی ها در آستانه تصمیم فدرال 
رزرو آمریکا برای نرخ بهره و همچنین دستگیری مدیرعامل صرافی بایننس، دو 

علت این ریزش دست جمعی رمزارزها بود.
ســومین روز متوالی افت بیت کوین در حالی به ثبت رسیده که این رمزارز 
در ماه آوریل بدترین عملکرد ماهانه خود را از اواخر سال ۲۰۲۲ به ثبت رساند. 
بازدهی منفی ۱۸ درصدی بیت  کوین در یک ماه اخیر موجب شــده تا میزان 
رشد قیمت آن از ابتدای سال ۲۰۲۴ به کمتر از ۳۵ درصد برسد. این در حالی 
اســت که بازارها در انتظار تصمیم فــدرال رزرو در مورد نرخ بهره  و داده های 
کلیدی بازار کار ایالات متحده هستند. ارزش پرمعامله ترین ارز رمزنگاری شده 
جهان در یک هفته اخیر نزدیک به ۱۵ درصد کاهش یافته، چرا سرمایه گذاران 
بعد از صعود دیوانه وار بیت کوین به بالای ۷۰هزار دلار اقدام به ســیو ســود و 

فروش آن کردند. 
در حال حاضر بیت کوین در کانال ۵۶ هزار دلاری معامله می شود که حدود 
۱۰ درصد کمتر از قیمت روز گذشــته آن اســت. این کمترین قیمت از اواخر 
فوریه است. البته این افت قیمت تنها محدود به بیت کوین نبود و اتریوم هم با 
بیش از ۸ درصد کاهش نسبت به روز گذشته ۲۸۴۰ دلار در حال معامله است. 
بــه گزارش اکوایران؛ در حال حاضر ارزش جهانی بازار رمزارزها ۲ هزار و ۱۳۰ 
میلیارد دلار است که افتی ۹ درصدی در ۲۴ ساعت گذشته داشته است. با این 

حال حجم معاملات ۲۴ ساعته بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است. 

برگزاری کارگاه های تخصصی 
درحاشیه نمایشگاه ژئوماتیک

همزمان با برگزاری بیست و هشتمین همایش و نمایشگاه  ملی مهندسی 
نقشه برداری و اطلاعات مکانی؛ چندین نشست  تخصصی، سخنرانی و کارگاه های 

تخصصی،با حضور استادان دانشگاه ها ،مقامات و کارشناسان برگزار شد.
به گزارش ستاد خبری و اطلاع رسانی بیست و هشتمین همایش و نمایشگاه 
ژئوماتیک؛ در روز نخســت این رویداد، پنج، کارگاه با عناوین پایش پهنه های 
آب با استفاده از نسل جدید ماموریت های ارتفاع سنجی رادار ماهواره ای، تعیین 
موقعیت آنی با استفاده از سامانه ملی هدی، سامانه های تحت وب کارتوگرافی، 
بکارگیری فناوری اینترنت اشیاء در بستر زیرساخت داده مکانی  و مدل سازی 
جریان های ســطحی دریایی با استفاده از نرم افزار MIKE 21 و همچنین ۴ 
موضوع سخنرانی تخصصی و علمی و یک  نشست تخصصی با عنوان ظرفیت ها 
و چالش های بخش خصوصی و مشــارکت مردم در حوزه نقشــه و اطلاعات 
مکانی، با مدیریت حمیدرضا سیدین بروجنی، معاون فناوری و اطلاعات مکانی 
سازمان نقش برگزار گردید. در روز دوم بیست و هشتمین همایش و نمایشگاه 
ملی مهندسی نقشــه برداری و اطلاعات مکانی نیز، هفت، کارگاه تخصصی با 
عناوین بکارگیری چارچوب یادگیری عمیق در بخش بندی ویدئوهای پهباد_

مبنا نواحی شهری، پردازش تصاویر راداری در نرم افزار NEST، پیاده سازی 
ورود اطلاعات داوطلبانه مکان محور)VGI(  در بستر SDI، تحلیل های مکانی 
در بســتر سرویس های زیرســاخت های داده مکانی، آشنایی با عملیات طیف 
ســنجی و کاربرد آن در ســنجش از دور، نقش موثر GIS در توزیع عادلانه 
آب در تنش هــای آبی و همچنین۴ ســخنرانی های کلیدی و تخصصی و یک 
نشست تخصصی با موضوع »توسعه دریامحور و جایگاه نقشه و اطلاعات مکانی 
در تحقق آن« با مدیریت علی ســلطانپور، مدیر آبنــگاری و امور جزر و مدی 

برگزار شد.
بیست وهشتمین همایش و نمایشگاه ملی مهندسی نقشه برداری و اطلاعات 
مکانی، ژئوماتیک ۱۴۰۳ با حضور مقامات مختلف و در هشــت محور اصلی در 

محل سازمان نقشه برداری کشور برگزار شد.

تجارت 

بازار انرژی 

ارز دیجیتال 

رویداد 

آغاز عرضه خودروهای وارداتی
 از روز یکشنبه

رئیس ســازمان توســعه تجارت ایــران از آغاز عرضه 
خودروهای وارداتی و خودروهای برقی از روز یکشــنبه در 

سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی خبر داد.
مهــدی ضیغمی در گفت وگو با ایســنا، اظهــار کرد: 
برنامه ریزی شده از روز یکشــنبه هفته آینده خودروهای 
وارداتــی از جمله خودروهــای برقی در ســامانه فروش 
خودروهای وارداتی عرضه شــود. وی افــزود: تا زمانی که 
ســامانه عرضه خودروهای برقی آماده شــود، خودروهای 
برقی در همان سامانه اصلی عرضه خواهد شد. بنابراین در 
اولین عرضه خودروهای وارداتی در سال جاری، خودروهای 

برقی نیز عرضه می شود.

اختلاف 40 هزار تومانی 
قیمت سیب زمینی از سر زمین تا بازار

رئیس انجمن ملی ســیب زمینی گفت: امروز قیمت هر 
کیلو سیب زمینی ســر زمین ۸ تا ۱۰ هزار تومان است اما 
همین سیب زمینی در برخی از مناطق تهران به کیلویی ۵۵ 

هزار تومان می رسد.
دو روز پیش وزارت جهاد کشاورزی عوارض ۶۰ درصدی 
برای صادرات سیب زمینی با کد تعرفه ۰۷۱۰۱۰۰۰ از ۱۵ 
اردیبهشت ماه و به منظور تامین نیاز داخل تا اطلاع ثانوی 
اعمال کرد. خسرو طالبی - رئیس انجمن ملی سیب زمینی 
در گفت وگو با ایســنا، در پاســخ به چرایی تعیین عوارض 
۶۰ درصــدی برای صادرات ســیب زمینــی اظهار کرد: 
ناهماهنگی هایی که در تصمیــم گیری های وزارت جهاد 
کشــاورزی وجود دارد، باعث نگرانی اســت زیرا اگر دلیل 
اصلی تعیین عوارض تامین بازار داخلی باشد، سازمان تعاون 
روستایی چندین هزار سیب زمینی را در اردبیل با قیمت 
کیلویــی ۸۰۰۰ تومان خریداری کرده و در انبارها موجود 
اســت. یعنی کمبودی در این بخش نداریم.وی با تاکید بر 
اینکــه کمبودی در تولید نداریم و مشــکل اصلی ما عدم 
نظارت صحیح بر بازار است، گفت: از مبدا تا مقصد نظارت 
درستی بر توزیع محصولات وجود ندارد. رئیس انجمن ملی 
ســیب زمینی اضافه کرد: نیاز به نظارت بیشــتر در بخش 
توزیع داریم. این درست نیست که تصمیمات از پشت میز 
گرفته شود. یعنی چون قیمت سیب زمینی در تهران به ۵۵ 
هزار تومان رســیده برای صادرات آن عوارض ۶۰ درصدی 
وضع شود. نیاز است بررسی های میدانی صورت گیرد و با 
تشــکل های این بخش جلساتی گذاشته و با آنها مشورت 
شــود. وی با اشــاره به اینکه سالانه ۵ تا ۵ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن سیب زمینی در کشور تولید می شود، گفت: سرانه 
مصرف ســیب زمینی با احتســاب بذر حدود ۴ میلیون و 
۸۰۰ هزار تن و میانگین صادرات در ۵ ســال گذشته نیز 
۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تن است. سال گذشته ۵ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تن سیب زمینی تولید و ۳۰۰ هزار تن صادرات صورت 
گرفت. این یعنی با کسر نیاز بازار داخل، برای سال ۱۴۰۳ 
حدود ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزارتن سیب زمینی های سال گذشته 
در سردخانه ها وجود دارد که قرار است با سیب زمینی های 

جدید وارد بازار شود.

عبور نوسـازی مسکن
 از ۲66 هزار واحد

تاکنون ۲۶۶ هزار واحد مسکونی در بافت های فرسوده 
ســاخته شده اســت و تا پایان ســال به ۴۰۰ هزار واحد 

خواهیم رسید. 
معاون وزیر راه و شهرسازی در مراسم اولین گردهمایی 
گروه هــای مردمی و جهــادی با وزارت راه و شهرســازی 
)بازآفرینی شهری، مسکن و راه روستایی( و دومین رویداد 
تقدیر از برترین اقدامات نوسازی مسکن و بازآفرینی شهری 
)جایزه ملی بم( که روزگذشته برگزار شد، اظهار کرد: بیش 
از ۵۴۶ شهر بسته های تشویقی شهرسازانه را در بافت های 
فرســوده اجرا می کنند؛ به طوری که آمار صدور پروانه در 
ســال های پس از انقلاب نشان می دهد سال ۱۴۰۲ رکورد 
نوسازی در محدوده بافت های فرسوده شکسته شد. محمد 
آئینــی بیان کرد: از دو میلیون و ۷۰۰ هزار بنای ناپایدار از 
سال ۱۳۸۴ تا کنون بیش از یک میلیون و ۵۰ هزار واحد 
ساخته شــده و ۷۳ هزار پروژه در دولت سیزدهم احداث 
شده اســت؛ به طوری که امروز از مرز ۲۶۶ هزار پروانه در 
محدوده بافت های فرســوده عبور کردیم و در تاکنون ۸۲ 
هزار و ۴۸۵ واحد تکمیل و به بهره برداری رســیده است.

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به همایش مشترک 
با بســیج ســازندگی گفت: در حوزه بازآفرینی در روز اول 
ســه برنامه توجیهی برای سرحلقه های نوسازی داریم که 
آنها را به لحاظ تخصصــی با نحوه مذاکره و تبیین حقوق 
ساکنان آشــنا می کنیم. یک جلسه برای تسهیلات بانکی 
و مشوق های بانکی، یک جلسه برای مشوق های نوسازی و 
یک جلسه نیز برای چگونگی همکاری همسایگان و تجمیع 
پلاک ها با یکدیگر خواهیم داشــت؛ چرا که در پلاک های 

ریزدانه نمی توان بناهای پایدار احداث کرد. 

بازار سرمایه هفته را 
کاهشی به پایان برد

در ادامه روند کاهش چند روزگذشــته، روز چهارشنبه 
شــاخص کل بورس با کاهش ۴۰۰۰ واحدی، در کانال دو 

میلیون و ۲۶۴ هزار واحد ایستاد.
بازار ســهام آخرین روز کاری هفته را بدون نوسان آغاز 
کرد و در پایان معاملات، شــاخص کل بورس اوراق بهادار 
ریزشی ۴۰۰۰ واحدی را تجربه کرد. در این میان شاخص 
کل هم وزن با رشد اندک، به ۷۵۰ هزار واحد رسید. در بازار 
امــروز ۲۹۵ هزار و ۲۵۹ معامله به ارزش ۴۰۰۰ میلیارد و 
۳۲ میلیون تومان انجام شدســه نماد فملی، فولاد و کچاد 
بیشترین تأثیر را در شاخص کل بورس داشتند. همچنین 
سه نماد شستا، ذوب و فملی نیز پرتراکنش ترین نمادهای 
بازار بورس بودند. گفتنی اســت؛ حقیقی ها در روز گذشته 
حدود ۲۴۶ میلیارد تومان از بازار ســهام خارج کردند.اما 
شــاخص کل فرابورس رشد ۰.۳۷ درصدی را تجربه کرد و 

در کانال ۲۵ هزار و ۱۹۳ واحدی ایستاد.

خودرو

کشاورزی 

مسکن

بورس
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در حالــی ابرپــروژه »اومااویا« در 
هفتــه اول اردیبهشــت ماه با حضور 
رئیس جمهور  و  سیزدهم  دولت  رئیس 
پروژه  این  که  افتتاح شــد  سریلانکا 
یک بار دیگر هــم در دولت روحانی با 
سریلانکا  در  ایران  وقت  سفیر  حضور 

افتتاح شده بود.
به گــزارش خبرآنلاین، ســال ۱۳۹۸، 
وزیــر نیرو دولت روحانی از اجرای پروژه ای 
چند منظوره در کشــور سریلانکا خبر داد 
که چنــد روز قبل، یعنی هشــتم آبان، با 
حضور مایتریپالا سریســینا، رئیس جمهور 
وقت ســریلانکا و زائری امیرانی، سفیر وقت 
ایران در سریلانکا افتتاح شده بود.در جلسه 
مشــترکی که پس از افتتاح پــروژه چند 
منظوره برق-آبی اومااویا و بازدید از نیروگاه 
برگزار شــد، رئیس جمهور وقت ســریلانکا 
ضمن قدردانی از دولت جمهوری اســلامی 
ایران و پیگیری های سفارت ایران در کلمبو 
گفته بود: این پروژه نتیجه همکاری و روابط 
دوستانه و دیپلماتیکی است که بین ایران و 
سریلانکا از سالیان پیش وجود داشته است 
و ســریلانکا همیشــه قدردان حمایت های 
بی دریغ دولــت جمهوری اســلامی ایران 
خواهد بــود. محمد زائری امیرانی، ســفیر 
وقت ایران در سریلانکا نیز با اشاره به تلاش 
مهندسان و متخصصان ایرانی که منجر به 
اجرای چنین پروژه بزرگی شد، متذکر شده 
بود: روابط ایران و ســریلانکا به هزاره های 
گذشته برمی گردد و ســریلانکا با موقعیت 
جغرافیایــی منحصــر به فرد خــود دارای 
ظرفیت های بزرگ طبیعی و گردشــگری و 
اقتصادی است که نقش بسزایی در توسعه 

اقتصادی این کشور ایفا می کند.
توضیح وزیر نیرو دولت روحانی 

درباره پروژه اومااویا
در همیــن رابطه رضــا اردکانیان، وزیر 
نیرو دولت روحانی آبان ماه ۱۱ آبان ســال 
۱۳۹۸ در یک برنامــه رادیویی درباره این 
پروژه عنوان کرده بود: اجرای پروژه بزرگ و 
چند منظوره اوماویا در کشور سریلانکا که 
شرکت فراب، پیمانکار اصلی و مجری آن و 
شرکت مهندسی مشاور مهاب قدس، مشاور 
طراحی آن بوده، افتخاری برای مهندســی 
ایران اســت. او، این دو شــرکت را وابسته 
به وزارت نیروی جمهوری اســلامی ایران 
اعلام کرده و گفته بود: البته این دو شرکت 
در قالب صدور خدمات فنی و مهندســی، 
پروژه هــای متعدد دیگری را نیز در ســایر 
نقاط جهان به ویژه در کشــورهای آسیایی 
و آفریقایی، اجرا کرده و یا در دســت اجرا 
دارند و امیدواریم خدمات آنها توسعه پیدا 

کند.
وزیر نیرو سپس درباره ویژگی های پروژه 
اومااویــا نیز گفته بود: ایــن پروژه بزرگ و 
چندمنظــوره، بر روی رودخانــه ای به نام 
اومااویا در جنوب شــرقی کشور سریلانکا 

و در فاصلــه ۲۰۰ کیلومتری پایتخت این 
کشــور واقع شــده و شــامل دو سد بتنی 
به نام هــای دایرابا و پوهولپــولا، یک تونل 
ارتباطی بین مخزن دو سد به طول ۳۹۰۰ 
متر و یک تونل انتقال آب به طول ۱۵۲۹۰ 

متر است. 
در همین حال، هــدف از اجرای پروژه 
اومااویا، تامین آب مــورد نیاز برای آبیاری 
۵ هزار هکتار زمین کشاورزی، انتقال ۱۴۵ 
میلیون مترمکعب آب در سال و تولید ۲۹۰ 
گیگاوات ساعت انرژی در سال عنوان شده 
بود. حجم ســرمایه گذاری ایــن پروژه نیز 
توســط ارکانیان، وزیر وقت دولت روحانی، 
۵۳۰ میلیــون دلار اعلام شــده بود که در 
آغاز قرار بود به صورت مشارکت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت سریلانکا، باشد که با 
تغییر مدل سرمایه گذاری پروژه، همه منابع 

آن از طرف دولت سریلانکا تامین شد.
افتتاح پروژه برای یک بار دیگر

حال پس از گذشــت بیش از ۴ سال و 
نیم از اعلام این خبر، در ســفر اخیر رئیس 
دولت ســیزدهم به سریلانکا، پروژه اومااویا 
افتتاح شد. سید ابراهیم رئیسی در بدو ورود 
به سریلانکا، به محل اجرای ابرپروژه سد و 
نیروگاه »اومااویا« در ۲۳۰ کیلومتری شرق 
پایتخت این کشــور رفت و به همراه رانیل 
ویکرمسینگه، رئیس جمهور سریلانکا، یکی 
از بزرگتریــن پروژه های صــادرات خدمات 

فنی-مهندسی ایرانی را افتتاح کرد.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در همین 
رابطه با اشاره به ظرفیت های عظیم کشور 
ایران در حــوزه صادرات خدمــات فنی و 
مهندسی به دیگر کشورها، اعلام کرد: ایران 
به عنوان یک کشــور پیشرو در صنعت آب 

و برق، جایگاه نخســت منطقه را در صدور 
خدمات فنی و مهندسی در این صنعت در 
اختیار دارد و ایــن امر بیانگر دانش و توان 
بالای فنی و مهندســی متخصصان ایرانی 
اســت. وی متذکر شــد: اکنون توان فنی 
و مهندســی کشــورمان در حوزه ابزارهای 
مدیریت منابع آب از جمله شــبکه آبیاری 
زهکشی، تونل ها و سدسازی به ۱۰۰ درصد 
رسیده اســت و ایران در بین ۴ کشور برتر 
جهــان در این حوزه قــرار دارد. محرابیان 
عنوان کرد: در مســیر توســعه دیپلماسی 
اقتصادی در دولت سیزدهم، سریلانکا یکی 
از کشــورهای هدف وزارت نیرو محســوب 
می شود و در این زمینه یکی از بزرگ ترین 
پروژه هــای عمرانی و بزرگ ترین پروژه آبی 
این کشــور از ســوی شــرکت های ایرانی 

ساخته و هم اکنون آماده افتتاح است.
 وی با اشــاره به این که طرح منحصر به 
فــرد و چند منظوره »اومااویــا« با تکیه بر 
توان و دانش مهندسان و متخصصان ایرانی 
در جنوب شرقی سریلانکا افتتاح می شود، 
گفت: تولید ۲۹۰ گیگاوات ســاعت انرژی 
در سال، تامین آب مورد نیاز ۵۰۰۰ هکتار 
از اراضی کشــاورزی منطقه خشک جنوب 
شــرقی ســریلانکا و انتقال ۱۴۵ میلیون 
مترمکعــب آب از منطقه پرباران به مناطق 
خشک کشور سریلانکا از جمله مزایای این 

طرح است. 
وزیر نیــرو با تاکیــد بر اینکــه هزینه 
اجرای پروژه سد اومااویا ۵۳۰ میلیون دلار 
بــود که به صورت نقدی بــه مجری ایرانی 
پرداخت شد، تاکید کرد: این طرح از جمله 
بزرگ تریــن و فنی تریــن پروژه های صدور 
خدمات فنی و مهندسی شرکت های ایرانی 

محسوب می شــود که صفر تا ۱۰۰ مراحل 
مطالعاتی و اجرایی آن توســط مهندســان 

ایرانی صورت گرفته است.
اما در واکنش به افتتاح پــروژه اومااویا 
توسط رئیس دولت سیزدهم در سریلانکا، 
رضــا پاکدامن، کارشــناس اقتصــادی در 
یادداشــتی عنــوان کرد: در ســال ۱۳۹۸ 
اردکانیان، وزیر نیرو دولت روحانی در مورد 
اجرای پروژه اومااویا در ســریلانکا توســط 
شــرکت فراب و »افتتاح رسمی آن گفت: 
در چارچــوب پروژه چندمنظــوره اومااویا، 
ســدهای پوهولپولا و دایرابــا و تونل های 
انتقال آب این پــروژه، ۸ آبان ماه ۱۳۹۸ با 
حضور رئیس جمهور سریلانکا، سفیر ایران 
در این کشور و مدیر عامل فراب، به صورت 

رسمی افتتاح شد.
وی در ادامه متذکر شــد: ۶ اردیبهشت 
۱۴۰۳ هــم خبر از ســفر رئیس جمهور به 
ســریلانکا برای شــرکت در مراسم افتتاح 

ابرپروژه چندمنظوره اومااویا آمد.
پاکدامن تصریح کرد: لازم است وزیر نیرو 
و سایر مقامات دولت رئیسی در مورد میزان 
مشــارکت ایرانی در کل این طرح و این که 
آیا »طرح اومااویای در دولت رئیســی« که 
با تبلیغات گسترده آنقدر بزرگ جلوه داده 
شده که رئیســی در اوج مشکلات داخلی 
دولت، )و غیبت از جلســه مهم چهارشنبه 
دولــت و مجلس درمورد بازار ارز( شــخصا 
برای افتتاح آن به ســریلانکا ســفر کرده، 
توضیح دهند چه تفاوتی با »طرح اومااویای 
در دولت روحانی« که صرفا با حضور سفیر 
ایران افتتاح شــد، دارد؟ وی متذکر شــد: 
موضوع، فراتر از جنبه فنی، از جنبه تعهد و 

صلاحیت مسئولان اهمیت دارد.

وزیر راه و شهرســازی با اشاره به 
پیش بینــی ۳0 میلیارد دلاری تجارت 
بین ایران و امارات، از آماده سازی ۲۲ 
سند همکاری بین دو کشور در نشست 
کمیسیون مشترک اقتصادی بین ایران 

و امارات برای امضا شدن خبر داد.
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و امارات 

متحده عربی به ریاســت مهرداد بذرپاش، 
وزیــر راه و شهرســازی و رئیــس ایرانی 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
دو کشــور و بن الطوق الماری وزیر اقتصاد 
و رئیس طرف اماراتی کمیســیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشور در ابوظبی 

برگزار شد. 
آخریــن اجلاس ایــن کمیســیون در 

فروردین ۱۳۹۳ برگزار شــده اســت. این 
نشســت پــس از گذشــت ۱۰ ســال؛ به 
منظور توســعه همکاری های دو کشور در 
تجاری، سرمایه  اقتصادی،  زمینه های  همه 
گــذاری و حمل و نقلی )هوایــی، دریایی، 
جــاده ای و ترکیبــی( برگزار شــد.مهرداد 
بذرپــاش -وزیر راه و شهرســازی و رئیس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایران و امارات- در حاشــیه نشســت این 
کمیســیون که صبح امروز چهارشنبه ۱۲ 
اردیبهشــت ماه در ابوظبی برگزار شــد، در 
جمــع خبرنگاران گفت: بعــد از حدود ۱۰ 
سال نشســت کمیسیون مشترک همکاری 
بین دو کشور برگزار شــد و در ابتدای آن 
۲ سند در جهت رســمیت بخشی به خود 

کمیسیون به امضا رسید.
بــه گــزارش وزارت راه و شهرســازی، 
وی بــا بیان این که در مجموع ۲۲ ســند 
از گذشــته و در پی نشست های مقدماتی 
آماده شده که بین دو کشور به امضا برسد، 
گفت: در این نشست در بخش های مختلف 
گردشگری، تسهیل تردد تجاری، نقش هر 

کشور در کریدور شــمال - جنوب، توسعه 
فعالیت های بنــدری، افزایش تعداد پروازها 

بحث و گفت و گو شد. 
وزیر راه و شهرســازی در ادامه با اشاره 
به این که در ســال گذشته تجارت بین دو 
کشــور ۲۷ میلیارد دلار بود و بعد از چین، 
بزرگ ترین شریک تجاری ما کشور امارات 
اســت، گفت: امــارات نقش به ســزایی به 
عنوان مقصد صادراتــی کالاهای ما دارد و 
به همین دلیل فراهم سازی زیرساخت های 
توسعه تجارت، هم در بخش تعرفه و هم در 
بخش حمل و نقل بســیار مهم است.رئیس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایــران و امــارات همچنیــن در خاتمه در 
خصوص پیش بینی میزان تجارت دو کشور 
در ســال پیش رو، اظهار کرد: ۲۷ میلیارد 
دلار تجــارت بین دو کشــور عــدد کمی 
نیســت و امارات بعد از چیــن بزرگ ترین 
شریک تجاری ایران است، اما با فعالیت این 
کمیسیون و با عزمی که در ۲ کشور وجود 
دارد پیش بینی می شــود کــه این عدد در 

سال آینده به ۳۰ میلیارد دلار برسد.

رئیسی پروژه ای که در دولت روحانی افتتاح شده بود را دوباره افتتاح کرد

تلاش دولت برای مصادره  افتخار ابرپروژه »اومااویا«

کمیسیون اقتصادی دو کشور پس از 1۰ سال برگزار شد

پیش بینی افزایش تجارت ایران و امارات به ۳۰ میلیارد دلار

سوخت راننده افغان بیشتر از ایرانی است توافقات جدید گمرکی میان ایران و عراق
روسای گمرک ایران و عراق با هدف تسهیل و توسعه تجارت در تهران دیدار 
و گفت و گو کردند که مهمترین محورهای این مذاکره، ارائه تسهیلات در مرزهای 
گمرکی دو کشور برای کاهش سردرگمی تجار و همچنین روان سازی بیشتر امور 

گمرکی زائران در پیاده روی اربعین حسینی بود.
محمــد رضوانی فر معاون، وزیــر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران و حســن حمود 
حسانی، مشاور وزارت مالیه و رئیس کل گمرک عراق ضمن توافقات جدید گمرکی میان 
دو کشــور، بر تسهیل تجارت تاکید کردند.رضوانی فر در این دیدار از مرزهای طولانی و 
همجواری پنج استان مهم هم مرز ایران با کشور عراق یاد کرد که اهمیت تجارت ایران 
با عراق را دوچندان کرده اســت و توسعه روابط و هماهنگی و همکاری عمیق تر و همه 
جانبه دو کشــور را ضروری تر می کند. وی افزود: ملاقات های منظم مرزی بین مدیران 

گمرکات مرزی دو کشور می تواند به اثربخشی این همکاری کمک کند.
معاون وزیر اقتصاد اظهار کرد: گمرک ایران با هدف تســهیل و توسعه تجارت برای 
تبادل اطلاعات گمرکی با گمرک عراق آمادگی کامل دارد.وی ضمن اشــاره به موقعیت 
ممتــاز ایــران در ترانزیت و عبور خارجی حدود ۱۷ میلیون تن کالا از مســیر ایران در 
ســال گذشــته در زمینه کامیونی و ریلی، رتبه اول ایران در کارنه تیر در دنیا را یادآور 
شــد و در خصوص  مبادله اطلاعات در راستای توسعه کارنه تیر و همچنین اجرای تیر 
الکترونیــک در طرف عراقی اعــلام آمادگی کرد.به گزارش ایســنا، رضوانی فر در ادامه 
اشــتراک گذاری و هماهنگی در رویه ها و سیاست ها و اعمال شیوه های مشابه در مبادی 
مرزی مختلف و همچنین انطباق روزها و ســاعات کاری گمرکات دو کشــور را مفید و 
موجب تقویت تجارت و کاهش سردرگمی تجار و بازرگانان دو کشور دانست.رئیس کل 
گمرک ایران در ادامه تســریع در اطلاع رسانی از تغییرات در رویه ها و مقررات گمرکی 
دو کشور را خواستار شد.رضوانی فر با بیان اینکه سنگ بنای سیاست های گمرکی برای 
تســهیل و توسعه تجارت در سازمان جهانی گمرک نهاده می شود، اهمیت این سازمان 
را خاطرنشان کرد و همفکری  و رایزنی کشورهای مسلمان را در پیشبرد اهداف و منافع 

مشترک خواستار شد.

نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کامیونداران کشــور گفت: در حالی که 
هر روز سوخت رانندگان کامیون را محدود می کنند رانندگان افغان در ایران به 
راحتی سوخت دریافت می کنند و می توانیم این را ثابت کنیم که میزان دریافت 
سوخت آنها بیشــتر از رانندگان ایرانی است و به راحتی با جاسازی مخازن، از 

راننده ایرانی سوخت بیشتری دریافت می کنند.
ســید جلال موســوی در گفت وگو با ایلنا درباره اعتراض برخی از کامیونداران اظهار 
داشــت: اعتراض اخیر کامیونداران  محدود و خودجوش بــوده و اطلاعی از جزییات آن 
ندارم. اقدام هماهنگ با صنف و تشکلات نبوده  است اما آنچه که مشخص بوده، این است 
که منشــا اصلی این اعتراضات و نارضایتی ها موضوع سوخت است.وی تاکید کرد: هرچند 
با اینگونه نارضایتی ها در قالب اعتراض و اعتصابات مخالف هستم اما باید به این نکته هم 
توجه داشــت که اعلام اعتراض کامیون داران و رانندگان کامیون از کانال های رسمی هم 
به جایی نرسیده و از مذاکرات با متولیان به نتیجه ای نرسیدیم و نمی توان به هر راننده ای 
که به حق معترض است برچسب اراذل و ضد انقلاب زد.وی با بیان اینکه از همان دو سال 
گذشــته که پایه سوخت ۲۰۰۰ لیتر را قطع کردند، اعتراض و گلایه های رانندگان شروع 
شد، اظهار داشت: با قطع پایه سوخت، میزان ارایه سوخت را پیمایش اعلام کردند اما تردد 
پرت رانندگان را محاسبه نکردند.نایب رئیس کانون انجمن های صنفی کامیونداران کشور 
با تاکید بر راینکه راننده کامیون ها گازوییل فروش و قاچاقچی ســوخت نیســتند، گفت: 
پیشنهاد برگشت پایه سوخت را داده ایم و اگر راننده ای این پایه را تا اخر ماه مصرف نکرد 
آن را باطــل کنند اما می گویند رانندگان مابقی را می فروشــند اما این ادعا صحت ندارد 
مگر چند راننده گازوییل می فروشــد که باعث افزایش قاچاق ســوخت شود چرا به جای 
این موضوع جلوی قاچاق سیستم یافته سوخت را نمی گیرند؟ موسوی افزود: در حالی که 
هر روز ســوخت رانندگان کامیون را محدود می کنند رانندگان افغان در ایران به راحتی 
سوخت دریافت می کنند و می توانیم این را ثابت کنیم که میزان دریافت سوخت آنها بیشتر 
از رانندگان ایرانی اســت و به راحتی با جاسازی مخازن سوخت از راننده ایرانی، سوخت 

بیشتری دریافت می کنند.



بیانیه کانون همبستگی فرهنگیان ایران )کهفا(
 به مناسبت هفته معلم سال 1403 

هفته معلم را به اســتادان، معلمان، فرهنگیان و دانشجویان تبریک و تهنیت 
عرض نموده، ســالروز شهادت فیلســوف تعلیم تربیت استاد مطهری و همه 
معلمین شهید در طول تاریخ را گرامی داشته همچنین روز کارگر را به کارگران 

تبریک عرض نموده. مواردی به صورت مختصر مرقوم می داریم:
۱- پس از افشــاگری ۱۸ هزار میلیارد تومانی بانک سرمایه و صندوق ذخیره 
فرهنگیان توســط کهفا و صدور تعداد کثیری دادنامه بعضی تصور کردند که 
نظارت و تفحص روی صندوق کافی اســت در حالی که پس از آن ســردبیر 
نشــریه سراســری مهرتابان مصاحبه ای با مدیرعامل وقت صندوق انجام داد 
و ســخن از اطاق شیشــه ای نمود و به این مضمون اظهار نمود که می توانیم 
ماهیانــه به هر عضو مبلغ پانصد هزار تومان ســود بدهیــم. مدت مدیدی از 
این اظهار نظر گذشــته است و تیتر یک نشریه مذکور شد و کسی هم چنین 
سودی را نگرفته است. همین مورد کافی است که مجلس یکبار دیگر نسبت 
به صندوق ذخیره فرهنگیان تفحص نموده تا شفاف ســازی شده و ابهامات از 

بین برود. 
2- نظام معلمی که به مدت ده ســال توســط کهفا به عنوان نقشه راه تعلیم 
تربیت تحقیق و پژوهش شد برای اولین بار توسط تعداد کثیری )بیش از ۱۶۰ 
نفر( از مسئولین آموزش و پرورش وقت جعل و شبیه سازی شد در عین حال 
که شــاخص هایی از آنان قرار مجرمیتشان صادر شد و در شعبه ۷۶ به عللی 
مورد عفو قرار گرفتند و از نظر حقوقی نیز محکوم شدند پس از آن مجددا با 
تعدادی نماینده بی خبر جعل و شبیه سازی دوم را مرتکب شدند در عین حال 
که اعلام وصول از طریق هیات رئیسه مجلس صورت گرفت پس از اخطارهای 
قانونــی به همه آنان، با هماهنگی با بعضی موضوع اعلام وصول منتفی شــد. 
2۰۰ ســال آموزش و پرورش داشــته ایم و حاکمیت های بی سواد و کم سواد 
وزارت آمــوزش و پرورش تا کنون یک طرح جامــع و مانع و صادق و فراگیر 
نداده اند و اگر رتبه بندی معلمین را در دهه هفتاد منضم به نامه ای خطاب به 
ریاســت جمهوری وقت را اعلام نمودیم و ثبت دبیرخانه گردید خطر سرقت 
آن را نیز رســما بیان کردیم و اگر تاکنون کهفا نسبت به مصادره آن و اجرای 
ناقص آن سکوت کرده فقط به جهت این بوده که وضعیت مادی معلمین تغییر 
کند درعین حال به وزارت آموزش و پرورش هشــدار می دهیم که نسبت به 
بدهکاری نظام معلمی ســریع تر اقدام نماید در غیر این صورت مصوبه شورای 
مرکزی کهفا در مورد کلیه کسانی که در جعل و شبیه سازی اول و دوم شرکت 
کرده اند نســبت به آن اقدام قضائی کیفری نیز به عمل خواهد آمد و این بار 
دیگر بخششــی در کار نیســت و نظر به این که در سطح کشور با این سوال 
مواجه هســتیم که چرا تاکنون نسبت به ارتکاب مجرمانه بیش از ۱۶۰ نفر از 
مقامات تاکنون اقدام قضائی نشده و اسامی آنان را منتشر نکرده ایم پاسخ این 
است که منتظر اقدام پرداخت هزینه از سوی وزارت آموزش و پرورش مانده ایم 

درغیر این صورت اقدام کیفری قطعی است. 
روابط عمومی کانون همبستگی فرهنگیان ایران

نامه وارده

آغاز احداث مترو رباط کریم
گروه اجتماعی: شهردار شهرستان 
رباط کریم از آغاز عملیات اجرایی 
احداث مترو این شهرســتان خبر 

داد. 
رباط  شــهردار  الهیاری  حمیدرضا 
کریــم با اشــاره به آغــاز عملیات 
رباط  بازارک  مترو  ایستگاه  اجرایی 

کریم، یکی از مهمترین مطالبات شــهروندان شهرستان رباط کریم را احداث 
مترو عنوان کرد و افزود: بسیار خرسندیم که این خواسته به حق امروز محقق 
شد و انشاالله با بهره برداری از این ایستگاه که در امتداد خط یک مترو است 
ضمن افزایش دسترسی شهروندان، کاهش ترافیک را شاهد خواهیم بود. وی با 
بیان اینکه خوشبختانه بسیاری از پروژه های شهری در راستای خدمت رسانی 
بیشــتر به مردم در مرحله انجام است، احداث ایستگاه مترو را شاخص ترین 
پروژه شهرستان ذکر کرد و گفت: این طرح بعد از تملک اراضی و هماهنگی با 
شرکت مترو تهران و تایید نقشه ها توسط شهرداری رباط کریم اجرایی می شود 
و با توجه به اینکه تعداد قابل توجهی از همشهریان عزیزمان در این شهرستان 
کارگر هســتند، آغاز ساخت این پروژه در روز کارگر را هدیه مدیریت شهری 
شهرداری رباط کریم به این شهروندان می دانیم. شهردار شهرستان رباط کریم 
با یادآوری اینکه مکان یابی این ایستگاه در زمان طراحی خط یک مترو تهران 
توسط شهرداری تهران تعیین شده تصریح کرد: اگرچه در سفر رئیس جمهور 
محترم به شهرستان رباط کریم مصوب شده بود که احداث توسط شهرداری 
تهران صورت پذیرد اما به دلایلی این امر محقق نشد و شهرداری رباط کریم بر 
اساس توافق و از طرفی نیاز مردم به اجرای این پروژه و وعده به شهروندان این 
مطالبه مردمی را امروز محقق کرد. اللهیاری گفت: این سکو به طول ۱۴۵ متر 
و بــه عرض ۷ متر در هر دو طرف خط ریلی در زیربنای 2۷۰۰ متری احداث 
و همچنین مسیر دسترسی به سکو، آسانسور، ایستگاه تاکسی و دوربرگردان 
مســیر ایستگاه توسط شهرداری رباط کریم پیگیری و اجرا خواهد شد و سایر 
اقدامات فنی و الکترونیکی نیز توسط شرکت مترو تهران صورت خواهد گرفت. 

شنبه همه میادین و بازارهای میوه و تره بار
 تعطیل است

گروه اجتماعی: روز ۱۵ اردیبهشت ماه همزمان با فرارسیدن سالروز شهادت 
امام جعفر صادق )ع( همه میادین و بازارهای میوه و تره بار شــهرداری تهران 

تعطیل هستند. 
روابط عمومی سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شهرداری تهران با صدور 
اطلاعیه ای، ضمن عرض تســلیت به مناســبت فرارســیدن سالروز شهادت 
حضرت امام جعفر صادق)ع( اعلام کرد: روز شــنبه ۱۵ اردیبهشــت ماه همه 

میادین و بازارهای میوه و تره بار تعطیل است. 

شهری

درمان رایگان کودکان زیر ۷ سال 
در بیمارستان مفید تهران

»درمــان کودکان زیر ۷ ســال 
رایگان شد«؛ خبری که از اواخر 
ســال گذشــته مرتبا از سوی 
مسوولان وزارت بهداشت اعلام 
و بر آن تاکید شده؛ طرحی که بر 
بیمارستان های  تمام  آن  اساس 
دانشــگاهی موظف  و  دولتــی 
شــدند پذیرش، بستری، اعمال 

جراحی، اقدامات تشخیصی – درمانی و ترخیص کودکان زیر هفت سال تحت 
پوشش بیمه را به صورت رایگان انجام دهند. 

به گزارش ایسنا،این اقدام در راستای سیاست های دولت و وزارت بهداشت در 
جهت ارائه خدمات درمانی مناسب و ارزان قیمت به آحاد مردم صورت گرفت 
و اکنون به مرحله اجرا درآمده اســت. درمان رایگان کودکان زیر ۷ ســال در 

بیمارستان کودکان مفید اجرایی شد. 

۸00 هزار دانش آموز و ۵۰ هزار دانشجو
 تحت حمایت کمیته امداد هستند

معاون توســعه مشارکت های مردمی کمیته امداد گفت: ۵۱۶ هزار فرزند یتیم 
و محسنین در کشور حمایت می شوند که بخشی از حامیان را معلمان و افراد 

زیر 2۰ سال تشکیل می دهند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، حبیب اله آسوده، با تاکید بر اینکه 
از ظرفیــت بالای مردم خیر در کمک به دانش آموزان نیازمند باید اســتفاده 
بهینه شــود، اظهار کرد: بیش از ۸۰۰ هزار دانش آموز و ۵۰ هزار دانشــجو در 

مقاطع مختلف، تحت حمایت کمیته امداد هستند. 

سلامت

مددکاری

۷۷0 هزار خرید کالابرگی توسط مردم
مشــاور معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از ۷۷۰ هزار خرید کالابرگی از زمان شروع 
طرح فجرانه تا ۹ اردیبهشت توسط مردم خبر داد و گفت: 
بیشترین مشــارکت در طرح مربوط به خانوار دهک های 
پایین جامعه یعنی دهک اول تا سوم درآمدی بوده است. 
ســیدرضا یحیوی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اجرای 
طرح فجرانه طی ســه ماه گذشــته بیان کرد: در راستای 
اجرای سیاســت های حمایتی دولت سیزدهم و ضرورت 
تأمین بســتر فنی مطمئن و فراگیر برای اجرای آن، طرح 
فناورانه و نوین با عنوان ســامانه شما )شبکه ملی اعتبار( 
شــکل گرفته و آزمایش خود را بــه خوبی پس داده و در 

سطح ملی شهر و روستا تثبیت شده است. 

نام نویسی افراد  تحت تکفل بیمه شدگان 
»غیرحضوری« شد

ســازمان تأمین اجتماعــی اعلام کرد که بیمه شــدگان و 
مســتمری بگیران این سازمان برای افزودن والدین، همسر 
و فرزندان واجد شرایط خود به فهرست افراد تحت تکفل، 
نیازی به مراجعه حضوری به شــعب این سازمان ندارند و 
افزودن افراد واجد شرایط به افراد تحت تکفل بیمه شدگان 
و بازنشستگان، به شــکل غیرحضوری در سامانه خدمات 

غیرحضوری این سازمان امکانپذیر است.
به گزارش ایسنا، درحالی که تا چندی پیش، افراد بیمه شده 
و مســتمری بگیر تأمین اجتماعی، برای هرگونه تغییر در 
افراد تحت تکفل خود، نیازمند مراجعه حضوری به شعب 
و کارگزاری هــای این ســازمان و ارائه حضوری مدارک و 
اســناد موردنیاز بودند، با توسعه خدمات غیرحضوری این 
ســازمان، اکنون این امکان فراهم شــده است تا از طریق 
استعلام برخط از ثبت احوال یا بارگزاری مدارک مورد نیاز 
در سامانه خدمات غیرحضوری سازمان تأمین اجتماعی به 
نشانی es.tamin.ir، افراد تحت تکفل واجد شرایط خود 
را به عنوان افراد »بیمه شــده تبعی« زیر پوشــش بیمه ای 

خود قرار دهند. 
براســاس این گزارش، درخواست نامنویسی غیرحضوری 
افراد تبعی، یکی از امکانات ســامانه خدمات غیرحضوری 
ســازمان تأمین اجتماعــی اســت کــه بیمه شــدگان، 
مستمری بگیران بازنشسته و ازکارافتاده کلی تحت پوشش 
خدمات این ســازمان می توانند با اســتفاده از آن، بدون 
مراجعه به شعب یا کارگزاری های رسمی سازمان، نسبت 
به ارائه درخواســت به منظور نامنویسی افراد تحت تکفل 

خود اقدام کنند.

رگبار و رعد و برق در تهران

اداره کل هواشناســی استان تهران از وقوع رگبار و رعد و 
برق از امروز )۱۳ اردیبهشت( و احتمال آبگرفتگی معابر و 

لغزندگی جاده های کوهستانی خبر داد. 
برپایه بررســی نقشــه های پیش یابی و واکاوی الگوهای 
همدیدی، وضعیت جوی اســتان تهران تا ظهر امروز )۱۳ 
اردیبهشت( آسمانی کمی ابری تا نیمه ابری همراه با وزش 
باد در نیمه جنوبی، گاهی وزش باد نسبتا شدید تا شدید 
و احتمال خیزش گرد و خاک و در ارتفاعات افزایش ابر و 
بارش پراکنده پیش بینی می شود. با نفوذ و فعالیت سامانه 
بارشی از عصر امروز تا ظهر شنبه )۱۳ تا ۱۵ اردیبهشت( 
آسمان استان نیمه ابری تا ابری در بعضی ساعت ها بارش 
باران به ویژه بعد از ظهر جمعه تا صبح شنبه گاهی رگبار 
تندر و آذرخش مورد انتظار است و رخداد تگرگ در نقاط 

مستعد دور از انتظار نیست. 
بــه گزارش ایســنا، از عصر امروز تا یکشــنبه )۱۳ تا ۱۶ 
اردیبهشت( در بعضی ساعت ها به ویژه بعد از ظهر تا شب 
در نیمه جنوبی اســتان وزش باد شــدید تا خیلی شدید 
پیش بینی می شود. از جمعه شب تا صبح یکشنبه کاهش 
محســوس دما به ویژه در نیمه شمالی استان مورد انتظار 

است. 
بنابر هشــدار زردرنــگ اداره کل هواشناســی اســتان 
تهــران، در این شــرایط جوی احتمــال آبگرفتگی معابر 
و جاری شــدن روان آب، لغزندگــی و کاهش دید به ویژه 
در جاده های کوهســتانی و گردنه ها، احتمال خسارت به 
ســازه های موقت، احتمال خســارت به نهال ها، درختان 
آسیب پذیر و محصولات باغی و زراعی وجود دارد بنابراین 
نســبت به احتیاط در سفرهای بین شــهری، عدم اتراق 
در حاشــیه و بســتر رودخانه ها و مســیل ها، احتیاط در 
فعالیت های کوهنوردی، خــودداری از چرای دام و تردد 
عشــایر در حاشــیه رودخانه ها و نواحی مرتفع، اطمینان 
از استحکام ســازه های موقت لایروبی کانال ها و آب روها 
 با توجه به احتمال رخــداد تگرگ و اتخاذ تمهیدات لازم 
جهت جلوگیری از خســارت به بخش کشاورزی توصیه 

می شود. 
سازمان هواشناسی همچنین با صدور هشدار نارنجی رنگ با 
اشاره به تشدید فعالیت سامانه بارشی و ناپایداری همرفتی 
شدید در دامنه و ارتفاعات آورده است: وقوع رگبار شدید 
باران، رعدوبرق، وزش باد نسبتا شدید تا شدید، در برخی 
نقاط گردوخاک و رخداد تگرگ امروز )۱۳ اردیبهشــت( 
در کهگیلویه و بویراحمد، خوزســتان، بوشــهر، لرستان، 
چهارمحــال و بختیاری، جنوب مرکــزی، اصفهان، ایلام، 
کرمانشاه، کردستان، یزد، خراسان جنوبی، جنوب خراسان 
رضوی، شــمال سیستان و بلوچستان، هرمزگان، فارس و 

نیمه جنوبی کرمان رخ می دهند. 
حاکمیت این شــرایط جوی جمعه )۱۴اردیبهشــت( در 
استان های خراســان جنوبی، خراسان رضوی، آذربایجان 
غربی، اردبیل، آذربایجان شــرقی، کردســتان، کرمانشاه، 
ایــلام، خوزســتان، لرســتان، کهگیلویــه و بویراحمد، 
چهارمحال و بختیــاری، غرب اصفهان، زنجان و ارتفاعات 

استان های تهران و البرز دور از انتظار نیست. 
از سوی دیگر، سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور از 
احتمال وقوع بارش های شــدید در چهار استان جنوبی و 
غربی کشور خبر داد. حسین ظفری در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به آخرین هشدار هواشناسی در خصوص بارندگی 
در کشــور گفت: در پی صدور هشــدار نارنجی ســازمان 
هواشناسی کشور، در استان های غربی و جنوبی کشور و به 
خصوص در جنوب شرق خوزستان و شهر ماهشهر، جنوب 
و شرق استان بوشهر، کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال و 
بختیاری از امروز شاهد بارش های گسترده در این مناطق 

خواهیم بود. 

خانواده

هواشناسی
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گــروه اجتماعی: دبیــر علمی چهل و 
پنجمین همایش سالیانه جامعه جراحان 
ایران با هشدار نسبت به بروز کبد چرب 
در جامعه گفت: اکنون هیچ دارویی برای 
جلوگیری و کنترل این عارضه کبدی در 
ایران و جهان وجود ندارد و داروها در 
قالب مکمل های دارویی یا گیاهی تجویز 

می شود. 
متاســفانه شایعترین  علی جعفریان گفت: 
علت نیــاز به پیوند کبد در کشــور، عارضه 
کبد چرب است و این مساله کاملا وابسته به 
شیوه زندگی است. وی افزود: زندگی صنعتی 
باعث میشــود که فعالیت فیزیکی کم شود، 
رژیم غذایی که نا مناســب می شود، افراد به 
طرف چاقی میرونــد ودر نهایت کبد چرب 
بروز می کند؛ متاسفانه این اتفاق خیلی سریع 

جلو می رود. 
استاد دانشــگاه علوم پزشکی تهران با بیان 
اینکه در دنیا بخصوص کشــورهای غربی و 
شرق آسیا شایعترین علت کبد چرب، مصرف 
الکل و ابتلا به بیماری هپاتیت بوده اســت، 
افزود: متاسفانه در فهرست بیماران پیوندی 
کشور که از سال ۱۳۸۰ تا کنون، اولین علت 
نارســایی کبد و نیاز بــه پیوند، عارضه کبد 
چرب ثبت شده است. فلوشیپ جراحی کبد، 
مجاری صفــراوی و پیوند کبد گفت: درصد 
مصرف الکل در کشــورما خوشبختانه زیاد 
نیســت و حدود دو ونیم درصد مریض های 
ما به علت مصرف الکل پیوند کبد شــدند و 

هپاتیت بی- ســی بواسطه واکسیناسیون و 
دارو در کشورمان کنترل شده است اما کبد 
چرب عارضه شایع و رتبه بالاتری محسوب 
میشود؛ بیماریهای خود ایمنی هم مواردی از 
نیاز به پیوند را شــامل می شود که به وراثت 

بستگی دارد. 
دکتــر جعفریان با بیان اینکــه گاهی ده تا 
پانزده ســال طول می کشــد کــه کبد فرد 
تخریب شــود و این روند در هر فرد متفاوت 
است، افزود: تعداد قابل توجهی از موارد نیاز 
به پیوند کبد، قابل پیشــگیری است؛ رژیم 
غذایی نا ســالم و فعالیت فیزیکی کم، شیوه 
مناسب زندگی نیست و خطر امراض قلب و 
عروق و کبــد چرب را بالا می برد که عارضه 
بسیار بسیار خطرناکی است و روند ایجاد آن 
مزمن و طولانی خواهد بود. رئیس تیم پیوند 
کبد بیمارستان امام خمینی تهران با تاکید 
بــر اینکه حدود نیمی از مــوارد ابتلا به کبد 
چرب متاسفانه به سمت تخریب بافت کبد و 
نارسایی آن خواهد رفت، گفت: از این میزان 
حدود ده درصد به پیوند کبد منجر می شود. 
دبیر علمی چهل وپنجمین کنگره ســالیانه 
جامعــه جراحان که ۱۷تا 2۱ اردیبهشــت 
۱۴۰۳ در مرکز همایش های رازی دانشــگاه 
علوم پزشکی ایران برگزار می شود، گفت: کبد 
ارگان مقاومی اســت و شاید سالیان سال به 
سمت تخریب پیش نرود ولی فردی که کبد 
چرب دارد، طی دراز مدت در معرض تخریب 
کبــد اســت و بالارفتن آنزیم هــای کبدی 

»علامت مهم و زنگ خطر« برای این بیماری 
محسوب می شود. این جراح پیوند کبد افزود: 
بالارفتن آنزیم های کبد و طولانی شدن این 
وضعیت به سمت عارضه سیروز کبدی پیش 
میرود ولی همه این موارد به پیوند نیاز ندارند 
بلکه حدود بیست درصد موارد سیروز کبدی 

نیازمند پیوند خواهند شد. 
اســتاد دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: با 
رژیم غذایی و کنترل وزن می توان این روند را 
متوقف کرد و حتی سلامت کبد را بازگرداند؛ 
چاقی در بچه ها شایع است و نباید اجازه داد 
فرزندانمان کم تحرک شــوند حتی در یک 
آپارتمــان کوچک هم باید شــرایط فعالیت 

فیزیکی فرزندان را فراهم کنیم. 
دکتر علی جعفریــان افزود: اگر فرض کنیم 
از جمعیت هشــتاد میلیونی کشور فقط ده 
درصد چاق باشــند، چیزی حدود هشــت 
میلیون نفر خواهد بــود و اگر ده درصد این 
تعداد کبد چرب داشــته باشــند و به پیوند 
برسند، رقمی حدود هشتصد هزار نفر خواهد 
بود که ایــن رقم خیلی بزرگ اســت و در 
مقایســه با تعداد کل یکسال پیوند کبد در 
ایران که حدود هزار مورد اســت، رقم بالایی 
خواهد بــود؛ اگر ظرفیت هــای موارد مرگ 
مغزی را به حداکثر استفاده ممکن برسانیم 
شــاید این رقم به دو هــزار مورد پیوند کبد 
در سال برســد.  رئیس سابق دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران گفت: پیام مهم ســلامتی 
»زنگ خطر بروز کبد چرب« در جامعه است 

و نکته بسیار مهتر اینکه در حال حاضرهیچ 
دارویی برای جلوگیری و کنترل عارضه کبد 

چرب در ایران و جهان وجود ندارد. 
فلوشــیپ جراحی کبد، مجــاری صفراوی 
و پیوند کبد با تاکید بــر اینکه عارضه کبد 
چرب، دارویی بــه عنوان درمان اصلی ندارد 
و داروهــا اکنون در قالــب مکمل دارویی یا 
گیاهی اســت، افزود: شرکت های داروسازی 
در تلاش هســتند ولی هنوز خبری نیست؛ 
اگر یک شرکت دارویی موفق به تولید داروی 
موثر و اثربخش برای درمان کبد چرب باشد، 
سود خوب و رشد اقتصادی چشمگیری دارد. 
چون دارویی وجود ندارد، مســاله تا اطلاع 
ثانوی بسیار بســیار جدی است. وی گفت: 
الان بجز رژیم غذایی، کنترل وزن و تحرک 
فیزیکی، راه حل دیگری وجود ندارد. هرچه 
به عنوان دارو در بازار تبلیغ می شود در اصل 
داروی کبد چرب نیســت و اثر درمانی ندارد 
بلکه داروی مکملی است که شاید به بعضی 
جهات به کارکرد کبد کمک کند ولی به هیچ 
عنــوان جلوی ابتلا کبد چرب را نمی گیرد و 

نقشی درکنترل پیشرفت آن ندارد. 
درمــان کبد چرب در گــرو اصلاح فرهنگ 
خانــواده اســت. کار خوبی کــه دولت در 
ســال های اخیر انجام داده درج برچســب 
ارزش غذایی و میــزان کالری، قند و چربی 
روی بسته بندی مواد غذایی است. این یک 
ضابطه خوب است که طی حدود هشت سال 
اخیر اجرا می شود. گام بعدی از وظایف دولت 
تخصیص بودجه برای درمان بیماری و انجام 

پیوند خواهد بود. 
دکتر جعفریان با بیان اینکــه امروزه دارو و 
تجهیزات پزشــکی، چالش مهــم در حوزه 
پزشــکی اســت ابراز نگرانی کرد که یکی از 
داروهــای مهم و کاربــردی در بخش پیوند 
»فیبرینوژن« است و متاسفانه از چندین ماه 
پیش موجود نداریم و این به قیمت جان بیمار 
تمام می شــود، چون اگر یک بیمار مشکل 
انعقادی داشته باشد و داروی فیبرینوژن در 
اختیار نداشته باشیم، متاسفانه فوت خواهد 
کرد؛ داروی فیبرینوژن، جایگزین مناسب و 

موثری ندارد.
 وی در پایان گفت: تازه های جراحی عروق، 
پیوند اعضا، درمان های نوین جراحی در ایران 
و جهان امســال در چهل و پنجمین کنگره 
جامعه جراحان ایران۱۷تا 2۱ اردیبهشــت 
۱۴۰۳ مصادف با چهلمین سالگرد تاسیس 
جامعه جراحــان ایران با حضــور جراحان 
تخصص هــا و شــاخه های مختلــف مطرح 

خواهد شد. 

فرآورده هــای  کل  اداره  سرپرســت 
غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو، 
تبلیغات  واقعیت هــای  به  واکنش  در 
محصولات غذایی و خوراکی در رسانه 

ملی، توضیحاتی داد. 
عبدالعظیم بهفر گفت: قوانین منع تبلیغات 
کالاهای آسیب رســان به ســلامت به مانند 
»حــروف والی« در زبان عربی هســتند که 
گرچه نوشته می شوند اما خوانده نمی شوند. 
لذا، به رغم اینکه قانون منع تبلیغات کالاهای 
آسیب رســان در رسانه ملی مصوب است و 
هر ســاله کالاهای آسیب رسان و غیر مجاز 
اعلام می شــوند اما اجرای جدی این قانون 
در محاق قرار می گیرد و شــوربختانه شاهد 
جلوه نمایی دشمنان ســلامتی در رسانه ها 
هســتیم. وی افزود: عدول از این قانون هم 
به روش هــای مختلف صــورت می گیرد و 
ادعاهــای غیــر واقعی یا اغــراق در معرفی 
محصول پاشنه آشیل بســیاری از تبلیغات 
اســت، گاهی عنوان عوض می شود، گاهی با 
ایما و اشــاره محصول را تبلیغ می کنند که 
البته در پس این اقدامات یک ترس از قانون 
مشاهده می شــود؛ اما با تساهل و مداراهای 
اخیر برخی از شرکت ها و نشان های تجاری 
با چراغ سبز رسانه ملی در چشم قوانین زُل 
می زنند و آشــکارا و مستقیم مخاطب را به 
مصرف محصولات آســیب رسان به سلامت 

دعوت می کنند. 
بهفر در همین ارتباط به برگزاری جلســات 
مشترک با مســوولان رسانه ملی اشاره کرد 

و گفت: در جلســاتی که با مسئولان رسانه 
ملی برگزار کرده ایــم مهم ترین دلیل مدارا 
با تخلفات تبلیغات کالاهای آسیب رسان به 
سلامت را کم بودن بودجه و ضرورت اکتساب 
منابــع مالی برای بقا و اســتمرار فعالیت ها 
عنوان می کنند که صحت سنجی این موضوع 
کار ارگان های بودجه ای است، اما آنچه اظهر 
من الشمس اســت، اینکه »هدف نمی تواند 
توجیه گر وسیله باشد«؛ شیوع بیماری های 
مختلفی مثل سرطان حتماً با مولفه غذاهای 
مضر مماس اســت و حتماً تغذیه غیر سالم 
در بسط سبک زندگی اشتباه تاثیرگذار است. 
وی افــزود: طبیعتاً یکی از مهم ترین ناظران 
در کنار ارگان های دیگر، سازمان غذا و دارو 
و وزارت بهداشت است و ما ملزم به برخورد 
ســلبی و حتی قضایی با کسانی هستیم که 
با تخطی از قوانین سلامت، جامعه را تهدید 
می کنند؛ اما فرد فرد جامعه نیز باید نسبت به 
سلامت خود حساس باشد و دست از مطالبه 

گری به انحا مختلف بر ندارد. 
سرپرســت اداره کل فرآورده هــای غذایی و 
آشــامیدنی ســازمان غذا و دارو، در واکنش 
بــه برخی ادعاهــای نادرســت در تبلیغات 
محصولات غذایــی، تاکید کــرد: در حوزه 
تبلیغات محصــولات غذایی گاهــی اوقات 
ادعاهــای نادرســت و خلاف واقــع مطرح 
می شــود که برخی از آنها اصولاً موضوعیت 
ندارد؛ مثلًا درج عنوان بدون کلسترول روی 
روغن های نباتی نیز از این دســته تبلیغات 
محسوب می شــود؛ چرا که روغن های نباتی 

در اصــل فاقد کلســترول بــوده و تنها در 
روغن های حیوانی وجــود دارد. بهفر گفت: 
درج عنــوان بدون افزودنی روی شــیرهای 
اســتریل نیز از این دســت تبلیغات است، 
چراکه شیرهای استریل نیازی به افزودنی یا 
نگهدارنــده ندارند، چون داخل آن میکروبی 
وجود ندارد. وی افزود: به هر حال بســیاری 
از اسنک ها، روغن ها، انواع سُس، آب میوه ها 
و نوشــیدنی هایی که به طور مستقیم یا غیر 
مستقیم، محصول یا شرکت و برند را تبلیغ 
می کنند غیر قانونی هستند و نباید در رسانه 
ملی یا هر رسانه دیگر تبلیغات داشته باشد. 

بــه گــزارش مهــر، سرپرســت اداره کل 
فرآورده های غذایی و آشــامیدنی ســازمان 
غذا و دارو گفت: یکــی از موضوعاتی که در 
تبلیغات کالاهای آسیب رســان وجود دارد 

و برخــی آن را بعنوان یک چالش بحســاب 
تبلیغات  بودن دســتورالعمل  می آورد کلی 
اســت که شاید بهتر باشد ارگان های مرتبط 
با این موضوع دستورالعمل را با شاخص های 
کمی قابل سنجش و اندازه گیری بروز رسانی 
کنند و دســتورالعمل جدیــد را با جدیدت 
عملیاتی کنند. بهفر در پایان افزود: شــورای 
سیاســت گذاری سلامت صدا و سیما هم به 
عنوان فصل مشــترکی در پیشــبرد اهداف 
ســلامت محور، می توانــد در احیای اجرای 
قانون منع تبلیغات محصولات آسیب رسان 
به سلامت در رســانه ملی نقش ایفا کند و 
ما هم آمادگی داریم تمامی امکانات خود در 
جهت اشاعه فرهنگ ســلامت را در اختیار 
نهاد مهم اطلاع رسانی و فرهنگ سازی کشور 

قرار دهیم. 

دبیر علمی چهل و پنجمین کنگره سالیانه جامعه جراحان ایران هشدار داد

زنگ خطر بروز کبد چرب در جامعه

سرپرست اداره کل فرآورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو مطرح کرد

راست و دروغ تبلیغ محصولات غذایی در تلویزیون

انسداد بیش از 400 سایت و صفحه مجازی بازداشت مروج کودک همسری در اینستاگرام
اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
فراجا از مسدودســازی ۴۳۴ 
جرائم  حوزه  در  فعال  تارنمای 
مجازی  فضــای  در  اقتصادی 

خبرداد. 
سردار حســین رحیمی با اشاره به 
اقدامات شناسایی و کنترلی پلیس 
امنیت اقتصادی در فضای مجازی 
گفت:  این اقدامات با هدف مبارزه 

با قاچاق وجرائم اقتصادی انجام شده و در جریان طی یک ماه گذشته بیش از 2۵۶۰ نفر 
ساعت پایش، کنترل و رصد در فضای مجازی پیرامون پی جویی جرائم اقتصادی ، کالای 
قاچاق و جرائم گمرکی انجام شــده است. وی با بیان اینکه انجام امور این بخش مربوط 
به کارشناســان معاونت امنیت اقتصاد دیجیتال پلیس امنیت اقتصادی بوده است، گفت: 
در این مدت با تلاش کارشناســان معاونت امنیت اقتصــاد دیجیتال ۳۰۶ تارنمای فعال 
در حوزه اقتصادی و اقدامات مربوط به امور گمرکی رصد شــدند که از این تعداد تخلف 
۱2۸ تارنما در حــوزه جرائم اقتصادی، قاچاق کالا و جرائم گمرکی محرز و این تارنماها 

مسدود شدند. 
وی با اشــاره به شناسایی و رصد 22۸ تارنما و صفحه فعال پیرامون پدیده قاچاق گفت: 
این صفحات اقدام به تبلیغ و فروش کالای دخانی، لوازم آرایشی و بهداشتی، لوازم خانگی، 
الکترونیکی و ماهواره ای، قطعات و لوازم یدکی، مواد شــیمیایی و پتروشیمی، پوشاک و 
البسه قاچاق کرده بودند که از فعالیت این ها نیز جلوگیری شد. به گزارش ایسنا، به گفته 
رحیمی در یک ماه اخیر گذشــته ۷۸ تارنما و صفحه فعال در بستر اینترنت که اقدام به 
اخــلال در بازار ارز، قمار و پولشــویی، فروش داروهای غیر مجــاز کرده بودند، نیز مورد 

شناسایی قرار گرفته و از فعالیت آنها هم جلوگیری شد. 

رئیــس پلیس فتــای تهران 
بــزرگ از بازداشــت زنی که 
برای تبلیغات سالن زیبایی اش 
اقدام به سوءاســتفاده از یک 
دختربچه و معرفی او به عنوان 
یک نوعروس کــرده بود خبر 
به خانواده ها هشدار داد  داد و 
که اجازه چنیــن برخوردهای 
ممکن  که  را  ســودجویانه ای 

است آینده فرزندانشان را تحت الشعاع قرار دهند، ندهند. 
ســرهنگ داود معظمی گودرزی با اشاره به انتشــار ویدیویی از یک دختربچه در فضای 
مجــازی و معرفی او به عنوان یک تازه عروس گفت: انتشــار این ویدیو موجی از واکنش 
منفی افــکار عمومی و به خصوص کاربران فضای مجازی و فعالان حوزه حقوق کودک را 
درپی داشت. در همین راستا نیز پلیس فتا رسیدگی به موضوع را در دستورکار خود قرار 
داد و ابتدا تیم رصد و پایش این پلیس مبدا اصلی انتشار این ویدیو را مورد شناسایی قرار 
دادند . وی با بیان اینکه در بررســی های انجام شده، مشخص شد که این ویدیو از سوی 
یک سالن زیبایی ضبط و منتشر شده است، گفت: در ادامه با پیگیری ها و هماهنگی های 
انجام شــده، مدیر ســالن زیبایی که ویدیوی مذکور را تولید و منتشر کرده بود به پلیس 
فتا تهران بزرگ شد. به گزارش ایسنا، معظمی گودرزی گفت: موضوع ازدواج این کودک، 
سناریو تبلیغاتی مدیر این آرایشگاه برای جذب مشتری و دنبال کننده در اینستاگرام بوده 
و بــه هیچ عنوان صحت ندارد، این زن پس از مواجهه با ماموران اعلام کرد که از عواقب 
کار خود بی اطلاع بوده و ضمن ابراز پشــیمانی از عمل خود، گفت که دختربچه نوجوان 
فرزند یکی از مشتریان آرایشگاهش بود و چون قصد داشته اقدام به ایجاد تبلیغ در فضای 

مجازی کند، این کودک را به عنوان یک عروس معرفی و آرایش کرده است. 



عربستانی ها برای صلاح شرط گذاشتند

عربستانی ها پس از پاسخ منفی ستاره مصری لیورپول در تابستان گذشته 
به پیشنهاد الاتحاد، برای اقدام دوباره جهت جذب او شرط تعیین کرده اند.

به گزارش ایرنــا، گمانه زنی ها درباره حضور محمد صلاح، ســتاره مصری 
لیورپول در لیگ عربستان دوباره بالا گرفته است.

الاتحاد عربستان تابستان پارسال آماده پرداخت بیش از ۱۰۰ میلیون پوند 
برای مهاجم لیورپول بود اما این بازیکن به این پیشنهاد جواب منفی داد.

در شرایطی دوباره بحث صلاح در عربستان مطرح شده است که باشگاه های 
عربســتانی تنها در صورتی برای جذب محمد صلاح در تابستان امسال اقدام 

خواهند کرد که او خودش اعلام کند که قصد بازی در لیگ سعودی را دارد.
باشگاه های لیگ حرفه ای عربستان، تابستان پارسال نزدیک به ۸۰۰ میلیون 
پوند برای جذب بازیکن هزینه کردند اما انتظار می رود آنها تابســتان امســال 
 )SPL( رویکــرد آرام تری اتخاذ کنند. باشــگاه های لیگ حرفه ای عربســتان
تابســتان امسال روی جذب بازیکنان جوان تر تمرکز خواهند کرد و چهره های 
با نفوذ فوتبال این کشــور معتقدند که باشگاه ها نباید صرفا به خاطر اسم یک 
بازیکن پول های کلان خرج کنند و به باشــگاه ها توصیه می شود تا رویکردی 

بابرنامه و پایدارتر در بازار نقل و  انتقالات داشته باشند.

آنچلوتی: تساوی مقابل بایرن نتیجه خوبی است  

ســرمربی تیم فوتبال رئال مادرید گفت: تســاوی با بایرن مونیخ یک نتیجه 
خوب است و به ما برای بازی برگشت اعتماد به نفس می دهد.

به گزارش ایرنا، کارلــو آنچلوتی پس از بازی رفت مرحله نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان اروپا که بین تیم های رئال مادرید و بایرن مونیخ با تساوی دو بر دو به 
پایان رسید، گفت: تعهد بازیکنانم برای به تساوی کشیدن بازی فوق العاده بود. 
بایرن بهترین عملکرد خود را نشان داد و ما فقط در بخش هایی از بازی این کار 
را انجــام دادیم. بهترین لحظه بازی برای ما زمانی بود که گل خوردیم. توپ و 
میدان زیادی در اختیار داشتیم، اما آنها به دنبال راهی برای خروج از بن بست 
بودند و هر دو گل را به ثمر رســاندند. این یک نتیجه خوب است و به ما برای 

بازی برگشت اعتماد به نفس می دهد. بایرن بازیکنانی با کیفیت عالی دارد.
وی ادامــه داد: ما با یک فرصت فوق العاده برای بازی در یک فینال دیگر به 
این نقطه در فصل رسیدیم. وقتی توپ در اختیار داری باید خوب حمله کنی و 
وقتی توپ را نداری باید خوب دفاع کنی. سعی می کنیم این کار را انجام دهیم 
زیرا شما نمی توانید همیشه توپ را در اختیار داشته باشید. بهترین رئال مادرید 
را ندیدیم، امیدواریم در بازی دوم آن را ببینیم. سخت خواهد بود زیرا ما مقابل 
یک تیم بزرگ بازی می کنیم اما هواداران به طور حتم در بازی برگشــت به ما 

کمک خواهند کرد.

پیشنهاد ۸۵ میلیون یورویی به ستاره بارسلونا

منچستر یونایتد علاقه مند است »رونالد آرائوخو« بازیکن بارسلونا را جذب 
کند. از سوی دیگر بارسلونا که خواستار جذب »برناردو سیلوا« از منچسترسیتی 

بود از تصمیم خود منصرف شده است.
به گزارش  مهر، رقابت های فوتبال در قاره اروپا و در بســیاری از کشورهای 
دیگر در آستانه به پایان رسیدن است و تیم های مختلف در حال رایزنی و گفت 
و گــو با بازیکنان و مربیان مدنظر خود برای فصل آتی هســتند و رســانه های 
مختلف جهان در تلاشــند از جزئیات این نقل و انتقالات مطلع شــوند. رسانه 
»CaughtOffside«: منچستریونایتد علاقه خود را برای جذب رونالد آرائوخو، 
مدافع بارســلونا افزایش داده است و شیاطین سرخ آماده هستند تا مذاکرات بر 
ســر قرارداد ۸۵ میلیون پوندی برای این بازیکن اروگوئه ای را آغاز کنند. رسانه 
»SPORT« اسپانیا: علاقه بارسلونا برای جذب »برناردو سیلوا« از منچسترسیتی 
کاهش یافته است زیرا قرارداد این بازیکن شامل بند آزادسازی ۵۰ میلیون پوندی 
است. روزنامه »کوریره دلو اســپورت« ایتالیا: لیورپول نسبت به جذب »نیکولو 
بارلا« هافبک اینتر ابراز علاقه کرده است و در سوی دیگر هم اینتر که به تازگی با 
قهرمانی در فوتبال ایتالیا تاجگذاری کرده است تمایل دارد »فرانک کسیه« ستاره 

سابق بارسلونا و بازیکن کنونی الاهلی عربستان را جذب کند.

رانگنیک، سرمربی جدید بایرن؟

مذاکرات بایرن مونیخ و رالف  رانگنیک به صورت جدی پیگیری می شــود 
تا این مربی فصل بعد هدایت باواریایی ها را بر عهده بگیرد. به گزارش ایســنا، 
مذاکرات بایرن مونیخ با رالف  رانگنیک شروع شده است و این مربی نیز تمایلش 
را برای هدایت بایرن برای فصل بعد نشــان داده اســت. آن طور که بیلد خبر 
داده اســت، قرارداد ســرمربی فعلی تیم ملی اتریش تا سال ۲۰۲۶ اعتبار دارد. 
این روزنامه آلمانی همچنین نوشــته اســت که مذاکرات بین بایرن  و سرمربی 
فعلی اتریش امروز چهارشــنبه پی گرفته خواهد شد. از جمله جزئیاتی که باید 
درباره شــان توافق صورت گیرد، رقم فسخ قرارداد رانگنیک با فدراسیون فوتبال 
اتریش اســت. مکس ابرل، مدیر ورزشــی بایرن ، درباره انتخاب سرمربی جدید 
باواریایی ها گفت: ما ایده های خــود را داریم و می خواهیم آنها را اجرایی کنیم. 

من با آرامش همه چیز را پیش می برم و تمام کارها طبق برنامه پیش می رود.

اخبار خارجی

تجلیل ۲۳۰ میلیاردی 
از مدال آوران ورزش 

مراسم تجلیل از مدال آوران ورزش کشور روز سه شنبه 
با حضور رئیس جمهور برگزار می شود.

مراسم تجلیل از قهرمانان و مدال آوران ورزش کشور، 
روز سه شــنبه هفته آینــده با حضور آیت الله رئیســی، 

رئیس جمهور برگزار می شود.
به گفته وزیر ورزش قرار اســت در این مراســم ۲۳۰ 
میلیارد تومان در قالب پاداش به مدال آوران سال ۱۴۰۲ 

اهدا شود.

اعزام تیم ملی گلبال 
به بازی های پارالمپیک 

اعزام تیم گلبال نیز براســاس ملاک های تعیین شده 
کمیته پارالمپیک قطعی شــد. به گزارش ایرنا، تیم ملی 
گلبال ایران آبان سال گذشته در مسابقات قهرمانی آسیا 
پاسفیک که در هانگژو برگزار شد به عنوان قهرمانی دست 
یافت و ســهمیه بازی های پارالمپیک ۲۰۲۴ پاریس را از 
آن خود کرد. بدین ترتیب بر اساس سیاست کیفی گرایی 
کمیتــه ملی پارالمپیک و بــا پیگیری های صورت گرفته 
توسط فدراسیون ورزش های نابینایان وکم بینایان، کمیته 
ملی پارالمپیک موافقت خود را با اعزام تیم ملی گلبال به 

بازی های پارالمپیک صادر کرد.
بدین ترتیب تیم ملی گلبال ایران پس از دوازده سال 

در بازی های پارالمپیک پاریس حضور خواهد داشت.
بازی هــای پارالمپیــک پاریس ۷ تا ۱۸ شــهریور به 

میزبانی پاریس برگزار می شود.

شروع مراحل راه اندازی 
سوارکاری برای توان یابان

در جلسه کمیته پاراسوارکاری فدراسیون سوارکاری، 
مســائل راه اندازی و پیگیری این بخش از ورزش بررسی 

شد.
به گــزارش ایرنا، جلســه کمیته پاراســوارکاری این 
فدراســیون برگزار شد و برای مســائل مختلفی همچون 
تشکیل شورای استعدادیابی داخلی، شناسایی سوارکاران 
دارای معلولیت که اکنون فعالیت ســوارکاری دارند، افراد 
دارای معلولیــت علاقه مند به ســوارکاری، افــراد دارای 
معلولیــت که در حال حاضر فعالیت ســوارکاری ندارند، 
باشگاه هایی که پتانسیل ارائه خدمات آموزشی و برگزاری 
مســابقه برای افراد دارای معلولیت را دارند، مربیانی که 
پتانسیل ارائه خدمات آموزشی به پاراسوارکاران را دارند، 
افرادی که پتانسیل تحصیل در رشته داوری پارادرساژ را 
دارند و تهیه بانک اطلاعاتی از این افراد تصمیم گیری  شد.

رئیس جدید فدراســیون ســوارکاری که نزدیک به ۲ 
ماه اداره این فدراســیون را پذیرفته است، در بین اولین 
اقدام هــای خودش مســئله ســوارکاری توانیاب ها را در 
دســتور کار قرار داده اســت تا این ورزش برای افرادی 
که دارای معلولیت هســتند، پیگیری شــود. فدراسیون 
ســوارکاری از معدود بخش های ورزشی است که بخش 

توان یاب ها نیز به خود فدراسیون سپرده شده است.

 پیروزی نوشاد عالمیان برابر بلژیک

نوشاد عالمیان در اولین دیدار از مسابقات گرنداسمش 
تنیس روی میز عربســتان به برتری برابر حریف بلژیکی 
دســت یافت.   به گزارش ایرنا، نوشاد عالمیان با شروعی 
قدرتمندانــه در نخســتین بــازی خــود در مرحله اول 
رقابت های حذفی مقدماتی گرنداســمش عربســتان به 
مصاف ســدریک دارنده رنکینگ ۸۹ دنیا از بلژیک رفت 

و با اقتدار ۳ بر صفر به برتری دست یافت.
عالمیان در دو گیم نخست این دیدار با تسلط کامل بر 
حریف موفق شــد ۱۱ بر ۵ پیروز میدان شود. او در ادامه 
در گیم ســوم با نتیجه ۱۱بر ۳ توانســت بر حریف غلبه 
کرده و گام به مرحله دوم مســابقات معتبر گرند اسمش 
عربستان بگذارد. ملی پوش تنیس روی میز ایران در این 
مرحله می بایســت با برنده دیدار آندریاس لونکو با رتبه 
بنــدی ۸۸ جهان از اتریش و لیلیــان باردت که صاحب 

رنکینگ ۱۱۸ دنیا از فرانسه است، به رقابت بپردازد.

رویداد
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تغییر نام باشگاه های قدیمی هر چند 
از نظر مالــکان و متوالیان آنها می تواند 
اتفاقات مثبتی را بــرای آنها به همراه 
داشته باشــد اما از سوی هواداران این 
تیم ها قابل پذیرش و تغییر پذیر نیست.

به گزارش  مهــر، وزارت ورزش و جوانان 
برای حل مشکل مالکیت باشگاه های اسقلال 
و پرسپولیس تصمیم به واگذاری عمده سهام 
این دو باشــگاه گرفت تا پس از واگذاری ۹۵ 
درصدی آنها )۱۰ درصــد عرضه اولیه و ۸۵ 
درصد بلوک ســهام( تا آرامش روحی و مالی 
را برای طرفداران دو تیم پایتخت ایجاد کند.

تیم هایی که هرسال درگیر دریافت مجوز 
حرفــه ای خود برای حضــور در رقابت های 
بین المللی باشگاهی بودند قرار بود نظاره گر 
پیشرفت اداری، اقتصادی و همچنین جایگاه 
باشگاه داری خود باشند تا شاید رویای خیلی 

از طرفداران برآورده شود.
واگذاری باشــگاه اســتقلال به هلدینگ 
پتروشــیمی خلیج فارس در ابتدا خشنودی 
هواداران این تیم را برای خروج از بحران های 
متوالی اقتصادی به همراه داشت اما مدیران 
ایــن مجموعه صنعتی تصمیــم گرفتند در 
نخســتین جلسه پســوند »خلیج فارس« را 
به اسم اســتقلال اضافه کنند که بنابر اعلام 
علی عسکری مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی 
خلیــج فارس، این موضوع بر اســاس همین 
سیاســت، در راســتای حفظ وحدت رویه، 
سیاست حاکمیت شــرکتی و همچنین روز 
مبارک خلیج فارس، بر اساس تصمیم مالکان 

جدید تیم محبوب استقلال، صورت گرفت.
بدون شک اضافه شدن واژه »خلیج فارس« 
در واکنش به برخــی تهاجم های فرهنگی و 
رفتارهای دشمن ستیزانه، پاسخ بسیار قاطعی 
اســت که می تواند در ابعاد مختلف فرهنگی 
مورد ارزیابی هم قرار بگیرد. با این حال تغییر 
اسم باشگاه هایی که قدمت دیرینه در ورزش 
کشــور دارند می تواند تبعات ذهنی و روحی 
زیادی را به همراه داشته باشد که کار را برای 

خریداران کلان آنها سخت تر می کند.
قطعــاً حضور هلدینگ های پتروشــیمی 
جنبه هــای مثبت زیادی بــرای حل و فصل 
مشکلات مدیریتی استقلال دارد اما ورود به 
اسم این باشگاه در نخستین جلسه های کاری 
نشــان می دهد دغدغه همچنــان باید روی 

دوش هوادار باشد.
نگاهی به تغییر نام اسامی تیم های بزرگ 
در فوتبال جهان نشان می دهد که این تغییر 
کمترین تاثیر را در ســاختار برند قدیمی آن 

باشگاه ها داشته است.
سران چینی باشگاه اینتر پس از خریداری 
عمده سهام این باشگاه با شایعه های عجیبی 
در فضای رســانه ای کشــور ایتالیا مبنی بر 
تغییر اسم و برند باشگاه روبرو شدند. گاتزتا و 
کوریره اسپورت نوشته بودند که در ماه مارس 

ســال ۲۰۲۱ همزمان بــا رونمایی از لوگوی 
جدید باشــگاه اینتر، نام رسمی این باشگاه 
نیز از »اف ســی اینترناتزیونالــه میلانو« به 
»اینترمیلانو« تغییر خواهد کرد، اما در ادامه 
این موضوع به طور کامل تکذیب شد چرا که 
مالکان چینی باشــگاه اینتر، به هیچ عنوان 
قصد تغییر نام تاریخی این سازمان را نداشته 
و نام رسمی باشگاه، اف ســی اینترناتزیوناله 
میلانو باقی ماند اما لوگوی باشــگاه تغییرات 
جزیــی پیدا کرد کــه اتفاقاً مورد اســتقبال 

هواداران اینتر قرار گرفت.
در ایــن بین البتــه باشــگاه های بزرگی 
همچون آرســنال، منچسترسیتی و بارسلونا 
برای احیای ساختارهای خود نظیر ورزشگاه 
حاضر به پذیرش گزینه های تبلیغاتی شدند. 
آرســنال ورزشگاهی جدید ســاخت و آن را 
به اســم هواپیمایی امارات اسپانســر اصلی 
خود گذاشت. بارسلونا پس از مذاکره با یکی 
از بزرگترین شــرکت های فعــال در پلتفرم 
موســیقی حاضر شد اسم آنها را در کنار اسم 
ورزشــگاه نیوکمپ قرار دهد. پلتفرم محبوب 
موسیقی لوگوی خود را روی لباس تیم های 
بانوان و مردان بارســلونا از ســال ۲۰۲۳ به 
مدت چهار ســال قــرار می دهد و همچنین 
به عنوان بخشــی از این قــرارداد همکاری، 
لوگوی اســپاتیفای کنار نام ورزشگاه نوکمپ 
قرار خواهد گرفت و اکنون این اســتادیوم با 
نام Spotify Camp Nou شناخته خواهد 
شــد. نمونه داخلی در تغییر اســم نیز وجود 
داشــت. به طور مثال باشگاه پرسپولیس در 
دیماه ۱۳۶۵ تحت پوشش بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی قرار گرفت. بنیاد مستضعفان 
تصمیم گرفت نام تیــم را به »آزادی« تغییر 
دهد. بازیکنان با این تغییر نام موافق نبودند. 

در ۲۷ بهمن ۱۳۶۵، نام باشــگاه رســماً به 
»پیروزی« تغییــر یافــت. اداره کل تربیت 
بدنی اســتان تهران در اطلاعیه ای اعلام کرد 
کــه »این تغییــر نام به پیشــنهاد بازیکنان 
صورت گرفته اســت. با این وجود، رسانه ها و 
مردم ایران بیشــتر نام پرسپولیس را به کار 
می بردند. مدت ها بر سر قانونی بودن استفاده 
از نام پرسپولیس یا پیروزی بحث هایی بر سر 
زبان ها بود تا اینکه سرانجام در ۲۲ فروردین 
۱۳۹۱، محمــد رویانیــان، مدیرعامل وقت 
باشگاه پرسپولیس، از رأی قطعی دادگاه برای 

بازگشت برند پرسپولیس خبر داد.
تغییر اسم نه تنها هرگز از سوی هواداران 
دو آتشه در اســتادیوم ها بر زبان ها نچرخید 
بلکه واکنش منفی آنهــا را از لحاظ روانی به 
همراه داشت. بدون شک هرگونه تغییر اسمی 
تنها بازی روانی برای طرفداران یک باشــگاه 
قدیمی به همــراه دارد و شــاید در موضوع 
برندینگ هم تبعــات منفی خود را به همراه 
داشته باشــد. تیم هایی که حتی هوادارانش 
نسبت به اسم های کوچک برای اسپانسرینگ 
روی پیراهن خود هم حساس هستند بدون 
شک نســبت به تغییر اســم یا اضافه شدن 
پسوند و پیشــوند نیز واکنش نشان خواهند 
داد. شــاید اگر خریداران جدید ســرخابی ها 
برای استفاده از برندهای خود تصمیمات مهم 
تری جهت استفاده از فضای بکر ورزش کشور 
در تبلیغات یا فراهم کردن زیرساخت های مد 
نظراتخاذ می کردند تاثیرهای مثبت زیادی در 

بین اهالی فوتبال بگذارد.
حــال باید دید آیا تغییر اســم باشــگاه 
استقلال به طور رسمی ثبت خواهد شد یا این 
باشگاه بدون ایجاد حساسیت برای هواداران 

فوتبالی به کارش ادامه می دهد.

 وزیــر ورزش و جوانــان در واکنــش به 
شایعاتی در مورد تغییر نام دو باشگاه فوتبالی 
معروف گفت: هر باشگاهی چه استقلال و چه 
باشگاه دیگری بخواهد تغییر نام داشته باشد 

باید مسیر قانونی را طی کند.
همچنین کیومرث هاشــمی در حاشــیه 
جلســه هیأت دولت و در جمــع خبرنگاران 
در پاسخ به ســؤالی در باره تغییر نام باشگاه 
استقلال گفت: واقعیت این است که دو باشگاه 
اســتقلال و پیروزی واگذار شده اند و متولی 
خاص خودشــان را دارند اما هر باشــگاهی 
بخواهد تغییر نام پیــدا کند باید روال کار را 
طی کند. وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: 
ما کمیسیونی تحت عنوان کمیسیون ماده ۵ 
باشگاه ها داریم و هر باشگاهی چه استقلال و 
چه باشــگاه دیگری بخواهد تغییر نام داشته 

باشد باید مسیر قانونی را طی کند.
وی در پاسخ به سؤالی در باره حق پخش 
مســابقات تیم های استقلال و پیروزی اظهار 
داشــت: حق پخش فقط متعلــق به این دو 
باشگاه نیســت حق پخش متعلق به ورزش 
کشور و گره کار ورزش است؛ این گروه باید باز 
شود. هاشمی خاطرنشان کرد: در لایحه برنامه 
هفتم توســعه موضوع حق پخش برنامه های 
ورزشی دیده شــده و به آیین نامه ای که با 
کمک وزارت ورزش و جوانان و سازمان صدا 
و سیما تدوین می شــود و به تصویب هیأت 

وزیران می رسد موکول شده است.
وزیر ورزش و جوانان اظهار داشــت: حق 
پخــش حق ورزش اســت و بایــد به ورزش 
داده شــود و طبیعی است که اگر حق پخش 
پرداخت شــود، می تواند به حل بســیاری از 
مشکلاتی که در مسیر ورود بخش خصوصی 

به ورزش وجود دارد، کمک کند.

به گزارش فوتبال 360، تیم ملی ایران با کسب 10 
امتیاز از 4 مسابقه توانســته در مسیر انتخابی جام 
جهانی 2026 صعود خود به مرحله بعدی را مســجل 
کند اما با این وجود، همچنــان 2 دیدار از دور دوم 

مرحله گروهی انتخابی جام جهانی باقی مانده است. 
طبــق برنامه ریزی انجام شــده، ملی پوشــان باید روز 
پنجشــنبه هفدهم خردادمــاه به میزبانــی هنگ کنگ به 
مصاف تیم ملی فوتبال این کشــور بروند و سپس سه شنبه 
بیست ودوم خردادماه در تهران آخرین مسابقه خود را برای 

تعیین تیم سرگروه برابر ازبکستان برگزار نمایند. 
طبق هماهنگی به عمل آمده، قرار است مسابقات لیگ 
برتــر پیش از آغــاز اردوی تیم ملی به پایان برســد و دور 

جدیــد اردوی تیم ملی هــم از روز دوازدهم خردادماه آغاز 
خواهد شد.

خداداد با دلخوری رفت، مطهری با رضایت!
امیر قلعه نویی و همکارانش در شــرایطی مشغول رصد 
شــرایط لیگ برتر فوتبال ایران و بازیکنان لژیونر هستند تا 
فهرســت تیم ملی برای اردوی پیش رو را تنظیم کنند که 
حالا در کادرفنــی تیم ملی تغییر و تحولات غیرمنتظره ای 
شکل گرفت؛ به طوری که حمید مطهری از جمع دستیاران 
امیر قلعه نویی جدا شد و در کسوت سرمربی موقت تراکتور 

تبریز فعالیت خود را آغاز کرد. 
محســن معتمدکیا، مدیر رسانه ای تیم ملی رسماً تایید 
کرد که دوره حضور مطهری در تیم ملی به پایان رسیده و 
او در تیم باشگاهی کار خود را پیش می برد. مطهری بعد از 
خداداد عزیزی، دومین عضو جدا شده از کادرفنی تیم ملی 

در طول یک سال گذشته محسوب می شود.
البته کــه خداداد عزیزی با دلخــوری به کارش در تیم 
ملی پایان داد اما گفته می شــود که مطهری برای جدایی 
از کادرفنی تیم ملی از قلعه نویی اجازه گرفته و به شــکلی 

توافقی به همکاری اش با او پایان داده است.
شمار دستیاران قلعه نویی تک رقمی شد!

قلعه نویی در حال حاضر، آنتونی مانیکونه و آلین دینکا را 
به عنوان دستیاران خارجی در کنار خود می بیند و همچنین 
سعید الهویی، رحمان رضایی، آندرانیک تیموریان، علی اصغر 

قربانعلی پور، هومن افاضلی، علی کمانگری و مهرپویا اسدی 
هم دســتیاران ایرانی قلعه نویی هستند که قربانعلی پور در 
نقش مربی بدنســاز فعالیت می کند، کمانگری و اسدی در 
قامت آنالیزور کار خود را پیش می برند و مسئولیت افاضلی 

هم مشاور فنی است!
یکی از انتقادات مطرح شــده نسبت به قلعه نویی حضور 
پرشمار دســتیاران ایرانی در کادرفنی تیم ملی است که با 
این وجود، بحث انتخاب جانشــین حمید مطهری به میان 

آمده است.
معمای حضور قطبی در تیم ملی

ســرمربی تیم ملی ایران بعد از پایان جام ملت های آسیا 
۲۰۲۳ از افشــین قطبی دعوت کرد تا در تیم ملی مشغول 

به فعالیت شود. 
با وجود گمانه زنی های رســانه ای درباره حضور احتمالی 
قطبی در تیم ملی، پیگیری های بیشتر نشان می دهد که او 
در حال حاضر در سرمربی تیم ونکوور کانادا است و شرایط 
حضور در تیم ملی ایران را در مقطع کنونی ندارد؛ هر چند 
که نظر قلعه نویی بر این بوده که قطبی هم در نقش سرمربی 
تیم امید فعالیت کند و هم به عنوان دستیار در کنار او باشد 
که فعلًا به نظر می رسد پروژه موردپسند سرمربی تیم ملی 
اجرایی نخواهد شد و برخلاف شایعات مطرح شده، خبری 
از حضور افشین قطبی به عنوان جانشین حمید مطهری در 

کادرفنی تیم ملی نیست.

معمای آینده کادرفنی تیم ملی در غیاب مطهری؛ قطبی وارد می شود؟

پیشنهادهایی از انگلیس، اسپانیا و ایتالیا برای آزمون تست فنی ۲۵ بازیکن برای بازی در لیگ کره جنوبی
ایران  والیبال  بازیکن   2۵
جهت  فنی  تست  دادن  برای 
بازی در لیگ درجه چندم کره 

جنوبی ثبت نام کرده اند.
به گــزارش ایرنــا، از المپیک 
توکیو به این سو ژاپنی ها خودشان 
را بــه عنوان قــدرت اول والیبال 
والیبال  اما  آســیا معرفی کردند 
ایران همچنان جایگاه ویژه ای در 

قــاره کهن و حتی دنیا دارد و با وجــود اینکه دوران افول خود را طی می کند با این حال 
بســیاری از والیبالیست های کشورمان در لیگ های خارجی توپ می زنند. این حضور آنها 
در لیگ های خارجی و به خصوص لیگ های معتبر اروپایی می تواند آورده های زیادی برای 
والیبال ایران به همراه داشته باشد اما نباید بازیکن به هر شکل ممکن به دنبال لژیونر شدن 
باشد. طبق آخرین خبرهای دریافتی ۲۵ بازیکن والیبال ایران که در بین آنها بازیکنان اسم 
و رســم داری هم حضور دارند جهت دادن تست فنی و بازی در لیگ کره جنوبی ثبت نام 
کردند. این اتفاق تلخ در شــرایطی رخ داده کــه لیگ کره جنوبی به لحاظ فنی حتی در 
آسیا هم جایگاه قابل توجهی ندارد. بدتر اینکه تیم های کره ای تنها می توانند در مجموع ۷ 
بازیکن آسیایی جذب کنند؛ یعنی اینکه حتی اگر همه آن ۷ سهمیه آسیایی را بازیکنان 
ایرانی تشــکیل دهند باز هم ۱۸ بازیکن کشورمان در تست فنی لیگ کره  مردود خواهند 
شد. شــاید اگر از سال های گذشته لیگ برتر والیبال ایران به سمت حرفه ای شدن پیش 
می رفــت نه تنها بازیکنی به دنبال بازی در لیگ های درجه چندم آســیایی نبود شــاهد 
حضور بازیکنان نامی والیبال دنیا در لیگ ایران هم بودیم؛ لیگی که به لحاظ ســاختاری 

و برنامه ریزی در حد محلات است و هر سال بر معضلات و مشکلات آن افزوده می شود.
میلاد تقوی عنوان کرد در حال بررســی شــرایط ایجاد ساختار جداگانه سازمان لیگ 
است. اینکه چنین برنامه ای تا چه حد عملیاتی شود مشخص نیست اما می توان امیدوار بود 
نگاهی جدی به لیگ برتر شود تا برخی اتفاقات ناخوشایند همچون تست دادن بازیکنان 

نامی والیبال ایران برای بازی در لیگ های خارجی نباشیم.

مدیر باشگاه لورکوزن درباره 
تیم  برابر  آزمون  سردار  تقابل 
اروپا صحبت  لیگ  در  سابقش 
و عنوان کــرد هیچ بندی در 
قرارداد او مبنی بر بازی نکردن 

برابر لورکوزن وجود ندارد.
به گزارش ایســنا، بایرلورکوزن  
در دور رفت مرحله نیمه نهایی لیگ 
اروپــا مقابل رم قرار خواهد گرفت. 
ســردار آزمون که از ابتدای فصل به صورت قرضی از لورکوزن به رم پیوسته است، در این 

بازی فرصت تقابل با تیم سابقش را دارد.
سیمون رولفس، مدیر ورزشی بایر لورکوزن، درباره رویارویی  سردار آزمون، مهاجم تیم 
ملی فوتبال ایران، با باشــگاه ســابقش در نیمه نهایی لیگ اروپا گفت: این چیزها در حال 
حاضر در فوتبال عادی اســت. هیچ بندی در قرارداد قرضی سردار وجود ندارد که بازیکن 
ایرانی را از بازی مقابل تیم سابقش منع کند. آزمون تا سال ۲۰۲۷ با لورکوزن قرارداد دارد 

و اکنون به صورت قرضی در رم بازی می کند.
مهاجم ایرانی در شــرایط خوبی است. او در جریان دیدار هفته قبل برابر ناپولی پنالتی 
گرفت و موثر بازی کرد. بازیکن ایرانی در این فصل سری آ، سه گل و دو پاس گل در ۲۰ 
بازی ثبت کرده اســت. آزمون در رم راحت است و دوســت دارد در این تیم بماند. دانیله 
دروســی، سرمربی ۴۰ ساله رم، نیز این بازیکن را دوســت دارد ولی خیلی چیزها به این 
بستگی دارد که جالوروسی به لیگ قهرمانان صعود کند. در شرایطی که رم بخواهد قرارداد 
آزمون را دائمی کنــد باید ۱۲.۵ میلیون یورو به لورکوزن پرداخت کند که در این صورت 
سود خوبی به لورکوزن می رسد. این مهاجم ژانویه ۲۰۲۲ با مبلغ ۲.۵ میلیون یورو از زنیت 
سن پترزبورگ به لورکوزن پیوست. با این حال آسیب دیدگی باعث شد آزمون نتواند خودش 
را در لورکوزن نشان دهد. بعید است آزمون دوباره برای لورکوزن بازی کند. گفته می شود 
علاوه بر رم، تیم های دیگری در ایتالیا و همچنین باشگاه های انگلیسی و اسپانیایی به جذب 

او علاقه مندند.

وزیر ورزش: تغییر نام استقلال باید با طی مراحل قانونی انجام شود

تغییرنامهاییکهبهدلهواداراننمینشیند



باگ پدافند اسرائیل مقابل موشک های ایران
رادیو ارتش رژیم صهیونیســتی امروز برای اولین بار فاش کرد که سامانه های 
پدافندی و دفاع موشــکی ارتش آمریکا تا حد زیادی در رهگیری موشک های 
بالســتیک ایران در جریان پاســخ تنبیهی به حمله تل آویو علیه کنسولگری 
ایران در دمشــق ناکام ماندند و شکست خوردند. در این گزارش آمده است از 
میان هشت موشکی که از دریا و با هدف مقابله با موشک های بالستیک ایرانی 
شلیک شدند، تنها ۲ مورد موفق عمل کرد.  نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران و هوافضای سپاه پاســداران انقلاب اسلامی شامگاه شنبه ۲۵ فروردین 
با آغاز عملیات »وعده صادق« و شــلیک بیش از یکصد فروند موشک کروز و 
بالســتیک و پرتاب بیش از دویست پهپاد انتحاری شاهد ۱۳۶، پاسخ تنبیهی 
به تجاوزات و ترورهای شرورانه و اقدامات تروریستی اخیر رژیم اشغالگر قدس 

دادند.
خروج پاتریوت از سامانه اسرائیل 

روزنامه »تایمز رژیم صهیونیستی« به نقل از بیانیه ای در وبگاه ارتش اشغالگر 
نوشت: »سیستم پاتریوت که در نیروی هوایی اسرائیل با نام »یاهالوم« )کلمه 
عبری به معنای »الماس«( شناخته می شود، ظرف ۲ ماه برای همیشه از رده 

خارج می شود.«
فرمانده تیپ ۱۳۸ نیروی پدافند هوایی رژیم صهیونیستی که سیستم پاتریوت 
را اداره می کند، گفت: »در حال حاضر در حال کاهش تعداد آتشبارها تا زمان 

خاموش کردن کل سامانه هستیم.«
در فوریه گذشــته، فرماندهی نیروی هوایی اشغالگران گزارش داد که در حال 
توقف فعالیت چندین آتشبار پاتریوت است و اعضای نیروی هوایی به جای آن 
آموزش کار با سیستم »گنبد آهنین« را می گذرانند. سامانه پاتریوت ساخت 
آمریکا برای اولین بار در سال ۱۹۹۱ در جنگ اول خلیج فارس برای رهگیری 
موشــک های »اسکاد« در اراضی اشغالی مستقر شد، اما اولین استفاده واقعی 
از آن در ســال ۲۰۱۴ برای رهگیری پهپاد حماس بود. در طول دهه گذشته، 
طبق گفته ارتش اشغالگر، این سامانه تنها ۱۰ هدف را رهگیری کرده و موشک 
رهگیر همیشه در برابر چالش نبوده است، به طوریکه در طول سال ها نتوانست 
اهداف زیادی را ســاقط کند. رژیم صهیونیستی چندین سامانه موشکی دفاع 

هوایی از جمله »گنبد آهنین« و »فلاخن داوود« دارد.

ویژه

ادعاهای لندن علیه روند برجامی ایران
معاون وزیر امور خارجه انگلیس بدون اشــاره به اینکه اجرای برجام در نتیجه 
خروج یکجانبه ایالات متحده آمریکا از این توافق و بدعهدی طرف های اروپایی 
به بن بســت کشیده شده است، ادعاها درباره برنامه صلح آمیز هسته ای ایران را 
تکرار کرد و مدعی شــد که این کشور به همراه شرکای خود آماده است تا در 

صورت نیاز به این توافق پایان دهد.
به گزارش ایرنا، اندرو میچل این ادعا را در پاسخ به پرسش آنتونی هیگین بوتهام 
نماینده مجلس عوام در منطقه برنلی مطرح کرد که مدعی شد: ایران برخلاف 
برجام به فعالیت خود ادامه می دهد و برنامه هسته ای این کشور بسیار فراتر از 

میزان مورد نیاز برای فرآیندهای صرفاً صلح آمیز است.
وی با تکرار ادعاهای بی اســاس درباره ترور خبرنگاران ســاکن انگلیس توسط 
ایران و سیاه نمایی درباره تحرکات ایران در منطقه غرب آسیا پرسید: آیا از نظر 

دولت لندن، برجام همچنان یک توافق مناسب است؟
معاون وزیر امور خارجه انگلیس ادعا کرد: ما در کنار شرکای بین المللی خود، 
آماده ایم تا از همه گزینه های موجود برای مقابله با مشکلاتی که اشاره شد، از 
جمله آغاز به کارگیری مکانیســم ماشه و پایان دادن به برجام در صورت لزوم، 

استفاده کنیم.
وی همچنین مدعی شــد: حمایت ایران از گروه هــای ممنوعه در غزه، مانند 
حماس و جهاد اسلامی فلسطین، تلاش های ما برای آتش بس پایدار در غزه را 

به خطر انداخته است.

پولیتیک

درگیری پلیس گرجستان و معترضان 

پلیس گرجستان و معترضان به قانون »شفافیت نفوذ خارجی« سه شنبه شب 
در تفلیس درگیر شدند و نیروهای امنیتی برای متفرق کردن معترضان از گاز 

اشک آور، گلوله های پلاستیکی و خودروهای آبپاش استفاده کردند.
رویترز به نقل از شــاهدان نوشــت، پلیس با معترضانی که تخم مرغ و بطری 

پرتاب می کردند، درگیر شد.
پلیس برای متفرق کردن معترضانی که مقابل پارلمان گرجستان تجمع کرده 
بودند، گاز اشــک آور شلیک کرد. خبرگزاری فرانسه نیز گزارش داد که پلیس 
از گلوله های پلاســتیکی علیه معترضان اســتفاده کرد و آنها را مورد ضرب و 
جرح قرار داده و شــماری از معترضان را بازداشت کرد. تاکنون آماری از تعداد 
بازداشتی ها منتشر نشده است. این لایحه جنجالی، سال گذشته با نام »عامل 
نفوذ خارجی« پیشــنهاد شده بود و بعدا به »شفافیت نفوذ خارجی« تغییر نام 
یافت. معترضان این لایحه را بازتابی از یک قانون مشــابه روسی می دانند و در 

تظاهرات خود شعار می دادند: نه به قانون روسی.
به نوشــته خبرگزاری فرانســه، »عامل خارجی« یک اصلاح مربوط به اتحاد 
جماهیر شوروی سابق اســت و چنین افرادی خائن یا دشمن کشور شناخته 

می شوند.
اگر این لایحه در پارلمان گرجســتان تصویب شود ســازمان های مردم نهاد و 
رســانه هایی که بیــش از ۲۰ درصد بودجه خود را از خارج از کشــور دریافت 
می کنند، عامل یا عنصر خارجی شــناخته می شــوند. معترضان می گویند که 

این لایحه تلاش گرجستان برای پیوستن به اتحادیه اروپا را تضعیف می کند.

رویداد

60 تهدید بمب گذاری در هند
روزنامه ایندین اکسپرس گزارش داد که مراکز عمومی در 
هند از جمله مدارس، فرودگاه ها و بیمارســتان ها طی دو 
روز گذشته پیام های تهدید به بمب گذاری دریافت کردند.

، این روزنامه هندی نوشت که حدود ۱۰۰ مدرسه در دهلی 
در ســاعات اولیه امروز ایمیل تهدید بمب گذاری دریافت 

کردند.
پلیس محلی به دنبال دریافت این پیام ها، مدارس را تخلیه 
کرده و عملیات جســت وجوی پلیس بــا کمک تیم های 

ردیاب و خنثی سازی بمب در حال انجام است.
وینای کومار ساکسنا فرماندار دهلی به خبرنگاران گفت که 
پلیس این شهر، مبدا ارسال ایمیل های تهدید آمیز را پیدا 

کرده است و تحقیقات در اینباره ادامه دارد.
وی اضافــه کرد که پلیس به طور کامل آماده اســت و در 
راستای جلوگیری از وقوع حادثه ناگوار تلاش خواهد کرد.

به نوشــته ایندین اکسپرس، مقام های هندی اعلام کردند 
که فرودگاه ها در دو روز گذشــته و بیمارســتان ها در روز 

دوشنبه تهدیدهای مشابهی را دریافت کرده اند.
این روزنامه به نقل از مقام های آگاه مدعی شــد که ظاهرا 
ایمیل ها از روســیه ارســال شده اســت. در همین حال، 

آژانس های مرکزی بر روی این مساله تحقیق می کنند.
خدمات آتش نشــانی دهلی نیز تا کنــون ۶۰ پیام تهدید 

بمب گذاری دریافت کرده است.

آزمایش بزرگ ترین رزم ناو چین

رســانه های چین گزارش دادند کــه آزمایش های دریایی 
تازه تریــن و بزرگترین نــاو هواپیمابر این کشــور به نام 

»فوجیان« آغاز شد.
شینهوا نوشــت که فوجیان حدود ساعت هشت صبح به 
وقت محلی لنگرگاه »جیاننان« در شانگهای را ترک کرد.

در این آزمایش »ثبات و قابلیت توان رانشی و سامانه های 
الکترونیکی« فوجیان سنجیده خواهد شد.

فوجیان پس از »لیائونینگ« و »شــاندونگ« سومین ناو 
هواپیمابر چین و بزرگترین کشتی نیروی دریایی این کشور 

است.
نــاو هواپیمابر فوجیان که برای اولیــن بار در ژوئن ۲۰۲۲ 
)خرداد- تیر ۱۴۰۱( از آن رونمایی شــد، کاملا به صورت 

داخلی طراحی و ساخته شده است.
این ناو هواپیمابر بزرگتر و به لحاظ فناوری پیشــرفته تر از 
شاندونگ )رونمایی شده در ۲۰۱۹( و لیائونینگ است که 
چین در ســال ۱۹۹۸ از اوکراین خرید و آن را بازطراحی 

کرد
به غیر از ناوهای هواپیمابر کلاس فورد )یک کلاس جدید از 
ناوهای هسته ای توسعه یافته برای نیروی دریایی آمریکا(، 
فوجیان تنها ناو هواپیمابر در جهان خواهد بود که مجهز به 

آخرین سامانه الکترومغناطیسی پرتاب هواپیما است.
»شــی جین پینگ« رئیس جمهوری چیــن بارها افزایش 
آمادگی جنگی و پیشــرفت های فناوری پیش از صدمین 
ســالگرد تاســیس ارتش خلق چین در ســال ۲۰۲۷ را 
خواستار شده است. برخی از افسرهای نظامی آمریکا پیشتر 
مدعی شــدند که چین تا آن سال یک حمله نظامی برای 

گرفتن تایوان را آغاز می کند.

مشارکت احتمالی کره جنوبی
در پیمان آکوس

وزیر دفاع کره جنوبی، مشــارکت بالقوه سئول را در بخشی 
از پیمان امنیتی آکوس از جمله موارد دســتورکار نشست 
»۲+۲« وزرای امور خارجه و دفاع کشورش با استرالیا خواند. 
به گزارش  خبرگزاری یونهاپ، شــین وون شیک وزیر دفاع 
کره جنوبی در کنفرانس مطبوعاتی مشترکی این اظهارات را 
بیان و تاکید کرد که مشارکت احتمالی کشورش در پیمان 
امنیتی ســه جانبه »آکوس«،  متشکل از استرالیا، انگلیس و 
آمریکا، به صلح و ثبات منطقــه کمک خواهد کرد. وی در 
پاسخ به ســوال خبرنگاران در نشست مطبوعاتی مشترکی 
که پس از گفتگوهای وزرا در ملبورن برگزار شــد، گفت: در 
جلسه امروز، درباره امکان مشارکت در »ستون دوم آکوس« 

مذاکره کردیم.
وزیر دفاع کره جنوبی بیان کرد: ما از این که اعضای آکوس 
کره جنوبی را به عنوان شــریک ستون دو در نظر گرفته اند، 
استقبال می کنیم. توانایی های علمی و فناوری کره جنوبی به 
صلح و ثبات در توسعه ستون دوم آکوس و صلح منطقه ای 
کمک خواهد کرد. پیمان آکوس سال ۲۰۲۱ میان واشنگتن، 
کانبرا و لندن، تا حدی برای تسهیل انتقال فناوری نظامی بین 
این ســه متحد ایجاد شد. سپس یک مقام آمریکایی در ماه 
مارس )اسفند ۱۴۰۲-فروردین ۱۴۰۳( کره جنوبی و ژاپن 
را شرکای بالقوه پیمان آکوس برای همکاری در زمینه های 
دارای فناوری پیشرفته، معروف به ستون دوم، که محاسبات 
کوانتومی، هوش مصنوعی و هایپرسونیک را شامل می شود، 
معرفی کرد. این اقدام باعث جلب توجه به این پیمان امنیتی 
در کره جنوبی شد. ریچارد مارلز وزیر دفاع استرالیا نیز این 
موضــوع را بار دیگر بیان کرد و کره جنوبی را کشــوری با 
ارزش های مشــترک توصیف کرد که کانبرا با آن همسویی 
راهبردی دارد. وی گفت: فکر می کنم با توســعه ستون دوم 
آکوس فرصت هایی در آینده وجود خواهد داشت. شین وون 
شــیک با اشاره به مشــارکت متقابل دو کشور در رزمایش 
چندجانبه »تالیسمان سابره« و رزمایش »سپر آزادی« کره 
جنوبی در سال گذشــته میلادی، گفت: سئول و کانبرا بر 
تعهد خود برای گسترش بیشتر روابط دوجانبه آینده محور 
به خصوص تقویت آموزش نظامی مشترک تاکید کردند. وی 
گفت: متعهد هســتیم که این رزمایش های مشترک را در 
اشکال مختلف ادامه و سطح همکاری نیروهای مسلح خود 

را بیش از پیش ارتقا دهیم.
به گفته وزیران دوکشور، در این نشست درباره طیف وسیعی 
از موضوعات مورد علاقه مشــترک از گسترش همکاری در 
منطقه هند-آرام گرفته تا صنایع دفاعی و تلاش برای مقابله 
جدی با آنچه »تهدیدات نظامی رو به تحول کره شــمالی« 

خوانده شده، گفت وگو شده است.
چو تــه یول وزیر امور خارجه کره جنوبی در این نشســت 
مطبوعاتی اظهار داشت: توافق کردیم که برای جلوگیری از 
دسترسی کره شمالی به منابع مالی برای توسعه غیرقانونی 
هسته ای و موشــکی این کشور و خنثی کردن فعالیت های 

غیرقانونی پیونگ یانگ همکاری کنیم.

تروریسم

میلیتاری

استراتژیک
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علی رغم  واشــنگتن  بین الملل:  گروه 
ژست حمایت از اسرائیل؛ در پشت پرده 
به آب و آتش می زنــد تا آتش بس در 
»آنتونی  برقرار شود.  و خاورمیانه  غزه 
بلینکــن« وزیرامورخارجه آمریکا در 
چارچوب مذاکرات آتش بس به گوشه و 
به یک  تا  کنار خاورمیانه سفر می کند 

نتیجه مطلوب برسد.
بلینکن که به ســرزمین اشغالی رفته ، روز 
چهارشنبه و در دیدار با »اسحاق هرتزوگ« 
رئیس رژیم صهیونیســتی، جنبش مقاومت 
فلســطین )حمــاس( را تنهــا مقصر عدم 
حصول توافق آتش بس دانست و تاکید کرد 
این توافق هرچه ســریع تر باید حاصل شود. 
این دیپلمات ارشد آمریکایی پا را از این هم 
فراتر گذاشــته و در اظهاراتــی که انتقادات 
پیشــین واشــنگتن از عملکــرد نظامیان 
صهیونیســت در غــزه را نقــض می کند، 
حتی رنجــی که در نتیجــه حملات رژیم 
صهیونیستی به غزه متوجه فلسطینیان شده 
را هم به گردن حماس انداخت! وزیر خارجه 
آمریــکا همچنین بر ضــرورت توافق رژیم 
صهیونیستی و حماس برای آتش بس تاکید 
کرد و گفت: »حتی در این زمان دشوار هم 
ما مصمم به تحقق یک توافق آتش بس برای 
آزادی اســرا هســتیم... جای هیچ تعلل و 

بهانه ای نیست؛ اکنون وقت )توافق( است.«
نکته بنیادین در میان موضع گیری بلینکن 
اینجاست که کابینه جنگ طلب نتانیاهو نه 
تنها دنبال ادامه جنگ اســت که گسترش 
تنش را مطالبه می کند. اپوزیسیون اسرائیل 
ضمن برشــمردن خطرات گسترش جنگ 
از کابینــه به دلیل آتش  با بازی به شــدت 
انتقاد کرده و خواهان تبادل اســرا هستند. 
بلینکن پس از دیدار با هرتزوگ با معترضانی 
اسرائیلی دیدار و به شکل خصوصی گفت وگو 

کــرد. ســازمان رادیــو و تلویزیــون رژیم 
صهیونیســتی به نقل از وزیــر امور خارجه 
آمریکا گزارش داد: »تل آویو پیشنهاد خوبی 
ارائه کرد و منتظر پاسخ حماس درباره توافق 

تبادل اسرا بین ۲ طرف است«.
ادامه مذاکرات در قاهره 

به موازات سفر بلینکن به خاورمیانه، هیاتی 
از حماس ظرف چند روز گذشــته در قاهره 
مشغول مذاکره برای  آتش بس هستند. یک 
منبع آگاه فلسطینی روز سه شنبه جزئیات 
پیشرفت مذاکرات قاهره و آخرین تحولات را 
به المیادین فاش کرد و توضیح داد که این 
سند که به جنبش حماس ارائه شده حاوی 

نکات مثبت و کاهش موضع اسرائیل است.
این منبع خاطرنشــان کرد کــه پایبندی 
حماس به ســند ارائه شــده در ۱۴ مارس 
و پایبندی به تمام بندهای آن اشــغالگران 
را مجبــور بــه عقب نشــینی در خصوص 
موضوعــات آتش بس، عقب نشــینی از غزه 
و بازگشــت آوارگان کرد.قطر و مصر محور 

اصلی مذاکرات هستند.
گفته شــده که هنوز نکات بحث برانگیز در 
مورد موضوع اسیران صهیونیست وجود دارد 
و برای توافق بر ســر تعداد و کیفیت آزادی 

آنها نیاز به زمان هست.
مراحل احتمالی توافق

براساس گمانه زنی ها ، این توافق چارچوبی با 
هدف آزادی تمام اسرای صهیونیست در نوار 
غزه چه غیرنظامیان و چه سربازانی که مرده 
یا زنده هســتند و برقراری آرامش پایدار در 
نوار غزه است. این توافق شامل سه مرحله به 

شرح زیر است:
۱- مرحلــه اول؛  ۴۰ روز بــا امکان تمدید 

آتش بس
-توقف موقت عملیات نظامی متقابل بین ۲ 
طرف و عقب نشــینی نیروهای اسرائیلی به 

سمت شــرق و دور از مناطق پرجمعیت به 
منطقــه ای نزدیک به مرزها در همه مناطق 

نوار غزه )به جز دره غزه(.
-توقــف پروازهای نظامی و شناســایی در 
نوار غزه به مدت هشــت ساعت در روز و به 
مدت ۱۰ ساعت در روزهای آزادی بازداشت 

شدگان و اسرا.
-بازگشــت غیرنظامیــان آواره بــه مناطق 

سکونت خود:
در روز هفتــم )پــس از آزادی همه زنان(، 
نیروهای اســرائیلی از خیابان الرشــید به 
ســمت شــرق در امتــداد خیابــان صلاح 
الدین عقب نشــینی می کنند، به نحوی که 
این کار شــرایط را بــرای ورود کمک های 
بشردوســتانه و آغاز بازگشــت غیرنظامیان 
آواره غیرمســلح به مناطق زندگی شــان و 
حرکــت آزادانه غیرنظامیان در تمام مناطق 
نوار غزه تسهیل می کند. در روز بیست و دوم 
)پس از آزادی دو ســوم بازداشت شدگان(، 
نیروهای اسرائیلی از مرکز نوار غزه )به ویژه 
محور نتزاریم و محور میدان کویت( در شرق 
جاده صلاح الدین بــه منطقه ای نزدیک به 
مرز عقب نشــینی می کنند و این مساله به 
غیرنظامیان آواره اجازه بازگشــت به محل 

زندگی خود در شمال نوار غزه را می دهد.
تســهیل ورود مقادیر فشــرده و مناســب 
کمک های بشردوســتانه، مــواد امدادی و 
سوخت )۵۰۰ کامیون، از جمله ۵۰ کامیون 
سوخت، از جمله ۲۵۰ کامیون برای شمال 
غزه( که شــامل ســوخت مورد نیــاز برای 
راه اندازی نیروگاه برق و تجارت و تجهیزات 
مورد نیاز برای آواربرداری و بازســازی و راه 
اندازی بیمارســتان ها، مراکز بهداشــتی و 
نانوایی ها در هر منطقه ای از نوار غزه اســت 
و این امر در تمام مراحل توافق ادامه خواهد 

داشت.

- مبادله زندانیان و اسرا بین ۲ طرف:
- حماس حداقل ۳۳ زندانی مرد و زن را آزاد 
می کند، تمامی بازماندگان اسرائیلی از جمله 
زنان )غیر نظامی و سرباز(، کودکان )زیر ۱۹ 
سال(، سالمندان )بالای ۵۰ سال( و بیماران 

و مجروحان.
- حماس تمامی زندانیان زنده اســرائیلی، 
از جملــه زنان و کــودکان غیرنظامی )زیر 
۱۹ ســال( را آزاد می کند. در مقابل، رژیم 
صهیونیستی به ازای هر زندانی اسرائیلی که 
آزاد می شــود، ۲۰ کودک و زن را بر اساس 
لیست های ارائه شده توسط حماس بر اساس 

قدیمی ترین بازداشت شدگان آزاد می کند.
- حماس تمام اســرای زنده اســرائیلی اعم 
از افراد مســن )بالای ۵۰ سال(، بیماران و 
مجروحان را آزاد می کنــد. در مقابل، رژیم 
صهیونیســتی ۲۰ زندانی مسن )بالای ۵۰ 
ســال، بیماران و مجروحان( را آزاد می کند 
)بر این اساس که باقیمانده مدت محکومیت 

آنها از ۱۰ سال بیشتر نباشد(.
- حماس تمام ســربازان زن اســرائیلی را 
آزاد می کند. رژیم صهیونیســتی ۴۰ زندانی 
را از زندان های خود به ازای هر ســرباز زن 
اسرائیلی آزاد می کند.)۲۰ محکوم ابد و ۲۰ 
نفر که باقیمانده مدت محکومیت آنها از ۱۰ 
ســال بیشتر نباشــد.( همچنین این مساله 
همراه با حق رژیم صهیونیستی برای امتناع 

از آزادی برخی اسرا است.
- هــر کدام از زندانیان محکوم به حبس ابد 
که قرار است آزاد شوند می توانند در غزه یا 

خارج از آن آزاد شوند.
از روز چهاردهــم، تعداد توافق شــده ای از 
نیروهــای نظامی مجــروح اجــازه عبور از 
گذرگاه رفح بــرای دریافت خدمات درمانی 

را خواهند داشت.
۲- مرحله دوم؛۴۲ روز

تکمیل توافقنامه در مورد مقدمات لازم برای 
بازگشــت آرامش پایدار و اعلام لازم  الاجرا 
شــدن آن قبل از آغاز تبادل اســرا بین دو 
طرف - تمامی مردان اســرائیلی باقی مانده 
)غیــر نظامــی و ســرباز( - در ازای تعداد 
توافق شده زندانیان فلسطینی در زندان های 
اســرائیل و خروج نیروهای اسرائیلی از نوار 

غزه.
آغاز تمهیدات لازم برای بازسازی همه جانبه 
منازل، تاسیسات غیرنظامی و زیرساخت های 

غیرنظامی که در اثر جنگ ویران شده اند.
۳ - مرحله سوم؛۴۲ روز 

تبادل کلیه اجساد ۲ طرف پس از شناسایی.
اجرای طرح بازســازی پنج ســاله نوار غزه 
شــامل خانه هــا، تأسیســات غیرنظامی و 

زیرساخت ها.
طرف فلســطینی از بازسازی زیرساخت ها و 
تأسیســات نظامی خودداری می کند و هیچ 
گونــه تجهیزات، مواد خام یا ســایر اجزای 
مورد اســتفاده برای مقاصد نظامی را وارد 

غزه نمی کند.

پلیــس آمریــکا بــرای ســرکوب 
دانشجویانی که در دانشگاه فلوریدای 
جنوبی در شهر تامپا تحصن کرده اند، از 

گاز اشک آور استفاده کرد.
به گزارش الجزیره، تصاویر ویدیویی نشــان 
می دهد که پلیس بامداد چهارشنبه به سوی 
معترضان گاز اشــک آور شــلیک و ۲ نفر را 
نیز بازداشــت کرد. از سوی دیگر خبرهای 
رسانه ها حاکیست که پلیس شهر نیویورک 
نیز برای ســرکوب اعتراضات دانشجویان و 

حامیان فلسطین، وارد دانشگاه کلمبیا شد.
تصاویر ویدیویی نشــان می دهد که پلیس 
نیویورک ســیتی وارد دانشــگاه شــده و 
معترضان نیمکت هــا را مقابل ورودی های 
ســاختمان قرار داده و دست های یکدیگر را 
گرفته و شــعارهایی در حمایت از فلسطین 
ســر دادند.آسوشــیتدپرس گزارش داد که 

پلیس معترضان را بازداشت کرد.
گروه های  اصلــی  از خواســته های  یکــی 
دانشــجویی طرفدار فلســطین در دانشگاه 
کلمبیــا آن اســت که این دانشــگاه وجوه 

ســرمایه گذاری را از شــرکت هایی کــه از 
حملات اسرائیل به غزه سود می برند، خارج 

کند.
دانشــگاه کلمبیا روز دوشــنبه در بیانیه ای 

اعــلام کرد که در حالی کــه گفت وگوهای 
ســازنده بین رهبران دانشجویان و مقامات 
دانشــگاهی ادامــه دارد، »متأســفانه، مــا 

نتوانستیم به توافق برسیم.«
۲۱ نماینده دموکــرات مجلس نمایندگان 
آمریکا روز دوشنبه به وقت محلی در نامه ای 
به هیات امنای دانشگاه کلمبیای نیویورک 
نوشتند: زمان آن است که دانشگاه قاطعانه 
عمل کند، کمپ هــای معترضان را منحل 
کرده و امنیت و ایمنی همه دانشجویان خود 

را تضمین کند.
دانشــگاه کلمبیــای نیویــورک آمریکا که 
ایــن روزها کانون جنبش »همبســتگی با 
مردم غزه« شــده است، از معترضان حامی 
فلسطین خواسته بود متفرق شوند و در برابر 
خواسته دانشجویان این دانشگاه اعلام کرد 

که روابط با اسرائیل را قطع نخواهد کرد.

متن پیشنهادی به حماس منتشر شد

عقب نشینی اسرائیل در مذاکرات

تشدید خشونت پلیس آمریکا علیه دانشجویان معترض

خروج هلند از ائتلاف علیه یمن درگیری سنگین در دریای سرخ
ناوچه هلندی »ترومپ« پس از گذران یک ماه در دریای ســرخ، این منطقه را 

ترک کرد و وارد بندر بمبئی در هند شد.
به نوشته روزنامه ایندین اکسپرس، این ناوچه هلندی برای چهار روز در آب های هند لنگر 

انداخت و در ۲۸ آوریل به سمت شرق آسیا روانه شد.
»ترومپ« یک ناوچه فرماندهی و دفاع هوایی اســت که توســط نیروی دریایی سلطنتی 
هلند مســتقر شده و هدف آن »ارائه مســیری امن برای کشتی های باری که از منطقه 

دریای سرخ عبور می کنند« اعلام شده است.
این خبر در حالی منتشــر شــده که حملات ارتش یمن به کشــتی های مرتبط با رژیم 
صهیونیســتی و همچنین درگیری میان نیروی دریایی یمن و کشتی های جنگی ائتلاف 
آمریکا و اروپا در منطقه شدت گرفته است. پیش از هلند، فرانسه و آلمان نیز کشتی های 
جنگی خود را از منطقه خارج کرده بودند. روز جمعه هم نیروی دریایی آمریکا اعلام کرد 
کــه ناو هواپیمابر یو اس اس دوایت دی آیزنهاور و ناوشــکن یو اس اس گریولی پس از 
حدود چهار ماه حضور در دریای سرخ از کانال سوئز به سمت شرق مدیترانه عبور کرده اند.

منابع مطلع از تشدید تنش در دریای سرخ و اقیانوس هند طی ساعات گذشته 
و شــکل گیری یک جنگ دریایی نامحدود درپی عملیات های ارتش یمن علیه 
کشتی ها و ناوهای آمریکایی، انگلیسی و صهیونیستی در این مناطق خبر دادند.

 یک منبع وابســته به کشتیرانی در صنعا روز چهارشــنبه »عملیات دریایی یمن که در 
ســاعات گذشته انجام شد، اهمیت زیادی داشت و نشان دهنده میزان توسعه توانایی های 
نظامــی نیروهای صنعا بود«. ایــن منبع آگاه به روزنامه لبنانــی الاخبار گفت: عملیات 
هدف قرار دادن کشتی صهیونیســتی MSC ORION در اقیانوس هند با استفاده از 
هواپیماهای پیشــرفته و در دورترین نقطه در غرب جزیره ماداگاسکار در جنوب اقیانوس 
هند انجام شد.به عقیده ناظران، این یک پیشرفت قابل توجه است که پیامدهای عمده ای 
بر حرکت کشــتی های تجاری اســرائیل خواهد داشت که از مســیر دماغه امید نیک به 
بنادر این رژیم می روند. ســرتیپ »یحیی سریع« سخنگوی نیروهای مسلح یمن بامداد 
 MSC سه شنبه اعلام کرده بود که ارتش این کشور با تعدادی پهپاد، کشتی صهیونیستی

ORION در اقیانوس هند هدف قرار گرفت.

تداوم بحران امنیتی در اکوادور
رئیس جمهوری اکوادور به دلیل تداوم شرایط »درگیری مسلحانه داخلی« که 
در آغاز ســال جــاری میلادی )ژانویه ۲۰۲۴- اوایــل دی ماه( به منظور مهار 
شورش گروه های جنایتکار در خیابان ها و زندان ها اعلام شد، از اعمال وضعیت 

اضطراری جدید در پنج استان این کشور خبر داد.
به گزارش خبرگزاری پرنسا لاتینا، در فرمان دنیل نوبوآ رئیس جمهوری اکوادور 
که در تارنمای رسمی ریاست جمهوری این کشور منتشر شده، آمده است: در 
چارچوب تداوم درگیری های مسلحانه داخلی در استان های ال اورو، گوایاس، 
 El Oro, Guayas, Los Ríos, Manabí,( لوس ریوس، مانابی و سانتا النا
Santa Elena( وضعیت اضطراری اعلام می شود. بر اساس این متن رسمی، 
»این اقدام استثنایی به مدت ۶۰ روز لازم الاجرا خواهد بود و در پاسخ به افزایش 
درگیری ها و همچنین ضرورت انجام عملیات تاکتیکی علیه گروه های مســلح 
سازمان یافته در این استان ها انجام می شود«. رئیس جمهوری اکوادور، در حالی 
که کمتر از ۲ ماه از روی کار آمدن وی می گذشــت، پس از فرار سرکرده  یکی 
از گروه های جنایتکار و وقوع برخی شــورش ها در زندان ها، وضعیت اضطراری 
اعلام کرد. نوبوآ با امضای فرمانی اجرایی علیه باندهای تبهکار و قاچاقچیان مواد 
مخدر، اعلان »جنگ« کرد و این اعلامیه »درگیری مسلحانه داخلی« در ژانویه 
سال جاری میلادی، به دولت اجازه داد تا فهرستی از ۲۰ سازمان جنایتکار که 
در اکوادور فعالیت می کنند، تهیه و آن ها را به عنوان »تروریست ها و بازیگران 
غیردولتی متخاصم« طبقه بندی کند. به این ترتیب، وضعیت ناامنی در اکوادور، 
پس از فرار آدولفو ماســیاس با نام مســتعار فیتو سرکرده باند جنایتکار لوس 
چونروس از زندان لیتورال واقع در جنوب غربی این کشور، در شرایطی که وی 
در حال گذراندن محکومیت ۳۴ ساله به دلیل جرائم جنایت، قتل و قاچاق مواد 

مخدر بود، بدتر شد.

دیپلماتیک

کی یف دنبال خرید 300هزار پهپاد  مخالفت ژرمن ها با ارسال موشک »تاروس« به اوکراین 
»دنیس شمیهال« نخســت وزیر اوکراین در نشست کابینه گفت: »با توجه به 
هزینه ای که اختصاص یافته، ۳00 هزار پهپاد قرار اســت به نیروهای امنیتی و 

دفاعی اوکراین تحویل داده شود.«
وی افزود، اوکراین پیشتر بودجه ای را برای خرید پهپاد در سال جاری میلادی اختصاص 

داده بود.
اوکراین به دلیل فشــارهای روسیه به سرعت در حال ســاخت و تولید انواع مختلفی از 
پهپادهاســت. در هفته های اخیر، کی یف همچنین حملاتش را علیه مناطقی از روســیه 

تشدید کرده است.
پیشتر وزارت دفاع روسیه اعلام کرد سه پهپاد اوکراینی را بر فراز مناطق بلگورود و کرسک 

رصد کرده است.
در ایــن میان، این وزارتخانه همچنین گزارش کرد اوکراین پایگاه های نظامی روســیه را 
در کریمه با موشــک هایی که از آمریکا دریافت کرده، هدف قرار داده اســت. همچنین 
سیســتم های دفاع هوایی روسیه شش موشــک دوربرد ATACMS را در ۲۴ ساعت 

گذشته خنثی کرده اند.

بر اساس نظرسنجی جدیدی مشخص شد که اکثریت آلمانی های مخالف ارسال 
موشک های دور برد »تاروس« به اوکراین هستند.

بر اساس نظرسنجی موسسه »فورسا« برای کانال تلویزیونی NTV مشخص شد که ۵۶ 
درصد از آلمانی ها مخالف ارســال موشــک های تاروس به اوکراین هستند درحالیکه ۳۷ 
درصد موافق این قضیه بودند که در مقایســه با مارس ۲۰۲۴ که ۲۸ درصد مخالف بود، 

رشد قابل توجهی داشت.
در این نظرسنجی همچنین مشــخص شد میزان حمایت رای دهندگان حزب سبزها از 
تامین موشک های تاروس آلمان به اوکراین ۶۳ درصد است درحالیکه اکثریت مخالفت ها 
با ایده ارسال این موشک های دوربرد به اوکراین در میان رای دهندگان حزب چپ افراطی 

و آلترانیوی برای آلمان هستند.
در این نظرســنجی بیش از ۲۰۰۰ نفر شرکت داشتند. اوکراین مدت هاست که از آلمان 
درخواست کرده تا موشک های تاروس برایش تامین کند. این موشک ها مشابه موشک های 

»استورم شدو« انگلیسی هستند که پیشتر در اختیار اوکراین قرار گرفته است.
برد موشک های تاروس بیشتر از موشک های انگلیسی است و ۵۰۰ کیلومتر است.
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اتمام فیلمبرداری »خاور در میانه« 

گروه فرهنگی: فیلمبرداری فیلم کوتاه »خاور در میانه«ســاخته مشترک 
رامین فرزانه و پریسا صدائی به پایان رسید.

 این فیلم پروژه جدید و مشترک رامین فرزانه و پریسا صدائی آذر کارگردانان 
ایرانیست که فیلم های قبلی آن ها در جشنواره های جهانی خوش درخشیده اند. 
»خاور پسر جوان تنها روستایی  وفادار به عشق  ال  آی دختر شهری است، او 
برای دیدن ال آی هر روز  از روســتا به شــهر می رود  اما ال آی دلباخته موکا 
)ســگ خانگی اش(اســت، خاور تلاش می کند معنای وفاداری رابطه انسان به 

انسان و انسان به حیوان را بفهمد...«
فیلمبرداری این فیلم طی ده جلسه در اطراف اردبیل انجام شد و این فیلم 

پس از تدوین برای ارسال به جشنواره های بین المللی آماده خواهد شد.
اسامی سایر عوامل»خاور در میانه« به این شرح است: بازیگران: پریسا صدائی 
آذر، حســام قدیمی، داوود کامرانی خان اوغلان کامرانی، هاشم بیگ محمدی، 
پرویز اصغری، سالار ملکی، رامین دانش، مهدی حسن نژاد، رسول حیدری و... 
تصویربردار: رامین فرزانه- صدابردار: امیرعباس علیرضایی-تدوین: رضا گنجه- 
دستیارصدا: پیمان خدایی دستیار کارگردان: زهرا پسندی و امیرفرزانه-دستیار 
تصویر: یوسف قلی زاده- هماهنگی: یوسف قلی زاده- منشی صحنه: الهام فرزانه 
- مدیر تولید: فرزاد فرزانه - عکاس: پریسا مهام- مشاور رسانه ای: مهین نوبخت 

-پشتیبانی فنی: شرکت سینمایی ترنج

فیلم کوتاه

انتخاب بهترین
 آهنگساز فستیوال آمریکایی

جایزه بهترین آهنگساز فستیوال آمریکایی به رامین حسین پور و ویدئو آرت 
»صورتگر« رسید.

به گزارش ایســنا، رامین حســین پور، نویســنده، کارگردان و آهنگســاز 
 ویدئــو آرت »صورتگر« برنده جایزه بهترین آهنگســاز از فســتیوال جهانی 
»LA Sun Film Festival« لس آنجلس آمریکا در ماه آوریل سال ۲۰۲۴ 
شــد. این جشنواره بیست و ششــمین دوره خود را پشت سر گذاشت. هدف 
این جشــنواره ارائه یک فرصت بین المللی به فیلمسازان مستقل و حمایت از 
آنها است. ویدئو آرت »صورتگر« به نویسندگی، کارگردانی و آهنگسازی رامین 
حســین پور همچنین برنده بهترین انیمشــین متحرک از فستیوال روسیه، 
بهترین مســتند کوتاه و فیلم تلفیقی ـ تجربی از فستیوال نیوجرسی آمریکا، 
بهترین فیلمنامه مســتند از فستیوال تاتنهام، نشان افتخار بهترین کارگردانی 

لندن و بهترین ویدئوی تلفیقی جشنواره هنری برلین شد. 
»صورتگر« سال ۱۴۰۰ با مجوز دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
ساخته شده و آهنگسازی، تنظیم، خوانندگی و نوازندگی گیتار الکتریک آن نیز 
برعهده رامین حسین پور بوده است.   حسین پور سال ۹۴ با تلفیق هنر معماری، 
موســیقی و ســینما دو اثر با نام های »غنیمت« و »اشتیاق« تولید کرد که در 

فستیوال های بین المللی به عنوان فینالیست حضور پیدا کرده اند.

موسیقی

تخریب قلعه »هری پاتر« در اوکراین

ساختمان یک موسسه آموزشی در اوکراین معروف به »قلعه هری پاتر« در 
حمله موشکی روسیه ویران شد.

به گزارش ایسنا، ساختمانی که آکادمی حقوق خصوصی اودسا در آن قرار 
دارد به »قلعه هری پاتر« مشهور است و تصاویری که خبرگزاری رویترز منتشر 
کرده است، نشان می دهند سقف این ساختمان زیبا در نزدیکی ساحل تخریب 
شده اســت. مقامات اوکراینی حمله مســکو به این بنای تاریخی در اودسا را 
جنایت جنگی خواندند و اعلام کردند در جریان این حمله دست کم چهار نفر 
کشته شدند. این قلعه ساحلی که به سبک گوتیک ساخته شده، دارای باغ های 
زیبا، ســاحل خصوصی و زمین تنیس در کنار آب است. این بنای برجسته به 
دلیل شباهت های معماری اش به هاگوارتز، قلعه و خانه مدرسه جادوگری که در 
فیلم های »هری پاتر« به تصویر کشــیده شده بود، این نام مستعار را به دست 

آورده است.

۱۰ انیمیشن کوتاه ایرانی در جشنواره روسی

جشنواره بین المللی فیلم انیمیشن »ورونژ« روسیه فهرست فیلم های خود را 
با حضور ۱۰ اثر ایرانی اعلام کرد.

به گزارش جی پلاس،  انیمیشن »پر« به کارگردانی صادق جوادی، »فهمیدم 
چکار کنم« از ریحانه کاوش، »ارئه« ســاخته فریبا عبدالخانی، »بالاتر از نور« 
ساخته سمیه نیلی، »ملودی« به کارگردانی احمد عربانی، »مسافری از گانورا« 
ساخته سید احمد علمدار، »وارونه« از فهیمه قائدی، »متورم« به کارگردانی 
زهرا خورشــیدی، »بازنشستگی« از سارا حنیف و »سفر« به کارگردانی ناهید 

الهامی، آثار ایرانی راه یافته به این جشنواره پویانمایی هستند. 
جشنواره ورونژ روسیه از  ۳۰ می تا دوم آوریل )۱۰ تا ۱۳ خردادماه( امسال 

برگزار می شود.

اخبار کوتاه

مسعود اسکویی درگذشت

مسعود اسکویی، گوینده و کارشناس مجری پیشکسوت 
رادیو کــه از چندی پیش در بیمارســتان بســتری بود، 

درگذشت.
به گــزارش ایرنا از معاونت صدا، شــادروان مســعود 
اســکویی، گوینده و مجری کارشناس پیشکسوت شبکه 
رادیویی ورزش که چندی پیش به دلیل شکستگی ناحیه 
لگن و پا در بیمارستان بستری بود، دار فانی را وداع گفت.

دوستداران ورزش از نســل قدیم، گزارش های مسعود 
اسکویی پیشکسوت رسانه های ورزشی را در برنامه »ورزش 
از نگاه دو« تلویزیون از جملــه فوتبال به یاد دارند. وی از 
سال ۶۰ به بعد به رادیو رفت و مسابقات ورزشی را گزارش 
می کرد. اســتاد اسکویی قدیمی ترین مجری کارشناس و 
گوینده ورزشی صدا و ســیما بود که دوره تهیه کنندگی 
برنامه های تلویزیونی را در تلویزیون آلمان گذراند و یکسال 
در شــهرهای زونه گورگ و ماینس با تلویزیون همکاری 
کرد. یکی از شاخصه های او در اجرا، ارائه گزارش مسابقات 
ورزشــی بدون داشــتن نگاه جانبدارانه بود. او همیشه در 
مصاحبه هایش با اهالی رسانه به ریشه اش در ایران و عشق 
به کارش تاکید می کرد و همین عشق به مردم باعث شد با 
اینکه حال مساعدی نداشت اما سال تحویل پشت میکروفن 
رادیو نشست تا شنوندگان رادیو ورزش بخش هایی از برنامه 

سال تحویل را با اجرای او بشنوند.

پل آستر درگذشت

پل آستر، نویسنده مشــهوری که ۳۴ عنوان کتاب در 
کارنامه دارد و تقریباً بیشترشان به فارسی ترجمه و منتشر 

شده اند، بر اثر ابتلا به سرطان در ۷۷ سالگی از دنیا رفت.
به گزارش مهر، آســتر با انتشار اولین کتابش با عنوان 
»اختراع انزوا« با تحســین منتقدان روبه رو شــد. جایگاه 
او به عنوان یکی از برجســته ترین نویســندگان آمریکایی 
با مجموعه ای از ســه داســتان مرتبط با هم که به عنوان 
»ســه گانه نیویورک« منتشر شد، تثبیت شد. این ۳ کتاب 
شامل »شــهر شیشــه ای« )۱۹۸۵(، »ارواح« )۱۹۸۶( و 
»اتاق قفل شده« )۱۹۸۶( هستند. کتاب های سه گانه برای 
پرداختن به پرسش های اگزیستانســیال، با موضوع رمان 

پلیسی بازی می کنند. 
داســتان های او اغلــب با مضامین تصادف، شــانس و 
سرنوشــت بازی می کنند. بســیاری از قهرمانــان او خود 
نویســنده هســتند و مجموعه آثار او خودارجاعی است و 
شخصیت هایی از رمان های اولیه دوباره در رمان های بعدی 
ظاهر می شوند. آســتر خالق ۱۸ رمان بود که از این میان 
چندین عنوان به فیلم تبدیل شده اند که »موسیقی شانس« 
از آن جمله است. او بعد ها خودش فیلمنامه هایی نوشت که 
با فیلمنامــه »دود« )۱۹۹۵( با بازی هاروی کایتل، ویلیام 

هرت و جیانکارلو اسپوزیتو شروع شد. 

آغاز فعالیت تیم های نوجوان 
در کتابخانه آستان قدس

 ۱۱( سه شــنبه  لگزیان:  فرهنگی- جــواد  گروه 
اردیبهشت( جلســه مسئولین شیفت سازمان کتابخانه ها، 
موزه هــا و مرکز اســناد آســتان قدس رضوی در ســالن 

کنفرانس کتابخانه مرکزی حرم مطهر برگزار شد.
حجت الاسلام  والمسلمین سید جلال حسینی، ریاست 
ســازمان کتابخانه ها، موزه ها و مرکز اســناد آستان قدس 
رضوی در ابتدای جلســه با تشکر از خادمیاران بر اهمیت 
اخــلاص در کار تاکیــد و از خادمیاران خواســت که قدر 
کرامت و توجه امام رضــا)ع( را در جریان حضور در حرم 
بدانند و آن را همواره در نظر داشته باشند. ایشان همچنین 
با توجه به اهمیت جذب نوجوانان در سازمان کتابخانه ها، 

خبر خوب موافقت با این امر را اعلام فرمودند. 
دکتر سید عباس مرجانی مدیر فعالیت های داوطلبانه و 
خادمیاری سازمان از کار و خدمت بی نظیر خادمیاران تشکر 
و نقش خادمیاران را اساسی و سبب پشتگرمی مدیران در 
جهت ادامه فعالیت دانست. دکتر مرجانی تصریح کرد که 
این اولین بار است که نیروی داوطلب برای تمامی مراحل 
کار در یک سازمان فرهنگی بکارگیری و استفاده می شود. 
ایشــان با توجه به خبر خوب حضور نوجوانان در کتابخانه 
نوید داد به زودی بخشهای ویژه ای برای نوجوانان تاسیس 
و راه اندازی خواهد شــد و کتابخانه شــاهد کار و فعالیت 

تیم های نوجوان خواهد بود.

»شروود« یک سریال جنایی 
در شبکه چهار

مینی ســریال جدیــد جنایی - معمایی ۶ قســمتی 
»شروود« از بامداد یکشــنبه ۱۶ اردیبهشت ماه از شبکه 

چهار پخش می شود.
مینی سریال جدید ۶ قسمتی »شروود« سریالی است 
در گونه درام، جنایی و معمایی محصول ۲۰۲۲ انگلستان 
به کارگردانی جیمز گراهام که این سریال از یکشنبه، ۱۶ 
اردیبهشت، در ۶ شب متوالی در ساعت صفر بامداد پخش، 
و تکرار آن در ساعت های ۱۱ و ۱۸ همان روز انجام خواهد 
شــد، به روی آنتن شــبکه چهار می رود. دیوید موریسی، 
لسلی منویل، رابرت گلنیستر در این سریال به ایفای نقش 
پرداخته اند.  به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، این سریال 
توانسته امتیاز ۷ از ۱۰ از درگاه تخصصی IMDB کسب 

کند و برنده جایزه BAFTA در سال ۲۰۲۳ شود. 

یادمان

کتابخانه

تلویزیون

پیشــینه معلم  بودن برای بعضی از 
بازیگران سینمای ایران، اتفاقات جالبی 
را رقم زده؛ باعث شــده تا سیدجواد 
شود.  علیخانی  احسان  معلم   هاشمی، 
مهران رجبی در کلاس درس، جدی تر 
باشد و زهره حمیدی، والدین بچه ها را 
البته که  مثل کاراکترهای فیلم ببیند. 
مهوش وقاری را نیز وادار کرده تا برای 

همیشه تدریس را کنار بگذارد.
به گزارش ایرنا، »بازیگری همان معلمی 
اســت با این تفاوت که تخته معلمی، سیاه 
است و تخته بازیگری، سفید«. این جمله را 
سیدجواد هاشمی در یکی از مصاحبه هایش 
گفته اســت. بازیگری که احتمالا بیشتر از 
بقیه می دانیم و خبر داریم که معلم است و 
سال هاست در استخدام آموزش و پرورش. 
کسی که حتی در همین مصاحبه می گوید 
که هنرپیشه نیســت و معلم است و حتی 
احســان علیخانی و فرزاد جمشیدی روزی 

شاگردهایش بوده اند.
علاوه بر او، بازیگران دیگری هم هستند 
که نمی دانیم پیش از آن که بازیگری پیشه 
کنند، معلم بوده اند. بعضی نیز مانند هاشمی، 
همچنان معلم اند و از تدریس لذت می برند. 
سینمای ایران از این دست معلم ها هم کم 
نداشــته؛ از آن معلم هایی که ســر کلاس، 

نصف بیشتر زنگ را به سوالات شاگردانشان 
دربــاره فیلم هایی که بازی می کنند، جواب 
داده اند. همان هایی که امروز سینما بیشتر 
از هــر زمــان دیگری باید به احترامشــان 

بایستد و تمام قد به آنها تبریک بگوید.
احتمــالا بســیار تعجب برانگیز باشــد 
شــنیدن اینکه سیدجواد هاشمی؛ بازیگری 
که اکثــر نقش هایش با جبهــه و جنگ و 
شهادت عجین شده، ۲۹ سال است که معلم 
آموزش و پرورش اســت و به جز انگلیسی، 
ریاضی و فیزیــک، همه چیز تدریس کرده 
است.  هاشــمی این طور که تعریف کرده 
از ۱۷ سالگی معلم بوده و تدریس می کرده 
و آنقدر ســن کمی داشته که گاهی او را با 

شاگردانش اشتباه می گرفتند. 
البتــه که او در مصاحبه ای گفته بود که 
تعلیقــش کردند اما چون بــرای پول هیچ 
وقت درس نداده، بیشــتر شــاگردانی که 
وارد این حوزه کرده، برایش اهمیت دارند. 
او گفته است: شــاید کسی باور نکند فرزاد 
جمشیدی، احســان علیخانی، امیرحسین 
مدرس در رده مجری گری، حسین هوشیار، 
مداحی، شاگردهای  در  بختیاری  ابوالفضل 

من بودند.
شاید کسی باورش نشود شهناز حقیقی، 
امیر بکان، علی تفرشــی و علی لهراســبی 

در حوزه موســیقی، علی سلیمانی، عباس 
غزالــی و خیلی از بازیگرهای اصلی تئاتر یا 
بر و بچه هایی که الان تهیه کننده های اصلی 
برنامه های تلویزیونی هستند، محمد هاشمی 
اصل و قنبری شــاگردهای من بودند و من 
برای همه آن ها خوشــحالم که بهتر از من 
شــدند. پیش از ماه عسل ۹۷ و گفت وگوی 
احســان علیخانــی با او به طور رســمی و 
خبری کســی نمی دانست محمدرضا گلزار 
هم معلم بوده باشد. او در آن مصاحبه گفت 
کــه عربی و معارف کنکــور درس می داده 
و همین تعجب طرفداران او را بیشــتر هم 
کرد.چــون همزمان با تدریــس، بازیگری 
هم می کــردم برای بچه هــا جالب بود که 
معلم شان را مثلا روزها سر کلاس و شب ها 

در تلویزیون ببینند.
گلــزار که نقش شــاخصی بــه عنوان 
معلم در ســینمای ایران نداشته اما در آن 
مصاحبــه گفت که بچــه درس خوان بوده 
و عربــی کنکــورش را ۱۰۰ درصد جواب 
داده بود. همین باعث شــده بود او پیشــه 
معلمی را تجربه کند و ســه ســال عربی و 
معارف درس بدهد. مهران رجبی هم مانند 
سیدجواد هاشــمی از معلم بودن خود زیاد 
صحبت کرده. او با آن که ۲۰ ســال سابقه 
تدریس دارد اما معلمــی را رها کرده و به 

بازیگری روی آورده. جالب آن که ورودش به 
بازیگری هم با بچه های مدرسه همت بوده و 
نقش معلمی را ایفا کرده که هنوز در خاطر 

بسیاری از ما مانده است.
او هــم همچون بقیه بازیگرانی که معلم 
هم بودند، با چالش ســوالات بچه ها ســر 
کلاس دربــاره بازیگری او مواجــه بوده و 
می گوید: یــادم می آید چــون همزمان با 
تدریس، بازیگری هم می کردم برای بچه ها 
جالب بود که معلم شــان را مثلا روزها سر 

کلاس درس و شب ها در تلویزیون ببینند.
دو ســال تدریــس و معلــم دو مقطع 
متفاوت بودن کافی اســت تا او را بازیگری 
بدانیم که پیش از آن کــه پایش به دنیای 
سینما و بازی جلوی دوربین باز شده باشد، 
تجربه دنیای متفــاوت کلاس درس را در 
کارنامه اش داشــته اســت. زهره حمیدی 
بازیگری اســت که اتفاقا جلوی دوربین نیز 
تجربه معلمی را داشــته و در ورود آقایان 
ممنوع هم نقش یک معلــم ریاضی را ایفا 

می کرد.
وقــاری و همســر مرحومــش برعکس 
بســیاری از زوج های بازیگر، به جای آن که 
پشت صحنه یا در آفیش های فیلمبرداری 
با هم آشنا شده باشند، در اداره کل تربیت 
معلم با هم آشنا شدند و بعد ازدواج کردند. 
دو بازیگــر با عقبه معلمی کــه هر دو هم 
بازنشســته آموزش و پرورش هستند. البته 
وقاری در مصاحبه هایش گفته که علیرغم 
عشــق و علاقه ای که به تدریس داشــته، 
زودتر از موعد خود را بازنشسته کرده است.

او از ارتبــاط جالــب بین هنــر تصویر 
و تدریــس و درک بچه هــا از این مســاله 
می گوید: مــن در آن زمان به عنوان بازیگر 
در خانــه شــاگردها هم حضور داشــتم و 
همین باعث شــده بود که با من احســاس 

نزدیک تری داشته باشند. 
گاهی هم بسیاری از بچه ها رودربایستی 
داشتند و به خاطر همین رودربایستی همه 
درس ها را به خوبی می خواندند، چون فکر 
می کردند اگر درس نخوانند من از تلویزیون 

این اتفاق را به خانواده آن ها می گویم.
بچه ها رودربایســتی داشتند و به خاطر 
همین رودربایستی همه درس ها را به خوبی 
می خواندند، چون فکر می کردند اگر درس 
نخوانند مــن از تلویزیون ایــن اتفاق را به 

خانواده آن ها می گویم.

در کنسرت قربانی مخاطب بخشی از اجراست و او 
هم چون رهبر ارکســتری بزرگ مخاطبانش را درگیر 

اجرای خود می کند.
»آلبوم علیرضا قربانــی رکورد پرفروش ها را می  زند.« این 
تیتری اســت که این روزها حسابی فضای موسیقی کشور را 
مواج کرده اســت. در حقیقت علیرضا قربانی خواننده عرصه 
موســیقی سنتی در حالی توانســته موج آفرین باشد که بر 
خلاف جریان موسیقی این روزهای کشور توانسته بازاری را به 
دست گیرد که در انحصار جنسی از موسیقی است که از آن 
به عنوان موسیقی پاپ مصرفی و سرگرم کننده یاد می کنند.  
به گزارش هنر ایــران، این موج آفرینی در حالی رخ داده 
است که برخی معتقدند، موسیقی اصیل در رقابت با موسیقی 
پاپ جا مانده اســت و در این شــرایط رکوردهای چشمگیر 
علیرضا قربانی و فروش میلیونی بلیت های او نشان می دهد 
که علیرضا قربانی توانســته راه خود را در بــازار پر حرف و 

حدیث پیدا کند.
 موفقیتی که مرور کارنامه یک ساله او در سالی که گذشت 
نشــان می دهد، تعداد ســانس های کنسرت او در طول یک 
سال، آن هم از سوی خوانندگان موسیقی ایرانی در کشورمان 
بی سابقه بوده است. او با برگزاری ۹۸ شب کنسرت در تهران، 
رکوردی جدید در زمینه برگزاری تور کنسرت های موسیقی 

ایرانی به نام خود ثبت کرده است.
برای رمزگشایی از این موفقیت نباید تنها به ابعاد موسیقایی 
این هنرمند اکتفا کرد. درحقیقیت اجرای علیرضا قربانی یک 
مجموعــه ای خــاص مختص خود اوســت، مجموعه ای که 

توانسته مخاطب خاص خود را پیدا کند.

نگاه به وجه تفاوت های اجرای علیرضا قربانی با هم قطاران 
او در سبک موســیقی اصیل ارائه دهنده تصویر روشن تری 
است به این سوال که چرا علیرضا قربانی در سبک موسیقی 

اصیل توانسته رکوردهای فروش و جذب مخاطب را بشکند.
یکی از مهمترین ویژگی های موسیقی سنتی ردیف نوازی 
است، ردیف نوازی که امروزه کمتر مورد استقبال هنرمندان 
قرار مــی گیرد. نکته ای که از دیــد علیرضا قربانی هم دور 
نمانده اســت. به عقیده سید محســن حسینی خواننده آواز 
ایرانی معتقد اســت علیرضا قربانی  تلاش کرده تا سازهای 
ایرانی و غیر ایرانی را ترکیب کند، در عین حال که موسیقی 
ایرانــی را به عنوان یک قالــب و چارچوب اصلی در نظر می 
گیرد. این خواننده لحن و موسیقی و ارکستری را که قربانی 
اجرا می کند را نوع جدیدی توصیف می کند نوعی جدیدی 
کــه در آن آواز ایرانی را در قالبی نو ارائه می دهد. آواز ایرانی 

که روی ملودی ایرانی می نشیند.
 اگر از موسیقی متفاوت و صدای گرم و شنیدنی و به گفته 
هوادارانش دلنشین او عبور کنیم، با مرور تجربه او در آخرین 
اجــرا که با صدای گرفته به روی اســتیج رفت به جنبه های 
دیگری از دلایل اقبال مخاطب به این خواننده روبه رو خواهیم 
شد. علیرضا قربانی در مســیر حرفه ای خود تنها به صدای 
خوب خود اکتفا نکرده اســت. بهره  گیری از ارکستر حرفه ای 
بــا کیفیت و نوع خاصی از موســیقی در کنــار صدای گرم 
خود توانســته مکمل خوبی در ارائه یک کار حرفه  ای باشد. 
امــا باز هم این مولفه ها برای تبدیل شــدن به یک خواننده 
موسیقی ســنتی متفاوت کافی نیست، چرا که ممکن است، 
این ویژگی ها در کار ســایر هنرمندان هم دیده شود، مانند 

اساتید بزرگ موسیقی سنتی با حال و هوای امروز که شاید 
همایون شــجریان را تداعی کند.  اما مخاطب خاص قربانی 
یــک وجه تفاوت دیگر دارد. درک این تفاوت برای کســانی 
که کنسرت های دیگرانی را در این عرصه تجربه کرده باشند، 

مشهود تر است. 
در دنیایی که ســلبریتی و هواداری حســابی داغ است، 
علیرضا قربانی توانســت مخاطب خود را شکل دهد، بی آنکه 
خود را تا سطح نازل موسیقی پاپ مصرفی تنزل دهد. بهره -

گیری هوشمندانه از نقاط قوت این سبک از موسیقی در پیوند 
با آنچه مخاطب امروز می  پسندد سبب شده است تا علیرضا 
قربانی با شکســتن رکورد فروش، حسابی در بازار موسیقایی 
امروز کشور سرو صدا به پا کند، سر و صدایی که شاید برای 
بسیاری از خوانندگان موسیقی سنتی که این روزها مهجور 
مانده اند یک الگوی مناســب باشد و یا حتی آن ها را به این 
فکر بی اندازد تا به دنبال مخاطب خاص خود باشــند و آن ها 
هم هوشــمندانه مخاطب خاص خود را خلق کنند، شاید با 

مولفه های جدید و متفاوت مختص خودشان.

به بهانه روز معلم عنوان شد

معلمان ماندگار در سینمای ایران

علیرضا قربانی و جادوی جذب مخاطب

ماجرای »بدل« رضا عطاران در تلویزیون فیلم های خارجی پلتفرم ها زیر نظر سازمان سینمایی
رضا  که  مدت هاست 
تلویزیون  در  عطــاران 
ســریال جدیدی ندارد 
در حالی کــه برخی در 
شایعاتی  فضای  مجازی 
از حضــور او را در این 
می کنند  مطرح  سریال 
به  سریال  کارگردان  اما 

یک واقعیت اشاره کرد.
به گزارش تسنیم، سریال »بدل« به کارگردانی علیرضا مسعودی معروف به علی مشهدی 
در راه آنتن تلویزیون اســت. ســریالی که قرار بود جزو ویژه های عید نوروز باشد اما به هر 
حال بعد از »هفت سر اژدها« ابوالقاسم طالبی پخش خود را آغاز خواهد کرد.  یکی از نکات 
جالب در قصه این سریال، نام خانواده »عطاران« و یکی از شخصیت های محوری داستان 
است که به او »رضا عطاران« گفته می شود. همین نکته باعث شد برخی در فضای مجازی 
از این تیتر اســتفاده کنند: »حضور رضا عطاران در سریال جدید تلویزیون«. خبر در نوع 
خودش جالب اما این صفحات مجازی برای دیده شــدنِ خودشــان از این عناوین خبری 
اســتفاده می کنند وگرنه حقیقت چیز دیگری اســت.  علی مشهدی به عنوان کارگردان 
ســریال به خبرنگار تسنیم گفت: ماجرا از این قرار است که قصه و اتفاقات سریال »بدل« 
در ســال ۱۴۰۲ رقم می خورد و به یک خانواده ای برمی گردد که نسل اندر نسل عطارند. 
به همین خاطر نام فامیلی اش »عطاران« شــده، همچون کسی که به او آهنگر می گویند 
فامیلی اش »ی« نسبتی می گیرد و او را »آهنگری« می خوانند.  وی در خصوص اینکه چرا 
نام پسر خانواده رضا عطاران گذاشته شده و آیا پایِ استفاده ابزاری از نام رضا عطارانِ بازیگر 
شناخته شده در میان است، تأکید کرد: شهرام قائدی نقش پدر را در خانواده عطاران بازی 
می کند، پریســا مقتدی همسرش و عرفان آصفی نقش پسر خانواده را با نام رضا عطاران 
بازی می کند. اصلًا هیچ استفاده ابزاری نشده حتی با وجود رفاقت و قرابت تنگاتنگ با رضا 

عطاران، از او اجازه گرفتم که نامِ کاراکترمان را رضا عطاران بگذاریم. 

رئیس سازمان سینمایی 
کشور در نام های خطاب به 
معاونت ارزشیابی و نظارت 
سازمان ســینمایی اعلام 
ســینمایی  آثار  که  کرد 
خارجــی پلتفرم ها باید از 
این سازمان مجوز دریافت 

کنند.
به گزارش مهــر به نقل از 
اداره کل روابط عمومی سازمان سینمایی، با دستور رئیس سازمان سینمایی کشور، کلیه 
آثار ســینمایی خارجی که در پلتفرم های مختلف عرضه می شــوند، باید تاییدیه سازمان 

سینمایی را جهت نمایش از این سکوها اخذ کنند.
محمد خزاعی در این نامه خطاب به معاونت ارزشــیابی و نظارت سازمان سینمایی، با 
اشاره به حضور پررنگ آثار سینمایی خارجی )شامل آثار مستند، کوتاه، انیمیشن و آثار بلند 

سینمایی( در سکوهای نمایش فیلم کشور آورده است:
با اســتناد به ابلاغیه وزیر محترم فرهنگ و ارشــاد اســلامی در خصوص ایجاد ساز و 
کار راه اندازی بخش نظارت و صدور تاییدیه محتوایی فیلم های خارجی متقاضی نشــر بر 
سکوهای نمایش فیلم، از این پس عرضه این آثار منوط به اخذ تاییدیه نمایش از سازمان 
سینمایی است. در این نامه بر تهیه ساز و کارهای لازم جهت تشکیل و اداره این مجموعه 
نظارتی و نیز تدوین دســتورالعمل نحوه نظارت و صــدور تاییدیه محتوایی فیلم ها و آثار 

سمعی و بصری متقاضی نشر بر سکوهای نمایش فیلم تاکید شده است.
خزاعی در این نامه همچنین تدوین ضوابط ناظر بر فیلم های خارجی متقاضی نشر بر 
بســترهای نمایش فیلم و نیز برگزاری جلســات مختلف با بخش های مربوطه را خواستار 
شــده است. با توجه به اهمیت نظارت بر آثار سینمایی خارجی و پایش محتوایی این آثار 
صدور این ابلاغیه فصل تازه ای در تخصصی شــدن و تمرکز بیشتر بر ماهیت آثار خارجی 

ارزیابی می شود.
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